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flacăra la dispoziția dumneavoastră
UN CETĂȚEAN ÎNTREABĂ. 
LA SESIZAREA NOASTRĂ 
CONSILIUL POPULAR AL 
JUDEȚULUI CONSTANTA 

RĂSPUNDE

Către
REVISTA «FLACĂRA» 
BUCU REȘTI

La adresa dv. nr. 1361/1973, privind scri
soarea prin care GHEORGHE AUREL din 
orașul Constanța se plinge că a fost salariat 
la T.C.L. și în urma reducerii postului, transfe- 
rindu-se la o altă întreprindere, a fost evacuat 
din apartament, vă comunicăm că cererea 
petiționarului a fost soluționată favorabil, re
venind în locuința de unde i s-a făcut evacuarea.

Prim-vicepreședinte,
Ing. Tudor Ion

Secretar, 
Duma Gheorghe

M-AȘ MUTA, DAR UNDE?

Subsemnatul Gheorghe Aurel domiciliez în 
Constanta, cartierul Tomis 3, aleea Magnoliei 
nr. 6, bl. L 13, sc. B, et. II ap. 69,

In 1968 m-am angajat la trustul de con
strucții locale din Constanța în funcție de 
șofer. Subsemnatul domiciliam atunci, îm
preună cu soția și cei doi copii, într-un imobil 
naționalizat, care mi-a fost repartizat ante
rior. Deoarece T.C.L. avea locuințe disponibile 
mi s-a repartizat și mie un apartament la 
adresa de mai sus.

Subsemnatul m-am mutat în acest aparta
ment, predînd la T.C.L. locuința de pe strada 
I. Corvin nr. 13, Constanța. Dealtfel, în ordi
nul de repartiție nr. 3 369 din 7. III. 1970 
prin care mi s-a repartizat apartamentul de 
mai sus, una din condițiile primirii noului 
spațiu a fost aceea că nu voi primi noul aparta
ment pînă ce nu voi preda T.C.L. vechiul 
spațiu, ceea ce am și făcut.

După circa cinci luni T.C.L a redus postu
rile de la centrală și am fost detașat la o secție 
a T.C.L., la I.U.T. Acolo m-am îmbolnăvit de 
ulcer după circa zece luni de muncă. După 
tratamentul pe care l-am făcut, medicii mi-au 
recomandat sd fac o munca ușoară și cum 
la unitatea unde lucram n-am găsit nici o 
înțelegere în acest sens, invocîndu-mi-se că 
nu au asemenea muncă, netrecindu-mă nici 
înapoi la centrala T.C.L deși îmi expirase 
de șase luni termenul de detașare la I.U.T., 
mi-am dat demisia și m-am angajat la altă 
întreprindere în Constanța.

T.C.L. m-a chemat în Judecată pentru eva
cuarea locuinței și prin sentința nr. 1 787 din 
17 aprilie 1972 s-a hotărît să fiu scos din 
apartamentul respectiv.

La această sentința am făcut recursul in 
drept cerînd să fiu evacuat numai dacă mi se 
dă vechea locuință, una asemănătoare sau 
numai după ce mi se va da apartamentul 
proprietate personală pentru care depusesem 
primii bani la O.C.L.P.P.

Pe data de 21 februarie 1973 un tovarăș 
executor judecătoresc și cu a Iți tovarăși au 
venit la locuința mea și în lipsa mea și a soției 
au forțat ușa, au dat cei doi copii ai noștri 
afară din casă, scoțînd și o parte din lucruri 
din imobil pe care le-au dus într-o baracă- 
magazie.

Am fost în audiență dar mi s-a recomandat 
să mă reangajez la T.C.L. pentru a putea 
rămîne în apartament.

Eu m-aș muta dacă mi s-ar da măcar o 
locuință corespunzătoare ca cea pe care am 
predat-o la T.C.L în schimbul apartamentu
lui sau alta cit de cit cu condiții omenești.

Nu pot să fiu de acord să mă mut în această 
magazie unde nu pot locui deoarece nu are 
un minim de condiții, iar eu am copii mici 
de școală. Actualmente, familia mea locuiește 
provizoriu în spațiul locativ al unui om pe 
str. Lăpușneanu nr. 89 care m-a primit pînă 
se va rezolva într-un fel.

Vă rog deci din toată inima să mi se facă 
dreptate, în numele omeniei și al dreptății 
înscrise între principiile de căpătîi ale socie
tății noastre, rezolvindu-se această situație 
disperată măcar pînă în decembrie 1973 cînd 
mi se va preda apartamentul proprietate 
personală. , . ,Gheorghe Aurel

Constanța

roi

ÎNȚELEGERE

înainte de a vă relata situația mea aș vrea 
să vă întreb pe dumneavoastră: dacă, doi ti
neri vor să se căsătorească, este normal ca 
cei din jur să intervină și să spună că n-o 
lua pe «șchioapa aia» (mă cutremur cînd 
pronunț acest cuvînt) sau gîndiți și dumnea
voastră că acei oameni sînt mai infirmi decît 
cea în situație?

Mă numesc Ș.E., am 27 de ani și sînt din 
Constanța. în 1965 am terminat liceul, am 
dat la facultate, dar nu am intrat. Mi-am 
luat serviciu. Acolo am cunoscut un băiat 
(coleg de serviciu) care mi-a propus priete
nie. Nu vă spun că stăteam zile întregi și mă 
gîndeam ce să fac să accept sau nu (bine
înțeles mă gîndeam numai la faptul că el 
este un om perfect valid, iar eu...) Atunci 
m-am decis și i-am vorbit deschis despre sta
rea mea fizică, că sînt așa cum sînt, că nu 
vreau ca mai tîrziu să avem discuții. El nici 
nu a vrut să mă asculte, cînd am început să-i 
vorbesc de aceste lucruri, spunîndu-mi că îmi 
apreciază felul meu de a fi, și nicidecum...

Am început să ne cunoaștem foarte bine. 
Era un om foarte bun, înțelegător, dar cu un 
singur defect (și ăsta cred că era mai grav 
decît la mine) rămînea foarte ușor influențat 
de cei din jur. în acest timp îmi spunea să 
ne căsătorim, dar îi spuneam că pînă cînd 
nu mă calific nu fac acest pas. Bineînțeles 
că m-a înțeles și a fost' de acord cu propune
rea mea. în anul următor am intrat la o școală 
tehnică de doi ani în alt oraș.

Am terminat școala, dar tocmai acum se 
complică situația. în urma unor dureri pe 
care le-am avut, trebuia să mi se facă o 
intervenție chirurgicală, l-am explicat situa
ția și a fost de acord, ba mai mult decît atît, 
mă îndemna s-o fac cit mai repede, iar după 
aceea să ne căsătorim.. Mi s-a făcut operație, 
iar eu trebuia să stau cîtva timp la pat. Venea, 
mă vizita, dar observasem o schimbare la el, 
nu mai era cel cu aproape patru ani în urmă, 
între timp aflasem că părinții (care și înainte 
se certau cu el ca să termine cu mine) și alte 
rude l-au determinat să rupă relațiile cu 
mine. Vă rog să mă credeți că nu am suferit 
nici în urma operației făcute o durere mai 
mare decît durerea sufletească pe care o am 
din momentul cînd totul s-a terminat. Eram 
o fire foarte veselă, optimistă, mă bucuram 
că trăiesc, chiar așa..., dar din toate acestea, 
am devenit foarte pesimistă, prefer singură
tatea, mi-am pierdut încrederea în oameni.

De aceea m-am decis să mă adresez dum
neavoastră, deoarece prin intermediul revistei 
m-am gîndit că poate voi găsi o persoană, 
dar nu o persoană care să fie perfect validă, 
ci una care, ca și mine, a suferit ceva, deoarece 
am ajuns la concluzia că numai acești oameni 
te pot înțelege.

La rugămintea cititoarei noastre păs
trăm discreția asupra numelui și adre
sei.

DE LA CENTRUL DE LIBRĂRII- 
BUCUREȘTI

Urmare articolului apărut în nr. 19 din 
5 mai la rubrica «Flacăra la dispoziția dum
neavoastră» intitulat «Una ceri alta primești» 
vă facem cunoscut următoarele în legătură 
cu cele semnalate de corespondentul dv.:

Dintr-o greșeală a expediției au fost trimise 
lucrările solicitate de un alt client din Cugir. 
Am informat direct pe tov. Bucșa loan din 
Brașov să expedieze aceste cărți la unitatea 
noastră urmînd a-i trimite prin mandat poștal 
sumele avansate pentru cărți și taxele poștale 
plătite cu acest prilej. Ținem să vă informăm 
că unitatea noastră «Cartea prin poștă» nu 
expediază decît lucrările solicitate de dife
riți cumpărători din țară, iar cazul semnalat 
de dv. constituie o greșeală a expediției, fapt 
pentru care colectivul a fost sancționat cu 
«mustrare scrisă».

Director comercial
Z. Gheorghiu

Șef serviciu 
Șt. Pîrlicâ

Anunțăm pe cititorii noștri că revista «Flacăra», 
redactorii și colaboratorii ei nu primesc scrisori 
anonime.

AVEM DREPTUL SĂ NE BUCURĂM 
DE NEPOȚI?

Vă scriem într-un moment cînd sîntem în
cercați de un mare necaz petrecut în familia 
noastră Io începutul acestui an.

Concret despre ce este vorba?
Am avut un singur băiat, născut în anul 

1940,care în primăvara acestui an a împlinit 
33 de ani, căsătorit în urmă cu 10 ani cu o 
fată din comuna Gotlob la o distanță de circa 
20 km de orașul Jimbolia unde locuim, și are 
2 copii.

După cum observați, vorbim la timpul tre
cut, că am avut, a împlinit, a fost, pentru 
că el a murit.

încercăm să ne consolăm cu cei 2 copii 
ai săi, însă nu ne putem bucura cîtuși de puțin 
deoarece întîmpinăm mari greutăți din partea 
nurorii noastre care a plecat de la noi cu 
copiii la mama sa în comuna Gotlob, imediat 
a doua zi după ceremonia înmormîntării.

Noi sîntem bătrîni în pragul pensiei, rămî- 
nînd fără nici un ajutor la bătrînețe și ultima 
noastră speranță (nepoții) a început să dis
pară, deoarece în una din săptămînile trecute, 
împreună cu soția am plecat să ne vedem 
acești nepoți pe care îi iubim foarte mult, 
însă am fost întimpinați de nora noastră cu 
cuvinte urîte și chiar mai mult, soția mea a 
fost pălmuită și lovită de către noră.

Oare nu avem acest drept de a ne vedea 
nepoții sau dacă este posibil noi sîntem dispuși 
să-i creștem pe amîndoi și să-i întreținem să 
urmeze orice școală doresc ei (acum ei sînt 
în clasa a IV-a) suportînd toate cheltuielile, 
fără nici un ajutor de la mama lor.

Dacă nu este posibil acest lucru dorim să-i 
lase să facă vacanța la noi, în casa în care 
s-au născut — fiindu-ne imposibil să ne 
despărțim de ei.

Nu dorim să-i despărțim de mama lor sau 
unul de celălalt, ci din contră noi vom ține 
deopotrivă la amîndoi și tot ce am agonisit 
in această gospodărie va fi numai al lor. însă 
să fim înțeleși de mama lor că și noi avem 
dreptul să ne bucurăm de copiii fiului nostru

Vasile Ardelean
Jimbolia, str. Mărășești nr. 46

DIN RĂSPUNSUL MINISTERULUI 
EDUCAȚIEI SI ÎNVĂȚĂMÎNTULUI 

LA ANCHETA SOCIALĂ 
«DE CE NU FACEȚI SPORT?»

Recent, conducerea Ministerului Educației 
și Invățămîntului a dezbătut sarcinile ce revin 
școlii și institutelor de învățămînt superior, 
ca urmare a Hotărîrii Plenarei C.C. al P.C.R 
din 28 februarie-2 martie cu privire la dezvol
tarea continuă a educației fizice și sportului 
și a adoptat un plan de măsuri. Procesul de 
învățămînt al educației fizice își propune să-și 
reconsidere conținutul asigurînd o pregătire 
fizică sporită tuturor tinerilor cuprinși în școli.

La învățămîntul preșcolar se vor introduce 
începînd cu anul școlar 1973/1974 activități 
zilnice de educație fizică.

Programa de educație fizică pentru învăță
mîntul general obligatoriu, liceal și profe
sional tehnic va fi orientată, în scopul măririi 
eficienței procesului didactic, pe următoarele 
direcții:

— dezvoltarea fizică armonioasă a orga
nismului elevilor;

— dezvoltarea principalelor calități motrice;
— satisfacerea — în cadrul orelor de edu

cație fizică și a activității din afara clasei — 
a necesității recreativ-compensatorii în 
raport cu caracterul celorlalte activități di
dactice;

— inițierea în practicarea a 1-2 ramuri 
sportive care să satisfacă opțiunile elevilor 
pentru un sport sau altul și să valorifice ulte
rior aptitudinile pentru diferite ramuri sportive.

Conținutul programelor va sublinia priorita
tea acordată ramurilor sportive de largă 
accesibilitate, cu influență complexă cum sînt: 
atletismul, gimnastica, înotul, turismul, spor
turile de iarnă.

Una din măsurile Plenarei, ce va stimula 
puternic activitatea de educație fizică și sport, 
o constituie asigurarea accesului gratuit pen
tru întregul tineret în săli și pe terenuri de 
sport.

in scopul controlării și dirijării obiective a 
procesului de învățămînt și a influențelor 
produse de activitățile desfășurate în afara 
clasei se vor instituționaliza norme de pregă
tire fizică pentru elevi și probe de apreciere 
anuală a pregătirii fizice pentru studenți.

Numeroase acțiuni organizate în afara pro
cesului didactic cu un larg caracter de masă 
și care vor cuprinde: festivaluri ale sporturilor, 
de iarnă și vară, «zile ale sporturilor», orga
nizate în fiecare școală și facultate pentru 
fiecare clasă și an de studiu, acțiuni cu caracter 
republican pentru învățarea înotului, drume
ții — cicloturism — în cadrul taberelor de 
odihno pentru elevi și studenți. Vor fi folosite 
mai intens vacanțele școlare.

In acest fel, numărul orelor ce vizează pre
gătirea fizică multilaterală a elevilor și stu
denților va spori considerabil.

Există într-adevăr un reflux față de mișcare, 
față de activitatea în aer liber utilizînd mijloa
cele naturale sau cele specifice educației 
fizice și sportului.

Dar ceea ce ne interesează nemijlocit, 
există încă o insuficientă muncă educativă 
de atragere a fiecărui elev și student spre 
mijloacele educației fizice și sportului pentru 
practicarea lor continuă. Organizarea lecțiilor 
de educație fizică și activitățile din afara 
clasei prezintă încă lacune de conținut și 
organizare metodică pentru care se fac res
ponsabile cadrele didactice de specialitate. 
Dragostea pentru copiii și tinerii patriei, grija 
pentru rezervarea fondului somatic, funcțional 
și motric al valorosului nostru tineret trebuie 
transpuse într-un crez pentru fiecare cadru 
didactic din învățămînt.

Alinierea educației fizice și sportului în 
prim-planul educării multilaterale a tineretu
lui României Socialiste ne obligă dar ne și 
cinstește.

șef serviciu 
conf. univ. Al. Forțu

UN ALT PUNCT DE VEDERE 
DESPRE LIMBAJ

in numărul 16 al revisteixFlacăra»,inginerul 
George Palaghița (nu Gheorghe), din București, 
sub titlul «Un punct de vedere despre limbaj», 
exprimă un «punct de vedere» nici nou și 
nici lipsit de o anumită agresivitate specifică 
unor consumatori de informații scrise.

Semnatarul nu cunoaște probabil că limba 
este un organism viu, că neologismele, ca și 
barbarismele, contra cărora tună și fulgeră, 
dau o anumită plasticitate absolut necesară 
racordării la fluxul informațional mondial, 
cît și în scopul obținerii unei exprimări cit 
mai exacte.

In ce privește asocierile ca «hobby» cu 
«țăran», de care amintește domnia-sa, mie 
nu mi se par nici stranii și nici de o sonoritate 
jenantă pentru ureche^cit timp însuși numele 
de Palaghița — de exemplu — se poate scrie 
după neologismul inginer pe care diaconul 
Coresi nu l-a cunoscut.

Au mai fost încercări de izolare a limbii sau 
de o așa-zisă purificare ori apărare contra 
neologismelor și barbarismelor, propunîndu-se 
termeni proprii ca «gît-legău», pentru cravată, 
«nas-suflete» pentru batistă și alte asemenea 
năstrușnicii. Au fost,și mai sînt, dar explozia 
științei și culturii în toate domeniile de acti
vitate umană cere un limbaj adecvat, dacă 
nu se supără inginerul Palaghița. «Anticorpii 
comodității» vor încerca să respingă grefele 
lingvistice, dar nevoia de universalitate este 
mai puternică decît opinia unor glasuri izolate 
care fug de realitate și mai au și curajul 
discutabil de a vorbi in numele unora care 
nu i-au chemat să le fie apărători.

Nu recunosc calitatea de intelectual celui 
care posedă doar o diplomă de școlarizare, 
dacă nu are și un bagaj cultural și științific 
capabil să-l racordeze la cota momentului 
istoric pe care-l parcurge omenirea. Și, cum 
nu putem folosi calculatoarele electronice cu- 
noscînd doar tabla înmulțirii, tot așa nu vom 
putea înțelege ce se întîmplă în jurul nostru 
dacă nu vom cunoaște și exprimări sintetice 
ca: marketing, poluare, dezagregare, plus- 
valoare, ergonomie, seringă, ..inginer etc , etc.

loan Tighiliu, 
lăcătuș mecanic 

str. 13 Septembrie nr. 8, ap. 2,
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AM FOST 
CU TOTH 
PREZENTI 
PE CÎMPIA 
LIBERTĂȚII 
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Fotografii de Traian PROS AN

Mă aflam la Blaj, pe Cimpia Libertății, într-o mare de 
oameni, in jurul meu, locuitori ai Blajului, săteni din co
munele apropiate, din Micăsasa, Mănărade, Cetatea de 
Baltă, Crăciunel, J id vei, și de mai departe, de la Mediaș, 
Sibiu, Alba, Zlatna, Roșia Montană. Români, unguri, ger
mani. Mii, zeci de mii. Veniți aici, in orășelul de glorioasă 
tradiție, care i-a cunoscut pe Șincai, pe Samuil Micu, pe 
Timotei Cipariu, pe Petru Maior. în «Mica Romă», cum 
l-a numit,atunci cind l-a cuprins cu privirea înflăcărată de 
pe dealul Hulii, Mihai Eminescu. Eram mii, zeci de mii in 
acea radioasă dimineață de 17 mai. Cimpia înflorise mag
nific. Copii, tineri, oameni în puterea vîrstei, bătrîni au 
ținut să participe la această înălțătoare adunare, care este 
nu numai a lor, ci a întregii țări. Și gindul ne poartă cu 125 
de ani în urmă, pe aceeași cîmpie, cind români, și unguri, 
și germani și-au spus răspicat dorința lor de a trăi în liber
tate. Peste dealurile atît de evocatoare ale Blajului, în jurul 
catedralei sale, martoră a frămîntatului an revoluționar 
1848, plutesc umbrele unui Avram lancu, Simion Bărnuțiu, 
ori Axente Sever, figuri de legendă, tribuni ai libertății 
românilor și a celorlalte neamuri care de secole trăiesc pe 
pămîntul Transilvaniei.

Blaj înseamnă nu numai istorie. Blaj înseamnă și ev so
cialist. Și este destul să-ți plimbi privirea pentru a îmbrățișa 
trecut și prezent: de o parte catedrala, clădirile istorice, 
de alta puternicul combinat de industrializare a lemnului. 

noile dimensiuni ale orașului.
Și iată, zecile de mii de oameni, urmașii celor 40 000 de 

acum 125 de ani. au fericirea de a-l primi în mijlocul lor pe 
conducătorul partidului și statului noscru, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. Cuvîntarea sa este o vibrantă și emoționantă 
evocare a luptei pentru libertate a românilor, maghiarilor 
și germanilor din Transilvania, a drumului parcurs de 
poporul nostru, o reafirmare puternică a principiilor poli
ticii noastre interne și externe, a dorinței ce ne animă pe 
noi,toți locuitorii acestei țări.de a urca pe noi culmi de 
civilizație și bunăstare.

Există momente mai emoționante, mai înălțătoare decît 
acestea cînd vezi că visurile de aur ale înaintașilor s-au 
înfăptuit, cînd cu toții, români și de alte neamuri, în a- 
ceastă patrie comună muncim, creăm cu sentimentul, cu 
certitudinea de a o vedea mereu mai puternică, mai bogată, 
mai frumoasă și mai respectată în lume?

Blaj, moment magnific, întîlnire a conștiințelor noastre.
Blaj, nume de legendă, expresie a mîndriei de a ne ști 

trăind cu fruntea sus.
Blaj, Cîmpie a Libertății, arc de triumf peste timp.
Blaj, lingă inima ta generoasă a bătut în această dimineață 

istorică de 17 mai inima întregii țări.

Mihai HETCO
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DE LA TRIMISUL NOSTRU SPECIAL

La Roma, timp de trei zile, m-am 
bucurat de marele privilegiu de a 
fi unul dintre martorii unui eveni
ment istoric memorabil, de impor
tanță majoră și de referință în cronica 
relațiilor româno-italiene: vizita în
treprinsă pe pămîntul Italiei de către 
președintele Nicolae Ceaușescu îm
preună cu tovarășa Elena Ceaușescu. 
La ora cînd scriu aceste rînduri, 
dumneavoastră, stimați cititori, ați 
fost desigur informați pe larg asupra 
întregii desfășurări a vizitei, mulțu
mită televiziunii, radioului și slovei 
tipărite. înalta semnificație a acestor 
evenimente va rămîne adînc încrus
tată în istoria relațiilor dintre cele 
două popoare.

Spun toate acestea, gîndindu-mă 
în primul rînd la sentimentul de 
mîndrie ce mi-a însoțit scurtul popas 
în «Cetatea Eternă», la fericirea și 
plenitudinea civică de a mă simți 
român aici, în capitala Italiei. Pierdut 
în vîltoarea unei metropole ce adă
postește peste 2,5 milioane locuitori, 
a unui oraș vizitat anual de 20 milioa
ne de străini, aici, în Roma, capitala 
Italiei și inima turismului interna
țional, micul grup de ziariști români 
s-a făcut de îndată remarcat. Pe stră
zile orașului, graiul nostru a stîrnit 
pretutindeni un interes spontan, iar 
prezența noastră a fost întîmpinată 
de nenumărate ori cu un veritabil 
torent de întrebări, urări și saluturi 
amicale. «Romeni? Benvenuti in Ita
lia!» (Români? Bine ați venit în 
Italia I)

în fata Columnei lui Traian, un 
grup de tineri, oaspeți ai României 
cu un an în urmă, ne declară entuzias
mați: «Conosco la Romania, avete 
un paese bello come un giardino» 
(Cunosc România, aveți o țară fru
moasă ca o grădină.) în Piața Veneției 
sîntem opriți de doi ingineri: «II 
vostro sviluppo economico e miraco- 
loso. Io ho visto le due belle localită 
Brazi e lași»(Dezvoltarea dumnea
voastră economicăe miraculoasă. Am 
văzut două frumoase localități, Brazi 
și lași.) Pe Via Veneto, un tînăr îmi 
strînge mîna ca într-o menghine, 
apoi mă înștiințează glumind: «Si 
vai in Romania, vengo con te» (Dacă 
mergi în România, merg cu tine.)

în ziua sosirii președintelui Nicolae 
Ceaușescu și a tovarășei Elena 
Ceaușescu, a celorlalți membri ai 
delegației române, în timp ce ne 
îndreptam spre Palatul Quirinale, 
reședința prezidențială, pe străzi stră
juite de militari, de șiruri de ber- 
saglieri, de carabinieri în haine de 
gală și de corazzieri cu platoșe și 
coifuri împănate, sîntem opriți de 
către un ofițer superior. Ni se cer 
legitimațiile, apoi omul ordinii se 
înseninează pe loc: «Romeni, gior- 
nalisti? Vi preghiamo di scrivere che 
gli italiani vi amano». (Români, 
ziariști? Vă rugăm să scrieți că ita
lienii vă iubesc.)

...Și de fiecare dată, cu fiecare 
nouă cunoștință, în timpul discu
țiilor sau în clipele de rămas bun, 
același salut direct, spontan, rostit 
din toată inima: «Romania — 
Ceaușescu 1» Pretutindeni, pe Via 
Nazionale, la Pantheon, pe treptele 
Capitoliului, la Porta Portese, pe 
antica Via Appia, la Villa Borghese, 
în Nomentana, oriunde ne-au purtat 
pașii în scurtul nostru răgaz și în 
atît de puținele zile petrecute la 
Roma, cetățenii urbei au ținut să-și 
exprime cu franchețe sentimentele 
de stimă, prețuire și prietenie pentru 
poporul nostru prin cele două cu
vinte: «Romania — Ceaușescu!» 
Două cuvinte dragi nouă, românilor, 
dar care — iată! — și aici, sub cerul 
Italiei, capătă rang de simbol, contu- 
rînd imaginea unui popor îndrăgit și 
stimat, a unei națiuni ce-și făurește 
prezentul prin armele rațiunii, în

ran

numele progresului, păcii, înțelegerii 
și colaborării între popoare. Semnifi
cativă în acest sens rămîne aprecierea 
făcută de premierul Giulio Andreotti, 
cu puțin timp înaintea sosirii 
președintelui Nicolae Ceaușescu, po
trivit căreia România și Italia repre
zintă un model de conviețuire pașnică

Vizita delegației române a fost, 
dealtminteri, ilustrată și de pozițiile 
exprimate de numeroase personali
tăți guvernamentale, de oameni poli
tici, de reprezentanți ai cercurilor 
economice, de opinia publică italiană. 
Se apreciază, în primul rînd, faptul că 
solul poporului român, primul șef 
de stat al României care vizitează 
oficial Italia, este una dintre cele mai 
proeminente personalități politice 
ale lumii de azi, cunoscut, stimat și 
prețuit pe toate meridianele globu
lui, om și bărbat care a adus o contri
buție deosebită la adîncirea relațiilor 
româno-italiene și, deopotrivă, la 
realizarea nobilelor deziderate ale 
omenirii contemporane. Vom aminti 
în acest context manifestul redactat 
de primarul municipiului, domnul 
Clelio Darida, prin care se apreciază 
că vizita președintelui Ceaușescu se 
va bucura de o semnificație cu totul 
deosebită pentru destinul celor două 
popoare, că ea se sprijină pe temeiuri 
reale în construirea unei păci fondate 
pe justiție și amiciție.

Am fost, de. asemenea, martorii 
largului ecou pe care l-a avut aici, 
la Roma, și în întreaga Italie, apariția 
volumului III din «Scrieri alese» al 
tovarășului Nicolae Ceaușescu și a 
Raportului prezentat la Conferința 
Națională a P.C.R. din 19-21 iulie 
1972, precum și interviurile acordate 
de către președintele Consiliului de 
Stat al Republicii Socialiste România 
televiziunii italiene și marilor coti- 
diane «Corriere della Sera», «l’Uni- 
tă», «II Popolo», «l’Espresso». Marile 
publicații din capitala Italiei au re
zervat. de asemenea, spații largi 
prezentării biografiei marelui om de 
stat român, subliniind cu pregnanță 
contribuția pe care România socia
listă și președintele Nicolae 
Ceaușescuo aduc la edificarea unui 
climat de pace și securitate, de 
cooperare în Europa.

Largile și profundele relații de 
prietenie și stimă reciprocă dintre 
poporul român și cel italian au primit 
o confirmare deplină prin semnarea 
unor documente comune, prin con
vorbirile fructuoase purtate de pre
ședintele Nicolae Ceaușescu cu nu
meroși conducători și oameni politici 
ai Republicii Italiene, cu reprezen
tanți ai unor largi cercuri economice. 
«Am dori să facem din relațiile ro
mâno-italiene — țări cu orînduiri 
sociale diferite — a declarat tovarășul 
Nicolae Ceaușescu cu ocazia vizitei 
făcute la Municipalitatea Romei — 
un model de felul cum două popoare 
pot să colaboreze, pot să acționeze 
în comun pentru o lume mai bună, 
pentru demnitate, pentru indepen
dență, pentru pace și progres social».

Pe măsura trecerii orelor, senti
mentele mele de mîndrie și fericire 
se amplificau. Sub cerul Italiei, pres
tigiul României căpăta acum noi di
mensiuni. Mă aflam într-o țară înru
dită cu România prin origine și 
limbă, prin străvechi legături, factori 
care au înlesnit și vor înlesni o și mai 
mare colaborare. «Desigur — subli
nia tovarășul Nicolae Ceaușescu — 
este bine să vorbim de trecut. Sînt 
lucruri cu care ne putem mîndri, dar 
noi considerăm că răspundem cel 
mai bine năzuințelor popoarelor 
noastre și cauzei păcii și colaborării 
internaționale dacă vom acționa pen
tru a realiza în lume o politică nouă 
de colaborare și destindere».

Liviu TIMBUS

In cabinetul oficial de lucru al președintelui Italiei, din Palatul Quirinale.

La Campidoglio, în sala «Horaților și Curiaților» a Palatului municipalității, președintele Nicolae Ceaușescu 
se adresează gazdelor — oficialități ale capitalei italiene, șefi ai misiunilor diplomatice, oameni de artă și 
cultură, personalități ale vieții politice din Roma.

Pe aeroportul Ciampino din capitala Italiei.



NICOLAE CEAUSESCU IN ITALIA
_______________________________________________ s

Moment din timpultonvorbiriloj oficiale de la Palatul Quirinale intre președin
tele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România, Nicolae Ceaușescu, 
și președintele Republicii Italiene, Giovanni Leone.

După semnarea Declarației solemne comune, președintele Consiliului de Stat k 
al României, tovarășul Nicolae Ceaușescu,și primul ministru al Italiei, Giulio * 
Andreotti, iși string călduros miinile.

Tovarășa Elena Ceaușescu, împreună cu doamna Vittoria Leone, vizitlnd 
Forumul Roman.

Președintele Nicolae Ceaușescu printre muncitorii uzinelor Italsider din Genova.



file dintr-o enciclopedie a muncii

mîini de duminică

trăind ca valiza în gară,simți 
nevoia să prinzi rădăcini undeva

Pentru județul Ialomița, care deține recordul 
ordinelor și medaliilor obținute în agricultură, 
C.A.P. din Ciulnița nu era, in urmă cu puțini 
ani, reprezentativă. Dimpotrivă, cu cei 24 lei 
cit reprezenta atunci valoarea unei norme, 
unitatea făcea o figură modestă. Anul trecut 
insă cei 53 de lei la care s-a ridicat valoarea 
normei o scos din anonimat C.A.P. din Ciulnița. 
Primul om care ne-a vorbit despre «secretele» 
obținerii acestui salt consistent a fost Ion 
Costache, secretarul Comitetului comunal 
P.C.R. De Io el om aflat că ascensiuneaa început 
din 1968, adică la doi ani după schimbarea 
conducerii cooperativei. Noul președinte, Stan 
Lungu, fost mecanic șef al secției de la S.M.A., 
a lansat deviza: «Orice leu scos din cooperativă 
trebuie să aducă doi lei». Rezultatele nu s-au 
lăsat mult așteptate — continuă Ion Costache 
— și an de an valoarea normei crește de la 
34 lei la 38, la 44, 47 și, în sfîrșit,la 53. Nu 
știu daci e mult sau puțin dar lucrurile au 
intrat pe făgașul lor normal.

— Unde-I putem găsi pe tovarășul preșe
dinte?

— E plecat să organizeze o acțiune de în
frumusețare a comunei, dor dacă ieșim pe 
cîmp puteți sta de vorbă cu oricine, îl întîlnim 
și pe inginerul șef Ion Stroe.

Deși duminică, oamenii muncesc. îmi atrage 
atenția un om care aleargă susținut în urma 
semănătorii.

— Știți cîți ani are?,mă întrebă inginerul șef. 
— Bănuiesc că vreo 40, după cum aleargă.

subiect de doctorat: 
tic-tacul rutinei

Pe inginerul Bogdan Gheorghiu — șef de 
lucrări la Facultatea de mecanică a Institutu
lui politehnic din lași — nu l-am căutat bentru 
că de vreo 18 ani îi tot face pe studenți să 
redescopere direct și practic secretele trata
mentului termic al metalelor; și nici pentru 
că activitatea dumnealui de cercetare se 
distinge și printr-o finalitate deosebit de bal- 
pabilă și originală: o instalație pentru produ
cerea «patului fluidizat», cu alte cuvinte un 
fel de unealtă — unică față de performanțele 
ei, în țară — pentru cercetarea tratamentu
lui termic al oțelurilor. Ci l-am căutat pentru 
că urechea mea de gazetar, profesional veșnic 
ciulită, auzise că acest om de formație riguros 
științifică făcuse un gest de-a dreptul roman
tic: după ce lucrase pînă aproape de sfîrșit 
la lucrarea de doctorat, pur ți simplu i-a 
schimbat subiectul în favoarea unuia pe 
care l-a socotit cu mult mai apropiat de 
nevoile adevărate ți la zi ale producției.

Și acum, o parte din spusele acestui om. 
care trăiește mutația învățămîntului în pro
ducție, participă la vîrtejul ei, nu numai cu 
mintea și cu forțele dumisale, ci și cu grăun
tele acela care do noblețe faptelor și pe care 
îndeobște îl numim pasiune.

«Aș spune, că — atit pentru conducerea 
Institutului politehnic, cit și pentru aceea a 
Facultății de mecanică — integrarea nu-i 
doar o simplă preocupare, ci de-a dreptul o 
zbatere. Eforturi se foc, rezultatele capătă

— N-ap greșit decît cu 38 de ani, dor e 
adevărat că nea Dumitru nu prea are vîrstă. 
Deși pensionar, lucrează mai abitir ca unul 
tînăr. A învățat să conducă tractorul, combina, 
lucrează pe semănătoare, în sfîrșit e priceput 
la toate. Mai mult, anul trecut, la un concurs 
județean desfășurat pe teme finind de cunoștin
țe în agronomie. Dumitru Badea a ocupat 
locul III

Dumitru Badea nu e prea vorbăreț. Are 
treabă, incet-încet aflu de la el că are 9 copii. 
«Doi sînt maistori, unul contabil, oltul inginer, 
doi electricieni, o fată învățătoare, alta ține 
un cheferist de la Gara Nouă din Slobozia».

Pînă în duminica în care l-am cunoscut, 
Dumitru Badea a semănat 33 hectare de mazăre, 
23 hectare lucernă, 120 hectare de floarea-soa- 
relui. «Acu, după ce termin cu floarea-soare- 
lui, să vedem ce-o moi fi de făcut».

Mă uit la mîinile lui și înțeleg mai exact cum 
a reușit C.A.P. din Ciulnița să dea anul trecut 
la fondul de stat 600 tone de porumb, 400 tone 
grîu și 300 tone de floarea-soarelui în plus.

£ duminică, oamenii din Ciulnița au ieșit 
dis-de-dimineoță pe cîmp. Vorbesc cu unul, cu 
altul și uit de fiecare dată să-i întreb despre 
«secretul» ascensiunii cooperativei lor. M-om 
obișnuit să privesc mîinile acestor oameni. 
E cel moi util dialog pe care-l poți purta 'cu ei in 
acest final de primăvară. Emoționante mîini 
de duminică.

Dorin TUDORAN

contur, însă un lucru nu merge și asta mă 
surprinde: oamenii din întreprinderi, inginerii, 
e adevărat nu toți, nu prea înțeleg integrarea 
în totalitatea ei. Nu-i văd și cea de-a doua 
față. Cea favorabilă lor, celor din producție. 
Nu înțeleg că noi, munco noastră didactică 
dar — obligatoriu — și de cercetare, le-ar 
putea, cu certitudine, aduce mult «nou» in 
întreprinderile lor, în munca lor productivă. 
Se pare că nu pot înțelege că, de pildă, Vosile 
Neculăiasa, colegul meu, șef de lucrări Io 
catedra de mașini agricole le-ar putea do o 
serioasa mină de ajutor — cu cercetările lui, 
cu mașina de încercare la uzură metal-sol 
pe care a conceput-o, cu munca și personali
tatea lui profesională. N-aș vreo să fiu bănuit 
că e vorba de o pledoarie camuflată pentru 
niște, știu eu, realizări personale care nu sînt 
înțelese, nu-s primite, și așa mai departe. 
Nu, și colegul meu și eu avem contracte de 
cercetare cu diferite întreprinderi. Iar valoa
rea contractelor cu producția, doar la Facul
tatea de mecanică, s-a ridicat în ’72, la sumo 
de 2 800 000 lei. E vorba, mi-e frică, de alt- 
'ceva: de teama că integrarea invățămînt- 
producție cu suflul ei novator, va obliga și 
producția la mobilitate, la continue prefaceri. 
Or, aceasta sigur că-i stinjenitor pentru cei 
care preferă tic-tacul comod ol rutinei».

Nelu IONESCU

După ce timp de zece luni marinarul n-a 
privit decît apa, e bine să nu doi ochii cu el. 
povestește Nicolae Ciobănel din punctul de 
vedere al salariatului la serviciul personal, 
Compensații, concedii — dreptul lor, nu ?

Desigur, astfel de curse sînt rare și tocmai 
de aceea reprezintă o performanță, in mod 
obișnuit o călătorie pe mare nu durează mai 
mult de 15-20 de zile. Mai ales cînd îți faci 
serviciul pe un vas de tonaj mic cum este de 
pildă «Vatra Dornei». Dar, indiferent de 
durata cursei, mîndria marinarului este ace
eași: fără el o parte din valoarea creată în 
țară în vederea schimbului internațional n-ar 
putea fi realizată. Și fiindcă legile comerțului 
sînt implacabile, la realizarea aceasta nu se 
poate ajunge oricum, ci în termene și condiții 
riguroase, adică nici mai devreme și nici mai 
tîrziu. Ambasadorii acestei munci sînt mari
narii — susține Dragoș Reus, secundul vasu
lui «Vatra Dornei» — care nu sînt sau nu mai 
sînt doar simpli cărăuși.

Dincolo de viziunea livreică a marinaru
lui aventurier, vajnic și veșnic excursionist, 
se-nșiruie nopțile de cart, uzina aceea con
centrată care se cheamă «salo mașinilor», 
lunile cu apă de tanc și hrană de congelator, 
zilele notate laconic în jurnalul de bord cu: 
Mare cu hulo. Nimic neobișnuit.

Te obișnuiești cu toate, afirmă Dragoș 
Reus, deși după un timp călătoriile ți se par

un destin de femeie
— A fost o întîmplare că m-am făcut țesă

toare. Eram foarte lînnrn ni» ovenm o sluibo 
precisă. Ce făcusem bînă atunci? Am dus 
flori prin tot Aradul sau am împachetat 
medicamente. Atunci m-am întîlnit cu doua 
fete din vecini, care mi-ou spus că se cîștigă 
mai bine ca țesătoare. Ce mi-am zis, hai să mă 
angajez și eu. Numai că ei nu angajau decît 
dacă știai să lucrezi și practic. Da’ eu de unde 
să știu?

— Și cum ați învățat meserie, Elisabeta 
Doco?

— îmi arătau fetele pe furiș... cînd venea 
supraveghetorul dispăream ori Io toaletă, ori 
pe culoar,să nu mă vodă.

— începuse războiul?
— După ce m-am angajat. Lucram cite zece, 

douăsprezece sou chiar-mai multe ore pe zi... 
Eram mobilizop pe loc. Vara, de căldură leși
nam. Mă duceau colegele afară, la aer, îmi 
dădeau două palme... și cum îmi reveneam 
înapoi la lucru. Altele lucrau în locul meu să 
nu se observe că om lipsit... Cit am fost de 
bolnăvicioasă la început, nu aș fi crezut să pot 
rezista atîțio ani I 1

— E o muncă grea ?
— E o muncă statică — 8 ore în picioare, 

orice s-ar spune, nu-i prea ușor. Femeile cu 
picioarele slabe rezistă mai puțin. Unele se 
îmbolnăvesc și de nervi, din cauza zgomotului 
Dar la mine, unde de mică, de la 12 ani, am

a intrat un tren în gară
Ora zece și jumătate seora. Personalul de 

Urziceni își face cu punctualitate apariția in 
Gara de Nord. Sute de persoane inundă pentru 
cîtevo minute peronul grăbind spre tramvaie, 
autobuze, troleibuze. E tîrziu, e noapte, fie
care caută să ajungă cit mai repede acasă. 
în urma călătorilor romin peroanele aproape 
pustii.

Și trenul. Trenul de la Urziceni, singur, 
parcă abandonat. (Spuneți, există ceva ce se 
uită mai repede decît un tren ajuns la desti
nație?)

Din cabina locomotivei diesel coboară un 
om. il ajung, facem cunoștință. Cu un gest 
larg, poate ți cu un zîmbet ușor ironic, mă 
poftește «m biroul» său, adică în cabina de 
comandă de unde tocmai coborîse. Lui Nicolae 
I. Vorniceasa, mecanic L.D.E. (pentru neini- 
țiați, locomotivă diesel electrică), ambianța 
i se pare cit se poate de naturală, ii invidiez 
calmul, precizia mișcărilor, naturalețea com
portării intr-un univers pe core-l simt supra
saturat de volți. 34 de ani, mijlociu de stat, 
bine legat. De fel din Crevedia. Cum o ajuns 
pe locomotivă? «Toată copilăria om căscat 
gura după trenuri și m-am visat conducîndu-le 
cu mare viteză prin noapte, spre cine știe ce 
destinație». Numai că băietanul de 14 ani 

mai lungi și opririle prea scurte. Chior dacă 
dintotdeauna «lupii de mare» n-au existat 
decît în literatură, astăzi profesiunea de ma
rinar e tot mai mult una ca oricare alta și 
a fi trei sferturi din an liber pe o sută metri 
lungime și treisprezece metri lățime este o 
opțiune care nu poate fi explicată numai prin 
dorința firească de ciștig sau obișnuință. 
Orgoliul marinarului e să se știe și să fie re
cunoscut indispensabil. Efortul și sacrificiile 
lui nu vor putea fi nicicînd evoluate cu exacti
tate de pe uscat.

în nici o altă meserie, poate, numărul auto- 
didocților nu e atit de numeros ca printre 
marinari. Limbi străine, literatură, filozofie, 
istorie. Dragoș Reus urmează dreptul și vi
sează să se facă pădurar. E un capriciu, 
firește; deși, trăind ca o valiză în gară, zice 
el, simți uneori nevoia să prinzi rădăcini 
undeva. Visul adevărat ol marinarului nu e 
mareo, cum s-or putea crede, ci uscatul; e 
drept, un uscat cit mai apropiat de apă.

Specificul muncii noastre, afirmă Dragoș 
Reus, nu-i conferă neapărat caracter de excep
ție. E o muncă obișnuită, co oricare alta, lor 
oamenii core o profesează, cu ciudățeniile și 
capriciile lor, sînt și ei oameni ca oricare 
alții din Mediaș, Caracal, Cluj, Botoșani sau 
Sighetu Marmoției. Localități ale uscatului, 
nu-i așa?

hțicolae CRISTACHE

tot mers mult, probabil că s-au întărit mușchii 
de la picioare. j

— Dar cu femeile care s-au îmbolnăvit aici 
ce faceți?

— Nici o grijă! Nu le dă nimeni afară! Trec 
la o muncă moi ușoară — la nividit, la re- 
pansat, la control — unde se stă mai mult jos.

Oricît ar părea de ciudat însă pentru o 
întreprindere cu atîtea femei, ceea ce ne pre
ocupă pe noi acum este o problemă o bărbaților. 
Anume cea a mecanicilor de întreținere. Am 
ridicat-o la toate nivelurile, Io tot felul de con
ferințe pe ramură a industriei bumbacului, 
chiar la nivel de minister.

— E atit de importantă ?
— Este. Că. dintotdeauna, omul vrea să-și 

creeze o situație materială mai bună, prin 
muncă. Or, după absolvirea școlii profesionale, 
în cîțiva ani fetele pot ajunge Io un salariu de 
peste 2 000 de lei, iar băieții, din cauză că 
munca lor e neproductivă, rămîn la același 
salariu, mult moi mic. Și atunci pleacă. Pe 
șantiere, în industria grea... Și nouă nu ore 
cine să ne repare războaiele...

■— Aveți timp să-i învățați meserie pe alții ?
— Asta e mai ușor, dacă ți omul tinăr vrea 

să învețe și e atent la meseria pe care o face. 
Și aș putea spune ci tinerele pe care le-om 
învățat toate fac cinste fabricii și lor însele.

Rodica POP

nu s-a mulțumit doar să viseze. Și-a convins 
părinții să-l dea la profesionala C.F.R. Și o 
învățat. Și i-a ascultat întocmai pe cei moi 
vîrstnici, încărunțiți în meserie. Moi întîi, 
fochist pe locomotivă cu aburi, apoi mecanic 
pe același tip de locomotivă, in sfîrșit, mecanic 
pe locomotivă diesel hidraulică și, supremă 
consacrare, mecanic pe diesel electrică. Pe 
trenuri cu pasageri. Trecerea de Io un tip de 
locomotivă Io alta a însemnat tot otîția pași 
în perfecționarea sa profesională.

Pentru aceasta este nevoie de o sănătate 
fizică și psihico, perfectă. De o viață ordonată, 
de armonie familială (Nicolae I. Vorniceasa 
are trei copii și o nevastă core-i înțelege și-i 
admiră profesiunea.) Și moi trebuie să te 
comporți exemplar în toate împrejurările (ceea 
ce comunistul Nicolae I. Vorniceasa o făcut 
cu prisosință.)

34 de ani,dintre care 20 petrecuți la C.F.R. 
Străbotînd sute de mii, milioane de kilometri. 
Tot timpul treaz. Tot timpul atent Io semnalele 
verzi, roșii, Io luminile apărute in noapte, la 
fuga fantastică o finelor de cale ferată ce se 
întretaie, se contopesc, pentru a se despărți 
iară... Ar mai fi atîtea de spus.

H. MIHAI



dialog peste veac—1848-1973
viața lui nicolae bălcescu (V)

ISTORIA ESTE CEA DINȚII CARTE 
A UNEI NAȚII»

«Magazinul istoric pentru Dacia» a fost replia munteană 
a «Arhivei românești», apărută la lași în 1840. Discutată 
îndelung între Nicolae Bălcescu și A.T. Laurian, noua pu
blicație «și propunea să dea atît o linie de direcție — în 
sensul precizat de tînărul istoric în studiul publicat in 
revista lui M. Kogălniceanu — pentru cercetările de istorie 
națională, cît și să scoată la iveală cronicile Țării Românești 
are fermecaseră adolescența lui Bălcescu, dar care rămă
seseră nepubliate, precum și referințele asupra scrierilor 
consacrate de unii istorici străini vechiului pămînt al Da
ciei.

«Magazinul» urma deci să fie o școală pentru istoricii 
români, și totodată mijlocul de cunoaștere a unora din 
principalele surse de informație asupra istoriei poporu
lui român. Publiația urmărea în același timp și formarea 
unei puternice conștiințe naționale.

«înștiințarea» pentru apariția «Magazinului», semnată de 
ambii redactori, avea să apară atît în «Curierul româ
nesc» al lui Heliade și în «Albina» lui Asachi, cît și în «Foaie 
pentru minte, inimă și literatură» de la Brașov, George 
Barițiu urmînd să devină unul din principalii sprijinitori 
ai noii reviste, care va cunoaște o largă circulație în toate 
părțile Transilvaniei și ale Banatului.

Textul «înștiințării», apărut în foaia de la Brașov la 
29 ianuarie 1845, s-a tipărit totodată și într-un număr de 
cîteva sute de extrase, pe are redacția «Magazinului» 
urma să le difuzeze, în vederea abonamentelor, în toate 
cele trei țări românești.

«Istoria — se afirma în acest text — este cea dinții carte 
a unei nații. Intr-insa ea-fi vede trecutul, prezentul fi viitorul. 
O nație fără istorie — se arăta în continuare — este un popor 
încă barbar, fi vai de acel popor care fi-a pierdut religia suve- 
nirilor».

La 19 aprilie alcătuirea primului număr fiind încheiată, 
A.T. Laurian, chivernisitorul revistei, a semnat contrac
tul de tipărire cu imprimeria colegiului Sf. Sava, asumîn- 
du-și răspunderea pentru toate cheltuielile.

NOI CĂLĂTORII

In preajma apariției «Magazinului», urmînd o veche 
dorință a sa, N. Bălcescu, are era și secretarul «Asociației 
literare», a întreprins o călătorie în Moldova pentru a lua 
contact cu fruntașii moldoveni în vederea unei extinderi 
și adînciri a acțiunii naționale începute la București. Ca 
țintă a primei sale călătorii peste Milcov a fost ales satul 
Mînjina din apropierea Galaților, unde se afla conacul lui 
Costache Negri ți unde în fieare an la 21 mai, de ziua 
numelui acestuia (Sf. Constantin ți Elena), se adunau nume
roși amici pentru a-i sărbători pe el împreună cu sora sa. 
Elena Negri.

Ca și pe transilvăneni cu un an mai înainte, prin entu
ziasmul, patriotismul ți darul său de a evoa paginile de 
vitejie ale istoriei neamului, Bălcescu a fermeat ți pe mol
doveni, îndeosebi pe Vasile Alecsandri, are se afla ți el 
la Mînjina.

îndată după întoarcerea de la Mînjina, Bălcescu va între
prinde, împreună cu A.T. Laurian și Cezar Bolliac, o călă
torie pe ambele maluri ale Dunării, începînd de la Giurgiu 
ți pînă la Turnu Severin ți totodată, a ți Ion Ghia ți 
Grigore Alexandrescu cu trei ani mai înainte, la mănăsti
rile din Oltenia.

Scopul noii călătorii, are a început la 12 iunie, era cer
cetarea cetăților, monumentelor, inscripțiilor ți a tuturor 
vestigiilor trecutului aflate pe marginile bătrînuiui Istru. 
S-au vizitat astfel cu un viu interes Giurgiu, Zimnicea, 
Șițtov, Turnu, Nicopole, Islaz, Celeiu, Caracal ți apoi, 
cu pietate ți emoție, urcînd pe Valea Oltului, mănăstirile 
Cozia, locul de veșnică odihnă al lui Mircea cel Bătrîn ți 
al mamei lui Mihai Viteazul, Horezul, ctitoria lui Constan
tin Brîncoveanu, Arnota cu mormîntul lui Matei Basârab, 
Bistrița, Bucovățul, Tismana, Motrul, Strehaia ți, totodată, 
atîtea din locurile atinse de pății lui Tudor Vladimirescu 
ți ai pandurilor săi. După ce s-au vizitat Craiova, insula 
Ada-Kaleh ți ruinele podului lui Traian de la Turnu Severin, 
călătoria s-a sfîrșit la Băile Herculane.

O «OPERĂ NAȚIONALĂ»

La 1 iulie 1845 a apărut primul număr din «Magazinul 
istoric pentru Dacia». Publiația se deschidea prin studiul 
lui N. Bălcescu intitulat Cuvint preliminariu despre izvoarele 
istoriei românilor, după are urma Discursul introductiv in 
istoria românilor, semnat de A.T. Laurian.

în fruntea izvoarelor pentru scrierea istoriei patriei 
N. Bălcescu așeza poeziile ți tradițiile populare — cei 
dintîi istorici fiind poeții — legile are au guvernat colec
tivitatea românească, cronicile și hrisoavele române și 
străine, inscripțiile ți monumentele, scrierile ce înfăți- 
țează modul de viață al poporului român.

Pentru depistarea acestor izvoare, pe lingă arhivele 
interne el recomanda totodată — schițînd un vast plan 
de activitate istoriografică — cercetarea arhivelor ți biblio
tecilor din Transilvania, Ungaria, Polonia, Austria, Ger
mania, Rusia, Suedia, cercetare ce urma să fie realizată 
de către o «societate de istorie» a cărei înființare Bălcescu 
o propunea odată cu publiarea studiului.

în același an. a o dovadă a fecundității ți varietății preo
cupărilor sale — pe lingă studiul Românii fi fanarioții — 
ți pornind de la constatarea că «niciodată oamenii n-au 
lipsit evenimentelor», Bălcescu a publicat ți biografiile 
spătarului Ion Cantacuzino, a logofătului Ion Tăutu, a 
cronicarului Miron Costin ți a stolnicului Constantin Can
tacuzino, înaintașii săi întru istorie și patriotism.

in numerele următoare, concomitent cualte articole și 
documente, dintre are menționăm studiul lui Bălcescu 
Despre starea soțială a muncitorilor plugari in Principatele 
Române în deosebite timpuri, aveau să apară apoi vechile 
cronici ale lui Constantin Căpitanul Filipescu, Radu Gre- 
ceanu. Radu Popescu, Stoia Ludescu, Cronia Țării Mol
dovei 1662-1730, atribuită lui Mustea Diacu, precum ți 
Istoria (anonimă) a Țării Românești de la 1689 încoace.

Succesul «Magazinului istoric pentru Dacia» a fost imens. 
«Nu este om in care bate o inimă cu simțămint de român —- 
scria Barițiu în «Foaie pentru minte, inimă și literatură», 
unde a reprodus primele studii apărute în«Magazinul>— 
pe care să nu-l intereseze această operă națională».

PE DRUMUL PARISULUI

La începutul lunii februarie a anului 1846, preocupat 
mereu de mobilizarea forțelor naționale, Bălcescu va face 
o nouă călătorie în Moldova, ajungînd de astă dată pînă 
la lași, unde timp de cîteva săptămîni va fi musafirul drag 
al lui Vasile Alecsandri, și coborînd apoi împreună cu acesta 
din nou la Mînjina lui Costache Negri.

Discuțiile celor trei bărbați vor fi fost consacrate și cu 
acest prilej marelui vis românesc: o Românie liberă, 
unită.

La 19 aprilie,Bălcescu se afla din nou la București, cu 
hctărîrea însă de a porni cît mai grabnic spre Paris. Hotă- 
rîrease luase la Mînjina de acord cu V. Alecsandri și C. Negri 
care, împreună cu Elena Negri, preocupată de căutarea să
nătății, erau deciși să plece spre apitala Franței, unde 
în acel moment se aflau și Ion Ghica, C.A. Rosetti, M. Kogăl
niceanu, Ion și Dumitru Brătianu, are înființaseră acolo 
Societatea studenților români, destinată să desfășoare, în 
spiritul «Frăției» de la București, o intensă activitate 
politică cu caracter național.

Pe lingă activitatea în cadrul acestei societăți, pentru 
care fusese puternic solicitat de Ion Ghica, ajuns în con
flict cu C.A. Rosetti, Bălcescu era preocupat ți de comple
tarea studiilor sale istorice prin audierea marilor profesori 
de la College de France — Jules Michelet ți Edgar Quinet — 
ți totodată de întreprinderea unor minuțioase cercetări 
în bibliotecile ți arhivele străine pentru a afla documente 
cu privire la istoria românilor.

La 31 mai 1846 i se elibera pașaportul pe un «soroc» 
de patru luni, așa cum ceruse petiționarul, pentru a merge 
«în Europa, prin Giurgiu, la apele minerale».

FI ea rea prin Giurgiu însemna plecarea pe Dunăre în 
direcția Vienei, urmînd a de acolo drumul să fie continuat 

cu diligența. Călătoria avea să înceapă la 3 iunie, odată cu 
Bălcescu plecînd ți C. Negri ți C. Filipescu.

Dorința de a vedea Parisul o cuprinse însă imediat și pe 
Luxița, al cărei tată i-a obținut grabnic pașaportul necesar 
dîndu-se aceeași motivare: necesitatea unui tratament 
medical cu ape minerale.

în călătoria făcută la Brașov în 1844 plecase mai întîi 
Luxița, Bălcescu urmînd-o 1a interval de o zi. De astă dată, 
pentru aceleași motive, cel are a plecat primul a fost 
Bălcescu, Luxița îmbarcîndu-se numai la 16 iunie, prietenul 
ei drag urmînd să o aștepte la Viena.

Vasile NET EA
(Va urma)

o prietenie statornică
In anul 1846 Vasile Alecsandri l-a cunoscut pe N. Bălcescu, 

de care l-a legat apoi o statornică prietenie. Marele poet i-a 
schițat un portret de neuitat. «Presimțind viitorul României — 
avea să scrie in amintirile sale Alecsandri — Bălcescu se 
cerca a grăbi păfirea românilor către acel viitor, purtindu-le 
pe la ochi prestigiul strălucitor al gloriei strămofefti fi fă- 
cină să pătrundă in sufletul lor glasul fermecător al istoriei 
trecutului... Pe fruntea lui largă fi curată se vedeau trecind 
ginduri mărețe, in ochii lui limpezi fi minări lucea o flacără 
tainică, ce părea a înota intr-o rouă de lacrimi la cuvintele 
de patrie fi independență națională. Vorba lui era dulce fi 
convingătoare ca graiul multor oameni, destinați de soartă 
a*muri in floarea tinereții.„ Intr-un cuvint, toată persoana 
lui inspira simpatie fi dor de împrietenire».



flacăra — dialog

CU LIA MANOLIU despre

VIAȚA CAMPIONULUI
DE CURSA LUNGĂ...

— Dumneavoastră, Lia Manoliu, sînteți 
o învingătoare: douăzeci de ani la rind cam
pioană a țării la aruncarea discului, șase par
ticipări olimpice încheiate cu trei medalii, 
dintre care una de aur. Ideea de biruință o 
igiplică pe cea de luptă. Cu ce v-ați bătut 
cel mai tare în viață? Cu timpul? Cu alții? 
Cu dumneavoastră însevă?

— Nu m-am considerat niciodată o în
vingătoare. Cred că nici nu fac parte — ca 
structură sufletească — din ceea ce se chea
mă categoria învingătorilor. Cînd cîștigam 
un concurs, eram prima uimită. Orice succes 
a constituit pentru mine o surpriză.

— De ce? Nu era pregătit și așteptat, nu 
era muncit cu greu, vă venea oare din senin?

— Dimpotrivă. Viața mea în sport a fost 
o continuă și crâncenă bătălie: cu mine în
sămi, în primul rind. Am plecat de la ideea 
— și de la realitatea! — că nu sînt dotată, 
că nu sînt destul de bună pentru ceea ce fac. 
Am și descoperit sportul din accident. Ertțm 
un copil foarte înalt și plăpînd, amenințat 
tot timpul de tuberculoză, urmărit mereu 
de ideea părinților că trebuie să fiu ferită 
de frig, de cald, de ploaie, de soare, de zăpadă, 
am fost pur și simplu un caz medical. Și am 
încercat, cu ajutorul sportului, să fac altceva 
din mine. Ideea de biruință a fost departe de 
mine, în afara mea. Poate de aceea mi-am 
și păstrat intacte, de la primul la ultimul 
concurs, emoția și surpriza rezultatului. Și 
poate în asta constă secretul vieții mele în
delungate în sport: n-am obosit în a mă 
teme, în a mă bucura.

— Și în a vă lupta.
— Mai curind e vorba de dorința de a mă 

autodepăși. în toate domeniile existenței 
mele mi-am fixat praguri de atins și de de
pășit. E poate ciudat, dar am avut și am un 
fel de voluptate a autochinuirii. Pentru că 
nu e foarte plăcut și ușor, să zicem, un antre
nament de haltere la care miști în loc 30 000 
kg în patru ore; și totuși după ce-1 terminam, 
aveam imensa satisfacție de a fi învins greu
tățile: cele din mîini și cele interioare, ca să 
zic așa.

— Ce înseamnă un antrenament de patru 
ore la haltere?

— înseamnă, în primul rind, patru ore de 
singurătate. Patru ore în care ai în față un 
program scris pe hîrtie, un program pe care-1 

știi de fapt pe dinafară, pentru că l-ai făcut 
de o sută de mii de ori, dar pe care continui 
să-l ții sub ochi ca să ai satisfacția de a vedea 
cum scade timpul, cum se topește. înseamnă, 
acest antrenament, și exerciții de care ți-e 
teamă: cele grele și periculoase, la care 
pornești cu inima strînsă, cu neîncredere, 
întrebîndu-te de fiecare dată dacă le vei 
reuși sau nu astăzi...

— Se poate trăi astfel, se poate alcătui o 
viață numai din bucuria de a te învinge 
mereu pe tine însăți?

— E un fel de nebunie, de boală — re
cunosc — nemulțumirea asta continuă, se
tea aceasta de a merge mai departe: voința 
e un cuțit cu două tăișuri...

— Ați reușit mereu, după cum se vede. 
Asta v-a adus fericirea?

— Ce înseamnă acest cuvînt? Fericirea e 
o noțiune incomplet tradusă pentru mine. 
Cunosc, cum vă spuneam, bucuria. Dar și 
aceasta a fost umbrită mai întotdeauna de 
grijă: cum terminam un concurs, începeam 
să mă gîndesc la cel următor

— Care a fost victoria dumneavoastră 
cea mai adevărată?

— Tocmai voiam să o amintesc și să rec
tific totuși cele spuse mai înainte. Am fost 
fericită cînd am cîștigat, în 1968, la Olim
piada din Mexic, medalia de aur. Pentru că 
pe lângă ideea în sine, de a fi campion olim
pic, de a ți se cînta pe stadion imnul țării 
tale, am reușit atunci o altă performanță, 
mai puțin cunoscută.

— Din nou împotriva dumneavoastră?
— Da. Am învins atunci durerea și boala... 

Și zece zile de adevărat coșmar. La un antre
nament în Mexic, cu zece zile înainte de 
concurs, mi-am făcut o întindere de ligament 
la cotul mîimi drepte și am fost practic scoasă 
din cursă: nu puteam schița nid măcar ges
turile cele mai obișnuite, nu puteam să mă 
pieptăn, să-mi tai carnea în farfurie, brațul 
îmi era tare ca lemnul și nu ceda la nici un 
tratament. Toată ziua, ore și ore întregi, nu 
făceam decît să-mi masez cu unguente brațul, 
pînă la obsesie, pînă la jupuirea pielii. S-a 
pus, bineînțeles, problema să nu mai particip, 
dar medicul mi-a permis totuși să intru în 
concurs, avertizîndu-mă că nu voi putea 
face decît o singură aruncare. Și așa s-a 
întîmplat: totul s-a concentrat în acel gest 

unic, nu, nu se poate povesti în cuvinte 
starea mea de atunci, nu vedeam, nu auzeam 
nimic din jur, totul era adunat, strins, în 
acea aruncare ce trebuia să fie cea mai bună. 
A mea, firește. Dar a fost și recordul olimpic: 
58,28 m. Atunci am avut sentimentul victo
riei pe toate planurile.

— Succesul te face mai bun, mai generos, 
mai «înalt»? Sau îți dă cumva un complex 
de superioritate față de semeni?

— Victoriile din sport mi-au dat un singur 
simțământ: cel de realizare, de împlinire. 
Niciodată n-am simțit că aș pluti la cinci 
centimetri deasupra oamenilor, deși poate 
aș fi îndreptățită, la cei 1,80 rit ai mei... E 
adevărat că suferința te face mai înțelegător, 
mai uman, dar nu uitați că succesul meu a 
fost obținut prin muncă grea și prin sufe
rință.

— Știti să și pierdeți ?
— Da.
— Nu vă copleșește atunci neîncrederea 

în propriile forțe?
— Bineînțeles că momentele de după o 

nereușită sînt cele în care se verifică de fapt 
tăria omului în viața mea sportivă am avut 
mult mai multe înfrângeri decât victorii. Fap
tul că am mers totuși mai departe Înseamnă 
că și numărul de biruințe asupra înfrângerilor 
a fost cel puțin egal.

— De fapt, ce înseamnă viața unui cam
pion de cursă lungă?

— înseamnă să trăiești în primul rând 
pentru ideea a ceea ce faci. Celelalte planuri 
ale existenței sînt la libera alegere, dar nici 
aici nu am ales drumul cel mai ușor. Puteam 
foarte bine să fac o facultate ușoară, am ales 
politehnica. Am fost întotdeauna urmărită 
de ideea că am foarte puțin timp și foarte 
multe de făcut. Nu mi-am îngăduit nici
odată să mă relaxez la modul ușor. Am citit, 
cred, mai mult decît se obișnuiește, am încer
cat tot timpul să fiu la curent cu ce se scrie, 
cu ce se prezintă în expoziții. Poate că sună 
didacticist ce spun, dar asta sînt: un om 
căruia îi e frică să nu rămînă pe loc.

— V-ați alergat deci din urmă toată viața. 
Ați învins timpul?

— Am încercat. Obsesia aceasta a mea 
de a-mi întreține, de a-mi hrăni tot timpul 
spiritul (în timpul antrenamentelor îmi spu
neam poezii și ascultam Bach) nu ar fi fost 

atît de adîncă dacă nu ar fi circulat cu atîta 
insistență ideea că un sportiv = mușchi.

— Și credeți că puteți infirma de una 
singură această impresie?

— Dar nici nu sînt singură. Doamne 
ferește.

— Există prietenii adevărate între spor
tivii care se înfruntă?

— Există o solidaritate care rămâne pen
tru totdeauna ântre cei ce s-au înfruntat pe 
stadion, chiar dacă pe moment durerea în
frângerii le-a umbrit prietenia. între oamenii 
de excepție — care sînt sportivii de mare 
performanță — există o admirație și o stimă 
reciprocă pentru ceea ce aduce nou fiecare 
în proba respectivă.

— Cum este amurgul vieții de sportiv, 
cum se părăsește competiția, cum este mo
mentul retragerii?

— Exact ca orice altă trăire mentală anti
cipată a unei suferințe: suferi intens la gîndul 
acelui moment dar cînd el se petrece, e mult 
mai simplu, mai senin. De fapt am încercat 
să mă învăț cu gîndul acesta după fiecare 
olimpiadă: mi se spunea de fiecare dată 
foarte insistent că e cazul să mă retrag, că 
ceea ce am realizat pînă atunci e summumul 
posibilităților mele. Oamenii nu înțelegeau 
că pentru mine sportul nu înseamnă numai 
concurs și performanță, ci un mod de a trăi.

— Oamenii? Care? Ați avut deci de dat 
bătălii și împotriva neîncrederii, a prejude
căților?

— La ora aceasta, a bilanțurilor, le mulțu
mesc acelor oameni care m-au ambiționat 
tocmai prin neîncrederea lor. Cred că lor le 
datorez faptul că am cîștigat titlul de cam
pion olimpic la 36 de ani. Așa că i-am uitat, 
am uitat tot ce a putut fi rea-credință.

— Oare în această neîncredere sau rea- 
credință a cîntărit și condiția dumneavoastră 
de femeie?

— Nu. Cred că e o lege generală a condiției 
de sportiv: nimeni nu e absolvit de neîncre
dere. Sportul românesc datorează însă foarte 
mult — să nu uităm lucrul acesta — femei
lor: mai bine de jumătate din succesele sale 
au fost obținute de sportivele noastre. Ade
vărul este că noi, femeile care facem sport, 
ne-am ajutat cel mai adesea singure și n-am 
așteptat să fim ocrotite sau menajate de 
cavalerismul masculin.

— Deci: cum se pleacă din sport ?
— Trebuie să dai dovadă de multă tărie. 

Să părăsești prima pagină a ziarelor, să devii 
un fost, o persoană modestă într-o modestă 
funcție civilă — nu e ușor de rezistat la 
treaba aceasta. E o încercare grea — îi faci 
ori nu față. Riști să devii dezolant ori ridicol. 
Există ânsă șansa de a continua activitatea 
sportivă ca antrenor, ca profesor. Ori con
ducător al vieții sportive, aceasta fiind o 
excepție rarisimă.

— Dumneavoastră ați devenit totuși vice
președintă a Consiliului Național pentru 
Educație Fizică și Sport. Dacă nu mă înșel, 
sînteți un caz absolut singular: prima femeie 
cu muncă de răspundere în mișcarea noastră 
sportivă.

— Da, printa. Din păcate, marile figuri 
feminine din sport nu s-au bucurat de ime
diata încredere a celor din jur, în clipa în 
care s-au retras din competiție.

— Și ce faceți ce vreți, ce puteți face în 
această calitate?

— Ce vrem să facem? Răspunsul a fost 
perfect formulat și concretizat în recenta 
Hotărâre a Partidului privind dezvoltarea 
culturii fizice și sportului în țara noastră. 
Ce vreau eu personal?,Să pot să-mi ofer, cu 
eficiență, tot timpul liber de care dispun 
după ceasurile mele de muncă inginerească, 
acestei activități de câștigare a oamenilor, a 
tinerilor, a femeilor spre sport. Eu am în 
sarcina mea tocmai munca cu sportul feminin: 
e ceea ce mă și doare, dealtfel, cel mai tare. 
Cred că trebuie făcute multe pentru ca fe
meia obișnuită, și nu numai sportiva de 
performanță, să înțeleagă că sportul îi dă 
una din dimensiunile esențiale ale civilizației.

— V-ați întors zilele trecute de la Monte 
Carlo,unde ați fost aleasă — după câte am 
citit — în Comisia de lucru a Adunării 
Generale a Comitetelor Naționale Olimpice 
Europene. Ce-nseamnă aceasta?

— în primul rind, niște ore grele de muncă 
în plus pentru elaborarea unui concept asu
pra esenței viitoarei dezvoltări a sportului 
de performanță în Europa.

Perfect: vă place doar să aveți pentru 
ce munci, pentru ce vă biciui din nou voința. 
Oricum, e și o mare onoare, pentru dumnea
voastră, pentru țara noastră. Deci, noroc în 
noua dumneavoastră, sperăm, performanță 
de lider sportiv. _ ,Sanda FAUR

«



«flacăra» martor ocular

DE CE AU 
DISPĂRUT 
BĂNCILE 
DE PE 
PERONUL 
GĂRII 
DE NORD?

I Nu vom intra în teoria gării: ce este sau ce
ar trebui să fie o gară. Constatăm faptele doar.

| Si ele se înșiruie cam în felul următor: toc
I presa, anul trecut, împreună cu miliția a
■ stabilit cît de bine se simțeau unele categorii 
I de infractori (reali sau posibili) pe băncile de
I pe peronul Gării de Nord. Drept care, deosebit
I de operativ, gospodarii peronului au dispus 
| scoaterea acestor bănci, fără milă. A trecut 
I aproape un an și după mărturisirea adjunctu- 
| lui șefului de gară, Alexandru Cioarec, aproa- 
I pe toată vara lui 1972 a fost folosită pentru a 
I explica diferitelor categorii de cetățeni de 
I ce s-au scos băncile.
I A trecut aproape un an și, deși sala de aștep-
| tare clasa a ll-a are 500 de locuri și cea de 
f clasa I — 200 — ei bine, oamenii mai stau pe
s peronul Gării de Nord așa cum îi puteți ve-
1 dea în fotografiile noastre. Dar de ce? Pentru 
ș că sînt ei refractari și nu vor să înțeleagă că 
K așa este «mai curat și mai bine»? Sau pentru 
g că Mersul trenurilor obligă adeseori pe oamenii 
K care nu cunosc pe nimeni în București să 
■ aștepte legătura următoare, ore întregi? Și 
E oare pentru traficul de călători din Gara de 
K Nord sînt suficiente doar 700 de locuri pentru 
E popas? Să mai adăugăm ia clasa a ll-a mirosu- 
H rile poluante degajate de diferite pachete 
■ rurale — de la găini în viață și pînă la sticlele 
t cu vin băute pe loc?
K Chiar dacă presa a criticat anumite aspecte 
■ negative pe vremea băncilor, tot presa reia 
H acum problema lipsei lor. Nu este nici un fel 
K de contrazicere, pentru că datoria bunului 
K gospodar nu estesă taie și prunul odată cu 
H viermele din el. în cazul nostru credem că 
B pot coexista împreună cu locurile din sala de 
N așteptare și bănci, cochete și elegante, care 
B să nu strice estetica peroanelor Gării de Nord.

Ar fi bine să se găsească o soluție care să co- 
■ respundă cît mai bine realității, fără ca din 
E, frica de critică să se adopte măsuri categorice,
■ măsuri care demonstrează doar o abstractă 
■ operativitate și un abstract interes. Pentru că 
■ nimeni nu-și imaginează că dacă presa o să 
M < ritice acceleratul de Baia Mare, acesta o să 

fie suprimat!! Și pentru că, fără îndoială, ni- 
meni, inclusiv forurile de resort din cadrul 

^E Departamentului căilor ferate, nu-și imagi- 
B nează că nu se mai poate face nimic ca să se 
K îmbunătățească situația din Gara de Nord, 
■ așa cum se prezintă ea la ora actuală. Cu atît 
^E mai mult cu cît se face astfel o puternică notă 
H discordantă cu multe din realizările gospodă- 

rești ale edililoi C apitalei.
Așteptăm sub semnul urgenței măsurile ce 

H urmează a fi luate în interesul real al călăto- 
■ rilor și nu mai puțin al teoreticienilor bunului- 
K 8ust-
■ Rodica POP



civilizația ochiului
Orașul era înnorat. Casele, lucrurile, 

chiar oamenii își pierduseră acea luminozi
tate difuză al cărei efect este întotdeauna 
profunzimea, aspectul multiplan. Totul se 
înfățișa într-un singur plan, cel apropiat. 
Consistența străzii, impenetrabilă, era apă
sătoare. Univers bacovian, halucinant nu 
prin permanență pluvioasă,ci prin realismul 
unidimensional al lucrurilor invadate de 
iremediabila ploaie. Ochiul încearcă, zadar
nic, o refacere a realității multiplane, dar 
caută febril acel loc al spargerii consisten
ței greoaie a planului apropiat. M-am trezit 
așa într-o grădină ascunsă în centrul orașu
lui înnorat și unidimensional, grădină inva
dată de o lumină grație căreia lucrurile 
pluteau simultan — eliberate — aproape și 
departe. Soarele, de exemplu, se ascunsese 
într-o umilă căpiță de fîn. Două realități 
distincte ca extremitățile unei axe nemăsu
rabile: nu știi însă pînă unde una este efec
tul celeilalte și din care capăt al axei ar 
trebui urmărit un asemenea efect numit, 
cu un termen obișnuit, profunzime. Liber
tatea celui care se plimbă printr-o grădină, 
deci și prin aceasta în care mă aflu acum 
(expoziția H.H. Catargi, sala Dalles), este 
tocmai efectul «optic» al acestei profun
zimi, al acestei perspective pe care o nu
mesc, în chip convențional, axă. Efectul 
căpiței de fîn este solar. între obiect și 
efectul său se întinde libertatea celui care 
privește. Planul apropiat și depărtat (prin 
efect, infinit) al luminii «măsoară» profun
zimea tabloului de o uimitoare, incredibilă 
simplitate.

Galbenul solar al căpiței pare(fără să fie!) 
centrul iradiant al universului. Realitatea 
umilă este învăluită într-o lumină de ma
iestate cosmică, pictorul contemplă prin 
culoare grandoarea triumfătoare a unor 
sori artificiali, soarele, el însuți, fiind invi
zibil. Ochiul devine un organ miraculos, 
deschis la maximum și dispunînd de o rară 
capacitate de impresionare. Din această 
atît de comună viziune,cum pare a fi aceea 
care dă strălucire căpițelor de fîn,fantasti
cul nu lipsește. Există în planul al doilea 
al pînzei, parcă pitulată sub o romantică 
creangă a candorii, de un violet pal, o 
nebuloasă solară, un centru imprecis, de 
o confuzie ce sporește efectul ambiguu. 
Cine poate să ne spună dacă umilele căpițe 
de fîn galben sînt centrul luminos al acestui 
univers ori, dimpotrivă, ele-și primesc stră
lucirea de la acel punct galben sclipind ca o 
părere sub îmbrățișarea crengii violete a 
copacului cu trunchiul strecurat între că
pițe? în realitate, planurile și toate elemen
tele acestui mic univers mare își distribuie 
într-un infinit raport de reciprocitate efec
tele luminoase și tocmai această reciproci
tate strecoară confuzia fantastică, neputința 
de a decide, de a atribui unui element sau 
unui plan al compoziției calitatea de sursă 
luminoasă. Geniul maeștrilor, imposibil de 
a fi definit cu precizie, imposibil desigur de 
a fi imitat, ne întoarce totuși la un adevăr 
de lîngă noi și tocmai de aceea prea des 
uitat: realitatea cea mai banală ori umilă 
are nebănuite calități fantastice, ea este în 
același timp cunoscută și miraculoasă, apro
piată și îndepărtată, ștearsă și strălucitoare, 
corespunzător intensității privirii cu care 
o cercetăm,dar și unei speciale aptitudini 
de a ne plasa în punctul corespunzător. 
Efectul optic este oarecum asemănător celui 
pe care în literatură îl datorăm,de pildă, 
lui Sadoveanu, descoperitor și el de tărîmuri 
fantastice în, uneori, cele mai umile deco
ruri. Natura este o inextricabilă țesătură 
de obișnuit și fantastic Neobișnuitul, ne
așteptatul, miraculosul vin, la Sadoveanu, 
la o simplă bătaie de vîslă. Pătrunderea în 
imperiile mirifice, necunoscute, în «raiul» 
cocoșilor sălbatici ori în «grădina ascunsă 
a liniștii» este rezervată unor indivizi ciu- 
dați și, cu trecerea timpului, din ce în ce 
mai ciudați, cu o puternică aspirație spre 
liniște și puritate, năzuință capabilă de a-și 
crea obiectul în aceeași măsură în care 
obiectul însuși, ascuns, sporește puterea 
aspirației. Ei pot vedea ce toată lumea 
crede că vede trecînd, însă cu un tainic 
surîs, prin grădini inaccesibile ochiului co
mun. In fața lor se deschide o punte de tre
cere, necunoscută altora, spre «singurătăți 
înfricoșate»: «era acolo o lumină care curgea 
de sus — fără să se vadă soarele nicăieri, 
în altă parte a muntelui mugurii erau pretu
tindeni încă închiși; iar aici, în această Iu-

L GRĂDINI ASCUNSE J

Case vechi la Vîrteșcoiu.

Stradă la Caceres.



Căpițe

mină lină, mugurii toți de la mesteceni și de 
la tufari și smeurișuri erau deschiși; așa că 
acolo se alcătuia un loc cald și blind» — 
descrie un asemenea tărîm un bătrîn per
sonaj sadovenian. Sadoveanu însuși într-o 
astfel de zi privilegiată (24 iunie), dînd la o 
parte «draperii de liane», patru nde lin într-un 
tărîm fermecat, într-o «grădină ascunsă a 
liniștii», unde contemplă un spectacol rar, 
«jocul luminii și al bucuriei de a trăi», pe care 
mărturisește, ca și propriul său erou, că 
«l-am mai văzut in viața mea poate incă de 
două ori trei ori». Viziune rară, căreia însă 
el îi atribuie calitatea deplinei sănătăți fizice 
și morale. Să observăm că această deplină
tate, numele eternei tinereți, este intim 
legată de acea «lumină lină», caldă și blîndă, 
o lumină a cărei sursă rămîne necunoscută, 
adică invizibilă. Eroul lui Sadoveanu vor
bește despre «o lumină care curgea de 
sus— fără să se vadă soarele» (s.n.).in tabloul 
lui H.H. Catargi sursa de lumină, de ase
menea, lipsește,dar profuziunea de strălu
ciri blînde, calde, «line» este cu atît mai 
învăluitoare. Așadar, peste tot, deplinăta
tea morală, mai ales, indicibilul sentiment 
al plenitudinii, sînt legate de o recepție cu 
totul specială a luminii, de o sursă invizibilă 
sau escamotată, fie că vorbim de pictură, 
fie de literatură. A ști să privești înseamnă 
a putea să privești fără ca să vezi. Tăria 
ochiului interior, inalterabilul soare moral 
al omului,este adevăratul semn al tinereții 
maeștrilor. Lumina lină a raiului natural 
din opera lui Sadoveanu, luminozitatea fan
tastică a căpițelor de fin din tabloul lui 
H.H. Catargi sau unele dintre fabuloasele 
viziuni «colorate» din ultima expoziție a 
lui Al. Ciucurencu sînt expresii ale tăriei 
ochiului interior de a privi un soare care 
nu se vede. Sînt expresii ale capacității 
vizionare a unei arte al cărui rafinament, 
ascuns și el, constă în gradul înalt de exem
plificare a universalului prin particular și 
elementar. (Elementarul fiind, în expoziția 
lui H.H. Catargi, umila, neînsemnata căpiță 
de fin, dar, în același timp, tulburătoare 

exemplificare a atotputernicei, clasicei lu
mini a universului.)

Tinerețea maeștrilor se identifică în acel 
fel cu înaltul și viul lor clasicism.

Dar acesta este și motivul repetatei noastre 
nedumeriri față de puținul ecou de care s-a 
bucurat atît expoziția lui Al. Ciucurencu, 
cît și,acum,aceea a lui H.H. Catargi. Am 
avut și avem sentimentul unui ecou mini- 
malizant și neînțelegător în raport cu ceea 
ce asemenea manifestări de artă ne spun 
și ne pot spune despre noi înșine, despre 
vitalitatea unui mod particular de a interesa 
realmente nu numai publicul autohton dar și 
pe alții. Și dacă tot e vorba de felul în care 
știm să ne prețuim valorile cu adevărat 
semnificative, să ne amintim și de un alt 
remarcabil eveniment: retrospectiva Pe- 
trașcu. Cu o excepție sau două,și atunci o 
vie, contemporană recepție a lipsit. Revistele 
s-au comportat, am putea spune, parcimo
nios. Ca să_ nu mai vorbim de revista de spe
cialitate! în schimb, ne mirăm și ne alar
măm de exagerarea unor sincronisme ne
viabile, de exacerbarea, uneori, a diverselor 
mode. Trebuie însă întreținută mult mai 
viu modernitatea clasicilor, modernitate în 
spirit (și anume, în spirit național!) pentru 
ca să ne dăm mai bine seama de moderni
tatea autentică sau falsă a contemporanilor. 
Revistele nu realizează consecvent o ase
menea politică, ci par că-și amintesc de ea 
mai ales determinate de stricte conjuncturi 
(aniversări, comemorări) sau prin simple 
accidente.

Dar așa, în chip fatal nu se pot spune 
lucrurile esențiale, climatul pentru ca ele 
să fie posibile nu e pregătit cu grijă. Expo
ziții de importanța celor citate (Petrașcu, 
Ciucurencu, Catargi), ca să rămînem la pic
tură, ar trebui să fie simple (!) exemplificări 
ale unei permanențe, dar nu este deloc așa! 
Nu-i totuși ciudat? Punțile de trecere către 
aceste «grădini ascunse» ar trebui să con
stituie o preocupare permanentă.

C. STĂNESCU



 memoriile lui șerban cioculescu (XIII)

bătaia ruptă din rai ?
Cînd am intrat întîia oară în localul ce 

mi s-a părut impunător, al Liceului Traian 
din Turnu Severin, lucrul care m-a izbit 
mai mult a fost înșiruirea, pe coridoare, a 
unor rasteluri goale. Mergeam pe doispre
zece ani și mă prezentam la examenul par
ticular din iunie, al clasei I. Era în anul 
1914. Nu mi-am dat seama de ce puteau fi 
acele rasteluri, al căror nume la început 
nu-mi spunea nimic, pînă ce mi s-a explicat 
că liceul, pe vremuri, la sfîrșitul secolului 
trecut și sub direcția de prestigiu a profe
sorului Theodor Costescu, organizase pe 
elevi în formații de «mici dorobanți», dîn- 
du-le puști și învățîndu-i să mărșăluiască, 
să defileze, să intoneze cîntece patriotice, 
să se deprindă cu disciplina militară etc. 
Puștile dispăruseră odată cu desființarea 
acestei organizații, dar rastelurile rămăse
seră ca un simbol al disciplinei ostășești, 
de cazarmă, care întuneca încă zidurile 
afumate de timp ale coridoarelor. Să nu 
exagerez însă. Tineretul de totdeauna a 
fost și este vesel, expansiv, zglobiu. O curte 
interioară avea să ne îmbie la zburdălnicie, 
în cursul anului școlar viitor și pînă la sfîr
șitul studiilor gimnaziale și liceale, precum 
și o vastă grădină, cu peșteri și izvoare arti
ficiale, care cobora pină aproape de Dunăre, 
înspre picioarele podului lui Traian, mîn- 
dria orașului nostru, dimpreună cu așa-zisul 
turn al lui Sever, vestigiu, pare-se, al unui 
castel medieval. Nu ascund dispoziția mea 
mediocră pentru jocurile, ce mi se păreau 
brutale, ale colegilor mei, precum și figura 
lamentabilă pe care o făceam la gimnastică, 
în orele de oină, sportul școlar obligatoriu, 
în timp ce colegii mei de toate vîrstele și 
staturile excelau în trecerea mingii, în 
aruncarea ei violentă, în fente sau în prin
derea ei, eu nu știam cum să fug mai repede 
către celalt capăt, evitînd cu tot dinadinsul 
rămînerea pe loc și miezul atît de pasionant 
al jocului făcut să dezvolte reflexele. Școala 
avea și o splendidă sală de gimnastică, bine 
utilată, cu prăjini, paralele, căprițe și alte 
scule ce mi se păreau de tortură la gîndul 
că aș putea fi silit să încerc a face «flotarea», 
«planșa» și alte figuri de atletism. Eram 
atît de stîngaci că nu știam cum să-mi 
încrucișez picioarele ca să încerc a mă sui 
pe prăjina fixă, pînă la capătul ei de sus, la 
înălțimea ei ce mi se părea amețitoare. 
Eram de rîsul clasei și mă simțeam destul 
de prost, dar bunul profesor, poreclit de 
elevi, nu știu prea bine de ce, Cîrnat, 
renunța să facă din mine un gimnast și tre
cea repede la amatorii de atletism, mai 
numeroși, firește, decît cei de carte, unde 
mă sileam să-mi scot, vorba aceea, pîrleala. 
Mai tîrziu, școala și-a făcut un stadion, pe 
care se practicau toate sporturile pe un 
teren de cîteva hectare. Mai e nevoie să 
spun că picioarele nu mi-au călcat niciodată 
pe acolo?

Disciplina era în aer, cum spuneam, în 
atmosfera, în tradiția școlii, dar asta nu 
împiedica pe unii dintre membrii corpului 
didactic să mai recurgă și la pedepse cor
porale. Astfel, indolentul profesor de geo
grafie, Pândele Pîrșcoveanu, cînd i se părea 
că unii dintre noi tulburam liniștea, ne 
amenința cu vocea pe jumătate:

— Acum mă dau jos la voi I
Cînd se decidea, în fine să părăsească po

ziția comodă de pe catedră, cam într-o 
rînă, ca pe moale, apuca mai mult la nime
reală pe cîte unul sau doi de «perciuni», 
prefăcîndu-se că face exerciții de ridicare 
de pe sol, la cine știe ce înălțime. Spaima 
era însă mai mare decît durerea. Profeso
rului îi trecea repede supărarea și-și rein
tegra scaunul-fotoliu cu această reflecție 
plină de dispreț, rostită îngînat, cu răsfăț 
de sine:

— Măi băieți, măi, între mine și voi e mai 

mare distanță decît de la cer și pămînt!
Unul care aplica palme sonore și ustură

toare era directorul Gheorghe Oprescu, 
energicul profesor de franceză, care curînd 
după începutul primului an școlar postbelic, 
în 1919, ne-a părăsit, numit fiind șef de lu
crări (lector) la noua Universitate din Cluj. 
Viitorul istoric și critic de artă era, așadar, 
cel mai temut, pentru că nu se mulțumea să 
amenințe, ci trecea repede la acțiune, ob- 
ținînd instantaneu liniștea exigibilă. N-am 
făcut cunoștință cu redutabilele lui palme, 
dar aveam să-mi dau seama mult mai tîrziu 
ce efecte neașteptate poate avea acest mij
loc disciplinar, din fericire dispărut în zilele 
noastre.

Era prin 1939, curînd după ce colegul 
meu Alexandru Dima își publicase teza de 
doctorat în filozofie, Conceptul de literatură 
populară (1939). Mi-a dat un telefon, după 
masa de la prînz, anunțîndu-mă că dorește 
să-mi ofere un exemplar din cartea de 
curînd apărută în Editura fundațiilor. L-am 
primit bucuros, scuzîndu-mă însă că înainte 
de ora 5 d.a. trebuie să fiu în oraș. Ne-am 
ridicat, așadar, după o oră de «Plauderei» 
(își trecuse doctoratul în Germania), în 
românește, se-nțelege, și ne-am suit în 
autobuzul de pe strada doctor Davila, care 
ne lăsa la Ateneu. După o stație s-a suit 
profesorul Oprescu, care mi-a întins mîna. 
Atunci am ținut să-i prezint pe colegul meu, 
ca pe un fost distins elev al Liceului Traian 
(era cu trei ani în urma mea).

— Dima?—a întrebat scurt profesorul 
Nu-mi amintesc!

Atunci a urmat replica, promptă, ca lama 
ghilotinei:

— Eu îmi amintesc și obrajii mei își aduc 
aminte, domnule profesor, că m-ați pălmuit 
pe nedrept.

A urmat o tăcere prelungă, pînă la punctul 
nostru terminus. Profesorul ,cu vocea tot 
atît de tăioasă ca și «briciul național» (le 
rasoir national), cum numeau francezii ghilo
tina, n-a știut ce să răspundă și a preferat 
să reflecteze amar asupra efectului cu explo
zie întîrziată a vechilor mijloace educative.

într-adevăr, bătaia e contraindicată nu 
numai ca incompatibilă cu noțiunea de dem
nitate umană, dar mai ales pentru că, apli
cată pe nedrept, ea rămîne ca o rană veșnic 
deschisă pentru cel ce a primit-o, iar pentru 
cel care a aplicat-o,și i se amintește într-un 
tîrziu, ca un stigmat și un regret, amîndouă 
indelebile.

Și totuși bunul nostru popor este acela 
care a scornit zicala: «Bătaia e ruptă din rai», 
prin alte cuvinte, ca și cum ar fi o sancțiune 
de origine divină și ca atare nu numai bine
făcătoare ca tot ce vine de sus de tot, dar și 
indiscutabilă în privința legitimității ei. Cum 
de-a fost cu putință ca un neam atît de blind, 
de bun și de răbdător, care a înfruntat totuși 
adeseori cu mînie populară biciul stăpînului, 
să se fi arătat atît de receptiv față de... bă
taia simplă? Pînă și în vechile noastre pravile, 
soțului i se acorda dreptul să-și bată nevasta, 
dar cu o clauză temperantă: fără dușmănie. 
Astfel,Pravila lui Vasile Lupu (Carte româ
nească de învățătură de la pravilele împără
tești și de la alte judeațe), apărută la lași, 
în 1643, are un capitol cu titlul: Cum și cînd 
poate bărbatul să-și bată muierea și în ce chip. 
Din primul paragraf se precizează însă că 
acest drept trebuie folosit «cu blîndeță iară 
nu cu vrăjmășie fără vină și fără ispravă».

Oprim aci acest excurs de veche știință 
juridică națională, deși de sorginte bizantină, 
Rră nici un comentariu. Multe s-au schimbat 
în școală și în familie de atunci și multă apă 
a curs pe Dunăre pînă ce forța bicepșilor 
s-a transformat în energie electrică, la hidro
centrala din orașul municipiu Drobeta-Turnu 
Severin!

Piciorul podului construit de Apoi odor.

Turnul cetății medievale, cunoscut sub numele de «Turnul lui Sever».



viață ușoară 
pentru textierii 
ae muzică ușoară?

în discuție: lipsa de sub
stanță, banalitatea, rutina 
și ridicolul unora din tex
tele muzicii noastre ușoare

Actorul Dumitru Furdui, în rol de victimă a unor texte de muzică ușoară.

«MAREA-N FLOARE»
Acum, după ce a trecut, pot să-mi spun 

liniștit: odată și odată, trebuia să se întîmple. 
De greu, a fost greu. Oricît de străin mi-ați 
fi, trebuie să recunoașteți că numai ușor nu 
e să te trezești așa, hodoronc-tronc, singur 
cu ele, într-o cameră de duminică: «Tot ce 
gîndim de iubire-i purtat,/ Tot ce dorim de 
lumină-i brăzdat;/ Tot ce clădim nu-i ca 
valul trecător,/ Ci stîncă dîrză în viitor...» 
E bun el și adevărul, dar nici așa, să te în
conjoare din cele patru zări.

Nu sînt unul dintre acei pe care nu-i 
interesează sufletul și tot ceea ce-l încon
joară. Dimpotrivă. Numai că e nevoie și 

«Opresc în drum trecătorii,/ Ei mo privesc zimbitori,/ Mă socotesc un om ciudat».

aici de măsură. Păi cum să nu-ți vină să-ți 
dai și cămașa de pe tine, cînd ți se spune așa. 
verde-n față: «Tot ce simțim scaldă-n joc 
sufletu’;/ Tot cît privim doar al nostru-i 
acu';/ Tot ce iubim este graiul ce-am cres
cut/ Și locul drag unde ne-am născut...» 
Bun, să zicem că sînt eu slab. Că am fost luat 
pe nepregătite. Dar ce-ați fi făcut dumnea
voastră, trezindu-vă față în față cu atîta 
limbă română care țîșnește din versurile 3 
și 4 de mai sus?

Nu spun că n-am citit și alte lucruri despre 
viață. Dar cînd îți zice maestrul Elly Roman, 
așa, ca de la artă poetică la artă poetică: 

«Viața cîntă cu noi un cîntec/ peste azi, 
peste mîine;/ Este cîntecul fericirii/ și-al 
tinereții pline», tocmeala aceea cu «To be 
or not to be» s-o înghită alții.

Doamne și ce iubită cumsecade am! Adică 
stă ea așa credincioasă și încîntată lîngă mine, 
cînd altele de vîrsta ei primesc în dar 
serenade-beat în care se văd ca-ntr-o oglindă: 
«Chip de fată/ minunată,/ gura-fragedă/ dra
gă;/ părul plin, aur rar,/ fin ;/ ochi de mure,/ 
dor să-mi fure;/ gîtul-fildeș/ chipeș;/ mijlo- 
cel —/ prin inel/ tras;/zîmbet-soare/ ce ră
sare ; / vorba-ți caldă/ scaldă/ ziua, noaptea 
mea». Frumos se iubește în textele n^aestru- 
lui Elly Roman! Eu ce-i spun iubitei! «La 
revedere. Plec în delegație la Teiuș. Dacă mă 
caută cineva, vin joi. Pa». Și după ce ajung 
la Teiuș, m-apuc de lucru, seara adorm 
liniștit în loc să-i trimit o vedere iubitei: 
«Ploaia,vîntul/ cerul,cîmpul,/ pornit marea-n/ 
floare,/ păsări vii/ și copii,/ mii/ apa-adîncă./ 
dealul-stîncă,/ toate imn de/ slavă/ într-un

AL NAIBII LIRLIDA!
Nu, serios, n-ați aflat ce este Lirlida? 

Rău, asta presupune serioase lacune în 
cultura dumneavoastră, tovarăși! Fiindcă:

E-un cîntecel, Lirlida,
Simpatic foc, Lirlida;
Să-I cînți și tu. Lirlida,
Nu-i greu de loc.
Păi vedeți? După ce «nu-i greu de loc» 

(ba chiar ușurel) și pe deasupra «simpatic 
foc», merită, nu-i așa, să facem cunoștință 
cu el. Deci, e un cîntecel, acolo, să fie, vorba 
autorului, Mihai Dumbravă. Totuși, să nu-l 
desconsiderăm. Putem evident să-l fredo
năm dimineața în baie, dar n-avem dreptul 
să-i ignorăm înaltele-i virtuți morale.

Fiindcă:
El îmbracă-n soare
Sufletul oricui.
Orice secundă
Cu bucurie
Lumea inundă. 

gînd,/ ție îți/ cînt!» Și, deși n-am fost în 
stare să-i iau fetei un televizor, n-am atîta 
suflet să-i scriu de la Teiuș ce-am aflat de la 
un nepot al maestrului Topor în legătură 
cu timoul: «Ziua trece,/ luna trece,/ primă
vara,/ vara,/ toamna, iarna trec». Pe cînd 
maestrul Elly Roman știe că un menestrel, 
chiar și beat (bit) trebuie, din cînd în cînd, 
să-i amintească iubitei situația exactă a re
lației lor, să-i dea și ceva asigurări cu pri
vire la viitor: «Eu, iubita mea,/ pajul tău voi 
fi,/ cît voi trăi.../../ Tu, iubita mea,/ veșnică 
vei fi/ și te voi iubi...»

Acum, după ce a trecut, pot să-mi spun 
liniștit: odată și odată, trebuia să se întîmple. 
Dar și mai liniștit aș fi dacă n-o să se mai 
întîmple. Și lucrul e posibil dacă maestrul 
Jlly Roman, autor al atîtor melodii îndrăgite, 
ar fi la fel de exigent cu textul cum e cu 
propria-i muzică. Și nu numai dumneasa, 
ci și alții.

Dorin TUDORAN

Deci, de-acum, cu Lirlida înainte. Sînteți 
plictisit, angoasat? Ceva nu merge la serviciu, 
v-a răspuns șeful mai rece ca de obicei la 
salut? Lirlida. V-ați certat cu soția, puștiul 
are crampe, ați rămas suspendat în lift două 
ore? Lirlida.

Totuși:
Tot repetînd Lirlida,
M-am întrebat, Lirlida
Ce-o însemna Lirlida?
Dar n-am aflat.
Sîc, noi am aflat! Lirlida este... Lirlida. 

Un cîntecel, am mai spus-o, mititel de tot, 
dar atît de simpatic încît a fost chiar și pu
blicat în Editura muzicală a Uniunii compo
zitorilor. Ba se pare că ilustrează și o melo
die aparținînd lui Ion Cristinoiu. Evident, 
nu pe gratis. Al naibii, Lirlida!

M. HETCO



viață ușoară pentru
POVESTEA FRUMOASEI DE PICĂ

MISTERUL BUM BANG A BANG-ULUI CARDIAC LĂMURIT ÎN VER
SIUNE ROMANEASCĂ DE SAȘA GEORGESCU.

A fost odată ca niciodată «■ 0 fată fru
moasă de pică/ Cu ochi mari ca de păpuși că». 
Și într-o bună zi, cu ochii ți mai mari decît 
îi avea de obicei, fata «Speriată s-a dus la 
bunica/ Și-a spus mititica plîngînd așa» (două 
puncte): «Nu știu ce-i cu inima meal
Ea face/ Bum bang a bang/ Bum bang a bang/ 
Mereu așa/ Parcă deodată/ Să-și ia zborul 
ar vrea/ Bum bang a bang/ Dac-ar putea». 
Dar cum n-a putut să-și ia zborul, inima fetei 
a găsit altă soluție: «Cu mii de tobe/ Bate tot 
mai repede», strecurînd în sufletul bietei 
fete chinuitoare frămîntări: «Cred că în
cearcă/ Să-mi spună ceva/ Bum bang a bang/ 
Dar nu știu ce». Bănuielile fetei sînt însă 
iute elucidate căci: «Kîzînd îi răspunse bunica/

«Tot repetînd Lirlida,/ M-am întrebat, Lirlida/ Ce-o însemna Lirlida? Dar n-am aflat».

UN CHIL DE TEXTE 
PENTRU POSTERITATE

Iubirea asta milenară e capabilă de orice. 
Poate schimba toate gîndurile cit ai bate 
într-o clapă de pian ți, culmea, mai uțor ca 
un copilaș — eventual Cupidon — muțind 
cartonașe colorate. «Toate gîndurile tu mi 
le-ai schimbat (iubirea, n.n.)/Unul nu mai e 
la locul lui». O nebunie, nu alta! Nu trebuie 
neglijată nici interferența cosmică, formulată 
aproape de maximă, cu puternice tente filo
zofice: «Cînd ești lingă mine, timpul stă pe 
loc.../ Infinitul astăzi mi se pare mic...»

«Tam, ram, pam, pam!...» — Premiul III 
la Festivalul internațional al cintecului — 
Malta, 1971, beneficiază de un text care nu 
va trebui să lipsească in nici un caz din ipo
teticul volum al lui Angel ți Romeo. Nu, 
pentru că o mai plastică ți esențială transpu
nere a ideii de universalitate a muzicii (spre 
care am deja impresia că tinde virtos o 
bună parte din textul românesc de muzică 
ușoară) nu a fost ți nu cred că va mai fi rea
lizată atît de curînd. După o desfășurare 
gradată a celor trei elemente din arsenalul 
poeziei concrete tom, ram ți pam, se pro
duce, în ultimul decastih, simbioza: «Și me
lodia o cîntă/ Unii cu «pam, pam, pam, pam»/ 
Altora însă le place/ Cu «tom, tam» sau «ram.

UN VERSC-UN UNIVERS 
FOARTE DIVERS

Natura a fost întotdeauna izvorul nesecat 
de inspirație al textierilor de muzică ușoară. 
O urmează la scurtă distanță dragostea, 
care, prin complexitatea sa, generează noi 
ți noi probleme bine încastrate în elementul 
cotidian. Spirit analitic, profund, cu ochiul 
mereu treaz la tot ce se întîmplă în jurul 
său, textierul percepe cele mai variate 
aspecte ale vieții. Pentru că prin diversitatea 
pe care o reclamă meseria sa, un textier 
trebuie să fie multilateral, să țtie de toate, 
de la problemele de meteorologie pînă la 
cele de cardiologie («Se întîmplă citeodotă 
să-ți asculți cîntind inima!»). El mai trebuie 
să fie ți un fin dar discret observator, lată,

N-ai grijă că nu e nimica,/ Nu trebuie să fii 
speriată/ C-am spus altădată și eu așa» (ce 
spune bunica-i la fel cu ce a spus păpuțica): 
«Nu știu ce-i cu inima mea/ Ea face/ Bum 
bang o bang» etc., etcetera. Numai că expe
riența acumulată de-a lungul anilor își spune 
ți de data aceasta cu vin tul, bătrîna bunicuță, 
după numai un refren de gîndire dezleagă 
misterul bum bang a bang-ului: «Vrea să 
te-anunțe ci-n viața ta/ Bum bang a bang/ 
Bum bang a bang/ A poposit dragostea». Și 
astfel, fata noastră a trăit ți iubit, lămurită, 
pînă la adinei bătrîneți. explicînd și ea la 
rîndu-i natura bum bang a bang-ului eredi
tar.

G.S.

ram». Sesizez aici ți un respect deosebit 
față de gustul publicului auditor, materia
lizat pe linia mai veche a spargerii tiparelor 
clasice «Tra, la, la...», în continuarea cu
noscutelor «daba, daba», «cea, cea», «ța- 
la-la...» etc.,etc. «Și fredonează/ Singuri sau 
în cor,/ Cum vrea flecare (păi, nu?!)/ Că e 
a tuturor!...», continuă textul, pentru ca, 
în final, să ni se atragă atenția, altfel nici nu 
băgăm de seamă (!): «Cîntecu-n lume-a 
pornit/ Și simți așa (cum să nu I) / Că mereu 
l-ai cîntal...»

Nu ne permite spațiul să mai întîrziem 
ți asupra calităților prozodice ale textelor, 
asupra bogatelor rime interioare (soare, 
mare, zare), asupra implicațiilor de ordinul 
dramei incomunicabilității («Nu-nțeleg de ce/ 
Se sting cuvintele...»), asupra metaforelor 
insolite («In ol serii zbor...», «mă poarto- 
aripi de foc», ...«scriu poem din rouă, din zori,/ 
Din farmec și flori...»), asupra cursivității 
limbii (exemplele ar fi needificatoare, fiindcă 
sînt la tot pasul—versului— și aș nedreptăți 
în primul rînd autorii prin arbitrarul op
țiunii mele).

Toma MICHINICI

de exemplu, sugestiv ilustrată mica dramă a 
îndrăgostitului care, ca toți îndrăgostiți!, 

se ascunde de ochii lumii: «A fost de-ajuns 
să te-ntîlnesc/ Și să-ți dăruiesc/ Un buchet 
de ghiocei,/ Că toți vecinii au aflat/ Și la ochi 
m-au luat». Mai departe,bănuielile vecinilor 
transformate repede în certitudini sînt con- 

.vingător ilustrate prin versurile: «0 buni
cuță își dăduse/ Chiar cuvintul de onoare/ 
Că a văzut cu ochii proprii/ Că-ți furam o să
rutare»... în continuare,autorul, radical din 
fire, nu-ți iartă eroii (vecinii curioși),ironi- 
zîndu-le indiscreția prin versurile: «S-a dat 
și un comunicat/ Cum că ne-am certat». Fi
nalul acuză din păcate o notă de resemnare, 

de cedare fără luptă, nespecifică textelor 
noastre de muzică ușoară, pline în majori
tate de un optimism viguros: «Așa e lumea 
n-ai ce să-i faci/ La, la. Io, la/ Mai bine taci!/ 
Tu ești draga me,a!»

Și astfel, după ce au rezolvat problemele 
cotidiene, textierii noștri ajung imperios la 
întrebări chinuitoare: «Cine aduce pomii-n 
floare/ Cu un simplu «da» sau «nu»?!l Ce 
ușoară ghicitoare!/ U hu hu!/ Ei da: ești tu!» 
Epuizate ți acestea, ne mai rămîn, implacabil, 
evocările. Evocăm plini de melancolie primii 
ani de școală («în rîndul patru/ Banca de la 
geam/ E un crimpei din viața mea»), urbea 
natală, strada copilăriei i«Am spart un geam 
de la subsol/ Și tata a plătit un pol») sau evo
căm plini de duioșie pe cea care ne-a dat 
viață, fără să țtie că odată vom ajunge 
textieri de muzică ușoară: «Oricum ar fi/ 
Tu ești a mea;/ Și-ți cînt așa:/ La,la,la/ Măicuța 
mea». Și astfel, printre atîtea meandre se 
ajunge tot la poezie, la culoarea mirifică a

SFATURI PENTRU 
UN ITINERAR MUZICAL

Condițiile de participare: sînt prevăzute cu 
strictețe în textele de muzică ușoară aparți- 
nînd lui Aurel Felea. Accesul solitarilor— in
terzis. Timpul probabil: «nazele de soare 
aurii/ Peste vechi coline și cîmpii...«'Scopul 
călătoriei nu este nici hanul Cheia, nid vreun 
alt motel, pisc sau camping nou amenajat 
pentru dumneavoastră, ci mărșăluitui în sine. 
Călătorii sînt invitați «5 culeagă, absolut, 
o singura floare ți neapărat în stare euforică. 
Numărul sărutărilor, în schimb, se garan
tează ca fiind nelimitat. Data ți ora de por
nire sînt învăluite în mister. Oricum, sîntem 
încunoștințați asupra anotimpului și a lunii 
în care va avea loc excursia. Să fim deci 
optimiști: «într-o zi, mai tîrziu, într-o zi/ 
Va veni luna mai, va veni.../ Cu chemări, 
mii ți mii de chemări/ Draga mea (Dragul 
meu — după împrejurări: autoturism, 
C.E.C. și apartament) ...către zări».

in cazul cînd adresantul este de sex feminin 
se va proceda printr-un chestionar aplicat 
«lumii întregi» asupra identității, domici
liului și modalităților de seducție întrebuin
țate de persoana în cauză: «întreb o lume-n- 
treagă cine ești/ Și cum te cheamă și-unde 
locuiești.../ Dar nu mă lămurește nimeni, 
ce păcat!.../ Misterul e de neaflat.../ întreb 
o lume-ntreagă cine ești/ Și cum ai reușit 
să mă vrăjești...» Sistemul de depistare a 
factorului generator de atare tulburări de 
natură nervoasă («Opresc în drum trecă
torii,/ Ei mă privesc zîmbitori,/ Mă socotesc 
un om ciudat...») e infailibil. într-o zi cineva 
tot se va găsi să răspundă celui aflat în ase
menea stare de alertă (pentru lămuriri su
plimentare vezi text «întreb o lume-n- 
treagă»).

Scurt popas. Parafrazînd faimosul dicton 
latin «toate drumurile duc ia Roma», un 
îndrăgostit ne mărturisește: «Pe oricare 
drum aș merge eu/ La tine-n prag aiung 
mereu». «înainte», indiferent de stavile, 
«aceasta ar fi deviza eroului în acțiune din 
textul «Pe oricare drum», deși se pare că 

«Am spart un geam de Io subsol/ Și tot» a plătit un pol».

lunii ți la zborul printre flori al notelor- 
efemeride: «Dacă inimile toate/ Pentru dra
goste n-ar bate/ Tic, tic, tac/ N-ar mai fi nici 
poezie/ Și nici luna argintie.../ ...N-ar mai 
răsuna chitare/ N-ar zbura din floare-n floare/ 
Do re mi».

Dar textul de muzică uțoară poate părăsi 
poezia și romantismul,angajîndu-se pe dru
mul combaterii cu convingere a unor mai 
vechi superstiții legate de sinceritatea ochi
tor verzi: «Nu pat să crea că ochii tăi mă mint/ 
Deși sînt verzi și-n ei lumini se-aprind/ Tu 
vei rămîne/ Marea dragoste/ Și cred în ochii 
tăil»

lată deci cum noi toți, melomani sau nu, 
ne putem îmbogăți universul spiritual, puri- 
fieîndu-ne, meditînd, amuzîndu-ne subtil, 
într-un cuvînt, instruindu-ne cu ajutorul 
neprecupețit al textului de muzică uțoară.

George STANCA

forțează uși deschise, dat fiind că «vraja uni
că» e «de fiecare zi» ți «fără sfîrșit». Așadar, 
volens-nolens, posibilitățile de evadare sînt 
excluse. Momentul surprinde tocmai în
toarcerea pocăită a personajului după o ne
izbutită încercare de a se rătăci: «Hai des- 
chide-mi ușa,/ Nu întîrzia!/ Clipa fără tine/ 
E nespus de grea!/Ieri mi-ai fost departe/ 
Azi te-am regăsit/ în sfîrșit!»

In cazul cînd adresantul este de sex mascu
lin nu există decît o singură formalitate de 
îndeplinit: o declarație deschisă a solici
tantei respective privitoare la dorința de a 
fi frumoasă,— indiferent dacă e sau nu —, 
deoarece, ceea ce contează e dezideratul în 
sine, nu starea de fapt («Vreau să fiu fru
moasă»).

Punctul terminus al călătoriei noastre e 
cosmosul. El e alcătuit dintr-un corp fix de 
stele — în număr de o sută. Acestea sînt 
înzestrate cu aparat vocal ți cu organe vi
zuale. Deși se pare că întrunesc și virtuțile 
prezicătoare ale Pitici din Delfi, nu reușesc 
întotdeauna să-ți țină făgăduielile: «O sută 
de stele de sus mă priveau/ Și toate, ți 
toate, speranțe-mi dădeau,/ Dar tu nică- 
ierea... ți zorii veneau,/ Dar tu nicăierea... ți 
zorii veneau».

Cu tot decalajul dintre lumile astrale 
ți cele terestre, textul e mai aproape de 
poezie decît cele anterioare. Un alt text 
izbutit, din care sînt excluse sentimentalis
mul ieftin ți platitudinile de tot soiul, frizînd 
ridicolul, este «Pe strada ta». Tînărul flu- 
ierînd sub geamurile iubitei e mai autentic, 
mai sincer în gestul acesta lipsit de 
convenționalism, decît în oricare altă ipos
tază anacronică sau grotescă menționată 
mai sus.

Textului de muzică uțoară nu-i poate lipsi 
sensul civic. Cuvîntul care completează por
tativul trebuie aies cu grijă pentru rostul 
lui, deloc minor, în modelarea estetică și 
etică a individualității umane.

lulls MOLDOVEAN U



textierii de muzică ușoară?
IRONIA NU AJUNGE

«Povestea mea a-nceput/ în ziua cind te-am 
văzut/ De-atunci mi-e inima pe foci...»

Intr-o discuție despre textele muzicii u- 
șoare, un coleg era de părere, dat fiind in
consistența multora dintre ele, că pentru 
combaterea lor ar ajunge doar ironia, per
siflarea. Fără îndoială că și în chipul acesta se 
poate ataca rizibila versificație a atîtor im
provizați textieri, ce nestingheriți de ni
meni îți desfășoară, precara dar lucrativa, 
lor industrie. Insă, după părerea noastră, 
surea mizeră ce s-a lățit ca o pecingine în 
domeniul acestor subproduse reclamă și 
o abordare mai gravă, responsabilă. Șfichiul 
ironiei, oricît ar fi el de arzător, ni se pare 
totuși de o eficiență parțială. Lucrurile tre
buie discutate cît mai serios, deoarece, a- 
vîndu-se în vedere exigențele ceasului de 
față în orice activitate materială ți spirituală, 
proliferarea platitudinii în «creația» acestor 
texte e de-a dreptul îngrijorătoare. Vedeți 
dumneavoastră, în serviciul difuzării prostu-, 
lui-gust ce guvernează textele respective 
sînt concentrate o multitudine de mijloace 
tehnice de cea mai acută modernitate. Picu- 
purile, magnetofoanele, casetofoanele, tran-

DE MILIOANE

«Te-am ales/ Dintr-o mie, dintr-un milion...»

Fotografii de
Radu CONSTANTINESCU

sistoarde, pentru a nu mai vorbi de apara
tele de televiziune ți radio din fiecare casă, 
ne inundă pur ți simplu cu un potop de 
«versuri» goale de orice gînd ți cu niște 
mijloace de expresie greu de calificat în 
rudimentarul ți primitivismul lor. lată una 
din nenumăratele mostre: «Povestea mea 
a-nceput/ In ziua cînd te-am văzut/ De-atunci 
mi-e inima pe foc!.../ Cu tine-n gînd hoină
resc,/ Doar-doar să te reîntîlnesc/ Să nu mai 
stau o clipă-n loc./... întreb o lume-ntreagă 
cine ețti/ Și cum ai reuțit să mă vrăjețti./ 
Dar aț mai vrea vreo două vești:/ Ce flori 
ți-e drag să primești/ Și cum să fac să mă 
iubești!» (Textier: Aurel Felea).

Știm, cunoaștem legile unui text de mu
zică ușoară. Știm că un astfel de text nu poate 
constitui o piesă lirică de sine stătătoare, că 
pentru el nu sînt obligatorii imaginea și me
tafora insolite, că nu trebuie să căutăm în 
miezul lui cine știe ce gravă problematică 
existențială. Dar că acest text să fie numai 
emanația unei gîndiri subnutrite intelectual, 
cîrpăcit cu niscaiva expresii de cel mai uzat 
dițeu, ilogic în agramatismul lui, faptul ni 
se pare de netolerat lată banalitatea frizînd 
vulgarul gîndirii: «Nu vreau să cred/ Că ochii 
tăi mă mint/ Doar fiindcă-n ei/ Lumini verzui 
se aprind.../ Nu, gura ta/ Nu poate spune 
«da»,/ De n-ai iubi/ Și tu!.../ ...Nu vom lăsa/ 
Cît vom fi doi/ Să stea minciuna între noi!/ 
Văpăi de stea (observați incongruența ter
menilor văpăi-stea)/Vor lumina/ Și calea 
mea ți calea ta/ Vor lumina...» (Textier: 
Sanda Voicu). Sau: «Intr-o n la mine-n suflet 
ai intrat/ Și-ai adus cu tine — albastrul ce
rului -J Toate gîndurile tu mi le-ai schimbat/ 
Unul nu mai e la locul lui...» (Textieri: 
Angel Grigoriu ți Romeo lorgulescu).

Că sînt rizibile astfel de producții, nu tre
buie să ne mai îndoim. Dar ele sînt, în acelați 
grad, ți nocive. Deoarece contribuie în 
mod substanțial la cultivarea prostului- 
gust, a urîtului ți inesteticului. Am spus în 
mod substanțial, pentru că țtim larga au
diență de care se bucură muzica ușoară în 
rindurile publicului, mai ales în acelea ale 
tineretului. In fața unor astfel de textieri, 
nici nu îndrăznim să mai pretindem a intra 
în producțiile lor ceva din atmosfera ți cli
matul vieții noastre de azi. Dacă ar face-o, 
ar izbuti, fără doar ți. poate, să ciuntească 
frumuseți, să maculeze puritățile.

Dar astfel de produse nu apar, ca pe vre
muri, sub anonimat ți difuzate pe 
străzi. Ele poartă astăzi girul «Editurii mu
zicale a Uniunii compozitorilor» ți sînt puse 
la dispoziția publicului m magazine speciali
zate. Deci, încă un motiv de îngrijorare.

Traian STOICA

Textul de muzică uțoară la care ne oprim 
aci aparține lui Constantin Cîrjan și a fost 
scris pentru compoziția «Te-am ales» de 
Florentin Delmar. «Din mii și mii te-am ales 
pe tine:/ De ce, nici nu știu prea bine./ Dar știu 
că și-a doua oară de-aș trăi,/ Tot n-aș putea să 
aleg mai bine:/ Din nou m-aș opri la tine.../ 
Doar tu mi-ești perechea,/ Tu... din mii și mii!/ 
Nu-ți spun simple vorbe.../ O, nul/ Tot far
mecul vieții/ Ești tu!».

Am citat întreg refrenul acestui cîntec, 
pentru a arăta cît de banal, cit de străin de 
orice fior poetic poate fi, uneori, un text 
de muzică ușoară, chiar dacă poartă semnă
tura unuia dintre textierii la care compozi
torii apelează în mod frecvent. Și dacă acest 
autor — l-am numit pe Constantin Cîrjan — 
a apelat tacifreie ai trei zerouri în coadă 
spre a-ți exprima platitudinile, alții sînt 
mult mai puțin... modești. Dintr-un cîntec 
ce nu se numește «Te-am ales» dar începe 
cu aceleași cuvinte, cităm: «Te-am ales/ 
Dintr-o mie, dintr-un milion.../ Si expres/ 
Dorul meu ți-a dat un telefon/. Pe-ate iubirii 
unde... ». Cîntecul acesta cu text telefonico- 
aritmetic se intitulează «Dintr-un milion», 
versurile aparținînd altuia dintre textierii 
intens solicitați, Mihai Maximilian, prefera
tul, se pare, al compozitorului Vasile Ve- 
selovschi (acelați cuplu semnează reușitele 
șlagăre — reușite și în ce privește muzica, și 
în ce privește textul — «Dar ce nu ai?!», 
«Cînd o fi să fiu mireasă» ț.a.).

Deci: Constantin Cîrjan, mai comod, și-a 

ales iubirea din mii și mii; Mihai Maximilian, 
dintr-un milion! La acesta din urmă se vede 
însă nu numai perseverența, concretizată 
prin trierea unui milion de persoane, ci și 
o diabolică goană printre cifrele care merg 
pînă dincolo de cele mai abstracte... abstracții 
matematice: «Sînt un ins/ Dintr-o mie, dintr-un 
miliard,/ Dar aprins/ Ca o stea, de ochii tăi 
ce ard.../ Sînt un om/ Anonim ca un satelit.../ 
Dintr-o mie, din infinit,/ Dar îndrăgostit!», 
spune el mai departe, înmulțind milionul cu 
încă o mie, pentru a-l ridica apoi la puterea... 
infinit. Acest om din infinit mai este și 
«anonim ca un satelit»! De unde pînă unde 
o fi descoperit textierul că un satelit este 
anonim?! Mister total!

Platitudinea nu este însă un privilegiu 
numai al textierilor. Ea nu ocolește, uneori, 
nici pe reprezentantele «sexului frumos»

«Toate glodurile tu mi le-ai schimbat/ Unul nu mai e la locul lui».

AU LUAT VACANȚĂ GRIJILE?
Unui ins venit noaptea tîrziu acasă i se 

întîmplă următoarele nouă lucruri: vecinii 
săi îl știu; dulăii îl văd; dacă-l prind e pră
păd; cineva îi zice cît e de bun și nebun; 
îl mănîncă lumea de viu; stelele se strîmbă 
la el; cîinii nu-l iartă defel; Gheorghe Vîlcu, 
și el intransigent, face versuri; Radu Șerban 
compune muzică.

Fără dubiu, pe față, în textele de muzică 
uțoară românească se recunoaște deschis: 
nu știu. Și totuși...

«Nu vom ști niciodată de ce pleacă în 
vînt o floare, iubire mută sau o doare» 
(Mihai Dumbravă).

«Numai tu nu știi» (Aurel Storin). «Ce 
anume? A alungat nopțile cînd n-a văzut-o 
și zorile cînd n-a văzut-o». Autorul nu suflă 
un cuvînt despre după-amiezi: s-cf fi întîl- 
nit cu Petre Mihăescu, autorul muzicii.

«Nu știu care cuvînt, spre tine fluturînd, 
te-a îmbogățit cu un cuvînt» (Aurel Storin).

NOAPTEA, CA MANNIX
Biata «Noapte de catifea»! Cite mai tre

buie să facă ea! Cite sarcini, cîte delicate ți 
speciale misiuni...

In textul lui Ciupi Rădulescu facem mai 
întîi cunoștință cu un erou însingurat, co
pleșit de euforia generală care-l înconjoară, 
mărturisind cu amărăciyne: «In jurul meu 
e-atita fericire,/ Atitea flori de dragoste-n 
privire.../ Doar eu rămîn mereu ingindurat/ 
Și stau cu noaptea pină-n zori la sfat». Așadar, 
asta e, tînărul nostru e nefericit, lipsindu-i 
din ochi, numai lui dintr-o omenire întreagă, 
florile dragostei. Și noaptea, ce face ea? 
Deocamdată e pe post de sfătuitor, și aici 
n-am avea nimic de replicat (pentru că din 
vechime se știu calitățile ei de sfetnic). Ar 
fi fost însă prea banal ața. Noaptea poate mai 
mult mult mai mult! Ce? «Noapte de catifea,/ 
Spune-mi: care e steaua mea ? (și, ai o nuanță 
de reproș): Nu se poate să n-o știi/ Printre-ati- 
tea galaxii. Apoi, imperativ: Trebuie s-o 
afli undeva!» Ne găsim în acest punct al 
textului lui Ciupi Rădulescu în fața celei 
de-a doua sarcini a nopții: nu numai sfătui
toare ci ți, ca specialistă în stele, somată să 
o găsească pe aceea de care atîrnă firele 
astrale ale fericirii sau nefericirii eroului 
nostru. Surprizele însă nu s-au terminat.

din acest domeniu de creație. «Vreau să 
iubesc,/ Vreau să trăiesc/ Și să cred in tine
rețea mea./ Vreau să iubesc/ Nemărginit,/ 
Orice clipă s-o trăiesc,/ Să visez și să cint» — 
se mărturisește Cecilia Silvestri în versurile 
pe care compozitorul Richard Bartzen a 
scris cîntecul «Vreau să iubesc». Foarte 
frumoasă dorință, dar într-o formă mai 
puțin banală ea n-ar putea fi adusă la cu
noștința publicului? Mai ales că autoarea 
repetă de mai multe ori că vrea să iubească, 
să viseze și să cînte! Iar verbul «a cînta» 
are ți sensul de «a scrie versuri», iar «vers» 
însemnează nu numai o înșiruire de vorbe 
eventual ritmate ți rimate, ci în primul rînd 
poezie!

V. SAVIN

Cred că nimeni nu știe. Uneori versurile 
sînt foarte filozofice. «Nu vom lăsa, cît 
vom fi doi, să stea minciuna între noi». 
Aici, poate, mai degrabă ar fi trebuit formu
lat invers: doar cît vom fi doi, vom lăsa 
minciuna între noi.

Mihai Maximilian ne asigură că femeia a 
luat legănarea de la mare și apoi se întreabă, 
probabil, în cunoștință de cauză: «Dar ce 
nu ai tu?» Același autor afirmă «nu sînt 
nici înger, nici demon». Sigur, e autor de 
texte.

Elly Roman spune: Ziua trece, luna trece. 
Și adăugăm noi: Leafa merge.

in ciuda optimismului afișat de cîntecul 
«Au luat vacanță grijile» credem că departe 
de a fi luat vacanță, ele sînt abia la început. 
Cel puțin pentru textieri.

Eugen SECELEANU

Nu numai sfătuitor ți informator, noaptea 
e angajată (Mannix ar fi refuzat categoric 
acest «caz») ți ca detectiv particular. Căci: 
«Iar de-o vezi cind rătăcește,/ Spune-mi cu ce 
stea vorbește?» Noaptea, săraca, ea cum să 
se împotrivească, ea cum să refuze, dacă 
tînărul nostru îți exprimă candid speranța 
că de bunăvoința ți talentele ei de a spiona 
cu cine se conversează numita stea, atîrnă 
pentru el esențiala aflare a dragostei? In 
continuare, dîhsul, plin de speranță, ațteapâ 
rezultatele anchetei: «Cu sufletu-mbrăcat de 
sărbătoare,/ Aștept intiia mea rază de soare./ 
De aceea (?!) stau mereu ingindurat,/ Cu 
noaptea pînă-n zori la sfat». _ |

Vehiculate uneori de melodii-țlagăr, auzite 
de mai multe ori pe zi. aceste stupide împe
recheri de cuvinte, aceste texte orfane de 
idei devin mai răspîndite decît poezia însăți. 
Riscă să fie confundate cu poezia. Privite din 
acest unghi de vedere, lucrurile nu mai sînt 
deloc simple. Nu mai putem ridica din umeri 
oi indulgență, nu ne mai putem amuza cu 
bonomie. Sîntem amenințați de o poluare 
spirituală sau agresivă prin insistență ți 
longevitate.

Delia ȘTEFAN
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diverse
principii și năravuri viața modernă cronica pretențiilor

ghid ratat (1)
«în cei șase ani cit a stat la 

București, Eminescu și-a purtat 
în repetate rînduri mobilele-i 
rudimentare și lăzile cu cărți 
și manuscrise pe la diferite 
gazde, în căutarea unor adă
posturi singuratice și tăcute».

G. CĂLINESCU

în București, actualmente, parte din 
aceste «adăposturi singuratice și tăcute» 
supraviețuiesc la fel de tăcute și singura
tice ca odinioară. Nici o simplă placă de 
marmură (m-am interesat: ar costa — 
una — cîteva sute de lei) nu-i atrage aten
ția preagrăbitului (dar nu insensibilului) 
trecător că, pe actuala stradă a Speran
ței, la nr. 4, sector II, paralelă cu str. Ga
lați, pornind din Piața C.A. Rosetti, a lo
cuit cel mai mare poet al românilor: EMI
NESCU. Este adevărat că sub presiunea 
preagrăbitului buldozer a căzut casa 
Titu Maiorescu, în care Eminescu venea 
des, ba a ți locuit (doar) două săptămîni 
— totuși nici o însemnare în piatră pe 
terenul de joacă rămas după demolare. 
Pare să mai fie in picioare și casa familiei 
dr. Kremnitz (în 1878 locuiau' pe str. 
Dionisie), prin zona Batiștei, unii zic la 
nr. 16 (am încercat s-o identific pe cont 
propriu, fără succes, deocamdată; știu 
însă că la Muzeul de istorie a municipiului 
București un grup de cercetători au loca
lizat cu precizie cîteva din locuințele 
bucureștene ale lui Eminescu; dealtfel, 
încă în 1939 Radu Tudoran s-a ocupat 
de identificarea lor, ca și — mai recent — 
Augustin Z.N. Pop și destui alții). în fosta 
casă Strat, deasupra unei tapițerii din 
Calea Victoriei 107, închinase Eminescu 
«o odaie mare în care avea un pat simplu, 
trei scaune de lemn, o masă mare de 
brad, cărți multe,tixite pe nouă polițe 
lungi de vr’o patru metri»... Identificînd 
cu rigoare științifică locurile acestea de 
o inestimabilă valoare afectivă, de ce 
n-am fixa plăci de marmură cu texte 
citate (cum este cel de mai sus) din 
amintirile prietenilor marelui poet? De 
ce n-am descoperi unde este nr. 5 pe str. 
Buzești (aici a venit, pentru cîteva zile 
și Veronica Micle); de ce n-am consemna 
— tot în marmură — cele știute despre 
locuința din str. Segmentului nr. 9 (as
tăzi str. loan Slavici nr. 7, sector VII), 
bombardată de hitleriști la 24 august 
1944; de ce n-am marca locul în care — 
pînă la demolarea din 1939 — a existat 
casa Szatmary, în str. Biserica Enei 1 
(o odaie la etaj, înfundată pe un gang); 
etc.,etc? Dar mergînd mai departe cu 
sugestiile, absolut realiste dealtfel, de 
ce n-ar marca locurile în care, altădată, 
mult cîntații plopi fără soț l-au inspirat 
pe poet? Sau punctul în care se afla tipo
grafia în care, în noaptea de 3-4 decem
brie 1888, Eminescu învîrtește — cîtă 
semnificație în acest gest! — roata ma
șinii tipografice care imprima primul 
număr din «Fîntîna Blanduziei»? De ce 
să nu afle cetățeanul care intră la «Capșa» 
să bea o bere (confundînd poate localul 
cu oricare altul) că aici, la o masă, a stat 
mai demult Eminescu (și cîți alții); sau 
că la întretăierea Lipscanilor cu Calea 
Victoriei, în clădirea «Dacia», nopți ți 
zile de-a rîndul-a muncit un gazetar pe 
nume Mihai Eminescu? Și de ce n-am 
consemna pentru vecie, în locul din str. 
Doamnei colț cu str. Colței, faptul că 
Eminescu ți-a dăruit aici ghetele unui 
om care muncea pe un țantier, la o bina, 
fiindcă-l văzuse desculț?

Putem face educație patriotică și din
colo de paginile manualelor de școală, 
păstrînd vii semnificațiile istoriei și cul
turii, întîlnindu-le cioplite în piatra me
moriei, pretutindeni.

Mihai STOIAN

zilele prostiei încep 
să fie numărate!

Compania americană Mac Graw Hill a anunțat că specialiștii săi 
lucrează la elaborarea unei pilule pentru inteligență. Efect garantat. 
Pilula va spori foarte mult capacitatea intelectuală a pămîntenilor. 
în anul 2005 va începe vînzarea miraculoasei substanțe. Iar în 2010 
ea se va găsi din belșug la un preț convenabil.

Să luăm drept plauzibilă toată povestea. Zilele prostiei încep deci 
să fie numărate. Cea mai răspîndită, mai pernicioasă, mai insidioasă ți 
mai rebelă dintre infirmitățile speciei noastre va fi stîrpită cu un leac 
chimic. Pilula aceea va fi una dintre rarele născociri ale inteligenței 
care nu va putea să ajungă pe mina prostiei ți să amenințe inteligența. 
Peste cîteva decenii nu va mai exista decît prostie simulată, adică 
înțelepciune travestită.

E greu să ne imaginăm cum va arăta lumea fără proțti ți fără prostie. 
Fără capete strimte și pătrate. Fără aceste tradiții, fără aceste perma
nențe, fără adversitatea dialectică dintre inteligență și eternul ei rival. 
E la fel de greu să ne închipuim cum va arăta lumea cînd inteligența 
va stăpîni peste tot. Viața va fi probabil mai obositoare. Sau poate 
nu va fi prea obositor de trăit numai printre deștepți, fiindcă s-a 
observat.că omul inteligent este inteligent numai atunci cînd trebuie. 
Inteligența se încordează, dar se și relaxează, doar prostia e mereu 
încrîncenată și egală cu sine. Frica de a fi pe față inteligent va dispărea. 
Atunci inteligența unora nu va mai jena pe nimeni. Fiecare va fi fascinat 
de inteligența celor din jur, de inteligența prietenilor și de inteligența 
dușmanilor. Va apărea, în schimb, o generală nemulțumire de sine. 
Tot omul va prețui franc pe ceilalți, dar va fi veșnic nemulțumit de el 
însuși. Se va stinge neamul suficienților. Una dintre semințiile cu 
istorie fabuloasă. Prețul aparențelor și al forței va coborî considerabil. 
Va ajunge derizoriu. Ce rost va mai avea să te străduiești să pari deș
tept, cînd vei fi deștept? Ce rost va mai avea să impui cu torța cînd, 
inteligent fiind, vei înțelege că, mai devreme sau mai tîrziu, forța tot 
pierde în fața inteligenței? Un anumit procent din norii inteligenței 
se vor sublima în stare de înțelepciune. Vom fi înțelepți, chiar și așa 
fără motiv, iar implicit vom deveni și fericiți, în absența unor lucruri 
despre care credem azi că ne aduc fericirea. Nu e deloc sigur că un 
număr din ce în ce mai mare de oameni vor descoperi adevărurile 
sau adevărul, dar se speră că mult mai mulți vor căuta să le afle. E 
posibil ca în vremea aceea să se rîdă mai puțin. Adio prostie, adio 
umor pe seama prostiei. Vom fi deștepți la orice oră din zi și din 
noapte. Nu va mai fi necesar să învățăm din greșeli, fiindcă nu vom 
mai comite erori. Vom comite alte lucruri, dar nu erori.

O maree de inteligență se va revărsa în curînd peste lume, cu aju
torul savanților de la Mac Graw Hill. Pînă atunci nu mai e chiar așa 
de mult, ca să nu ne gîndim la urmări. Ele vor fi colosale, unele chiar 
foarte greu sau imposibil de prezis înainte de începerea propriu-zisă 
a erei deșteptăciunii sintetice. La capătul acestor rînduri de vestire, 
mă gîndesc la o idee ciudată, adusă de vînt, de cine știe unde, în mintea 
mea. Cîțiva deștepți, se zice, pot fi mult mai primejdioși decît o pădure 
de proști. Cînd mi-am amintit-o, entuziasmul care mă inundase aflînd 
că tot pământul va sclipi de inteligență a cobortt întrucîtva.

Romulus BALABAN

așa doarme 
de o mie de ani

Brațele întinse, capul orientat spre apus, 
picioarele spre răsărit. în stînga, craniul unui 
cal purtînd între maxilare, ca și atunci cînd 
trăia, zăbala. Mai jos, cele patru picioare ale 
bidiviului, retezate de la genunchi. Alături,ca 
inventar funerar: o sabie, un cuțit și o pereche 
de cercei (bărbătești) din aur. Cui aparține acest 
schelet aflat într-un mormînt amenajat după 
un ritual puțin obișnuit? Descoperit recent, sub 
un tumul, în plin Bărăgan, la Rîmnicelu, el a 
furnizat multă bătaie de cap arheologilor brăi- 
leni. Mai ales că în ultima vreme mai fuseseră 
scoase la lumină,tot în județul Brăila, la Lișco- 
teanca,alte patru morminte asemănătoare. Mis
terul a fost dezlegat: ele aparțin unor călăreți 
din hoardele de pecenegi care la sfârșitul seco
lului al X-lea au năvălit în sudul țării. Descope
rirea este deosebit de interesantă. Pînă nu de 
mult, după cum ne spun specialiștii din Brăila, 
date despre pecenegii care au năvălit la noi în 
perioada migrațiilor proveneau doar din izvoare 
scrise — nici o urmă materială, nici un mor
mînt. Acum se cunosc pe teritoriul țării — tot 
după părerea lor — zece morminte de ale 
pecenegilor: cinci în județul Brăila, cinci în alte 
regiuni,identificate și ele în ultima vreme.

F. U.

heleșteul personal
în nordul Moldovei, lîngă Suceava, în comuna Ipotești (alta 

decît cea de lîngă Botoșani unde s-a născut Mihai Eminescu), 
am trăit una din marile mele uimiri în fața ingeniozității dublate 
de spirit gospodăresc al localnicilor. Era o zi toridă de vară și, 
răspunzînd invitației unui prieten, m-am dus să-i fac o vizită 
în «fief»-ul său, în comuna mai sus-amintită.

Am pătruns într-o mare ae verdeață din care răsăreau ici 
și colo case trainice, gospodărești. Locuința părinților priete
nului meu era asemănătoare. Ne-am dus în grădină și aici a 
survenit surpriza: m-am trezit în fața unui heleșteu nu prea 
întins, cu apă răcoroasă, adîncă, înconjurat din toate părțile 
de meri, pruni și cireși. Savurînd surpriza și admirația mea, 
prietenul m-a lămurit că lacul miniatural din fața noastră, 
nu este nicidecum opera hazardului, mai precis a naturii, ci a 
bunicului său. Descoperise cu zeci de ani în urmă în grădină 
un izvor cu debit bogat, a săpat în jurul său o suprafață de 
cîteva zeci de metri patrați, a pietruit fundul și malurile heleș- 
teului nou-născut și a asigurat, prin lucrări de drenate, sur
plusul de apă. De atunci, familia dispune de o adevărată și 
permanentă «bază sportivă» în miniatură, vara practicîndu-se 
aici înotul, iar iarna, patinajul. Surpriza mare urma însă abia 
acum. Am văzut cu uimire și la început cu neîncredere cum 
tatăl amicului meu s-a postat într-un colț mai retras al iazului 
și cu o undiță rudimentară a început să pescuiască. Vă rog 
să mă credeți, în circa o oră și ceva, prinsese peste un kilogram 
de crăpcean. Mi-am exprimat admirația pentru întreaga ame
najare,heleșteu, nuferi, pești, ți mi s-a răspuns că perfor
manța nu este atît de neobișnuită pe cît ar părea, mulți consă
teni fiind posesorii și beneficiarii unor asemenea «bălți». Ame
najate și îngrijite de ei înșiși. Mă gîndeam că la Suceava.cît și în 
alte orașe, sînt perioade cînd nu găsești pește proaspăt, să 
tragi cu tunul. Și aici, grație hărniciei și inventivității țără
nești, oamenii au reușit, pentru a cita oară, să îmbine frumosul 
cu utilul, cu practicul.

Poate că performanța celor din Ipoteștii Sucevei ar merita 
popularizată și, mai ales, imitată. Prin atîtea comune, și nu 
numai în cele situate în preajma unor cursuri de ape ori in 
«lunci», sînt destule iazuri, ori «bălți», ori cum le-or mai fi 
spunînd,care printr-o amenajare corespunzătoare ar fi deopo
trivă locuri de agrement și surse de aprovizionare cu pește 
proaspăt. Mă gîndesc apoi că lacurile de acumulare de pe rîurile 
noastre interioare încă nu sînt privite suficient și sub acest 
aspect, de rezervoare piscicole de cea mai mare importanță. 
Recenta populare a lacurilor din jurul Capitalei cu pești, 
perspectiva îmbucurătoare ca în puțină vreme pe piață să se 
găsească în cantități rezonabile crapi — crapi de baltă, și nu 
de crescătorie — poate va trezi un spirit de emulație și-n 
alte părți.

Totul este să se găsească oameni inventivi și harnici, precum 
sătenii din Ipoteștii Sucevei care, într-un perimetru lipsit de 
cursuri de apă importante, au reușit să capteze izvoare, să 
curețe bălți și să le transforme în întinderi de apă pe cît de 
curate, pe atît de rentabile.

Mihai HETCO

de ce nu avem 
poșta aeriană internă?

TAROM-ul ne'aduce mereu la cunoștință 
multe și interesante noutăți exprimînd dorin
țele și eforturile acestei onorabile instituții de 
a veni în întîmpinarea celor ce doresc să zboare 
(cu avionul). In programul de lucru pentru 
această vară găsim, de pildă, curse noi, supli
mentări de curse mai vechi, optimizarea (compu
terizată probabil) a legăturilor dintre toate 
orașele țării deservite de aeroplane, un nou 
aeroport la Tulcea și altele, și altele.

Nedumerirea noastră vine de acolo că printre 
toate aceste îmbunătățiri, care presupun serioa
se eforturi de concepție și realizare—financiare, 
organizatorice etc. — nu și-a făcut un locșor 
și o idee mai modestă, neambițioasă, nepreten
țioasă, nici măcar foarte inteligentă, un fel de 
«la mintea cocoșului»... Pe scurt: de ce nu pot, 
de pildă, să trimit prin avion o scrisoare care 
să ajungă repede (încă n-am întîlnit expeditor 
de scrisoare care să nu vrea ca misiva lui să 
ajungă repede la destinație) la Cluj, pe aeropor
tul căruia aterizează zilnic o mulțime de avioane? 
(Că în zilele noastre, repede înseamnă avion, 
nu mai precizez fiindcă am oroare de banali
tăți.) De ce pot să trimit o scrisoare «By Air
mail» la San Francisco,dar nu pot «Prin avion» 
la Tulcea? De ce ziarele pot fi expediate zilnic 
cu avionul și scrisorile nu? De ce?

E. DASCĂLU



se

eveniment

omul care a trăit 45 de minute, 
fără inima lui, se însoară!

... - oe certitudinea lui nedezmințită: 
«Ține minte ce ți-am spus!» Cum «infor
matul» lansează într-o singură zi cîteva sute 
de «bombe», e firesc — în conformitate cu 
un elementar calcul al probabilităților ca

cronica serviciilor către populație

cu geamantanul pe străzile 
orașului în căutarea unui pat

DE VORBĂ CU TOVARĂȘUL CRIS
TIAN MITEA, DIRECTOR ADJUNCT 
LA OFICIUL DE TURISM AL CAPI
TALEI

— Stimate tovarășe director, am pășit 
pragul biroului dumneavoastră preluind 
«of»-ul colectiv al sutelor de vizitatori ai 
Capitalei noastre, al tuturor celor care, 
odată intrați pe porțile Bucureștiului. la 
Gara de Nord sau pe aerogările de la Bă- 
neasa și Otopeni, sînt obligați să înnopteze 
pe băncile sălilor de așteptare sau în camere 
mizere, obținute prin mijlocirea unor misiți 
binevoitori, o adevărată armată de aface
riști veroși care și-au înfipt rădăcinile în 
binecuvîntatul ogor al rețelei hoteliere. 
Cunoaștem situația: spațiul pe care îl deți
neți este departe de a face față solicitărilor 
zilnice, iar în perioada estivală sînteți literal
mente sufocați sub presiunea turiștilor ro
mâni și străini,care vă iau cu asalt serviciile 
de recepție. Prin întrebarea care v-o adre
săm ne facem însă ecoul celor care, odată 
ajunși în Capitală, sînt obligați să colinde 
cu geamantanul străzile orașului, în căuta
rea unui pat. De ce această neplăcută, ne- 
permisă și degradantă odisee, cînd înființa
rea unor dispecerate în gări și aeroporturi 
ar duce la rezolvarea acestei situații intole
rabile?

— Există totuși și un dispecerat. Doritorii

O—, «»
— _ «... uisat sa vorbească, fiindcă 

știa tot. Un singur lucru nu aflase: că de a 
doua zi era «pus pe liber» pentru incapaci
tate profesională evidentă. Asta o știam eu.

Aurel BARANGA

sînt rugați să se adreseze la telefon 13.27.00, 
iar după ora 23 la hotelul «Victoria», unde 
există un recepționer de serviciu.

— lată, așadar, un secret pe care îl faceți 
public prin intermediul publicației noastre .

— Da, aveți dreptul să ne ironizați. Am 
făcut prea puțin pentru a informa marele 
public în această privință.

— Autocritica e binevenită, o vom pre
zenta și cititorilor noștri, dar întrebarea 
a fost alta.

— A existat și un dispecerat în Gara de 
Nord. L-am desființat, deoarece omul tre
buia să stea la o coadă interminabilă pentru 
a primi informațiile necesare.

— Deci e mai simplu să-l puneți pe dru
muri cu geamantanul la spinare?

— Dați-mi voie să vă explic. Ne găsim în 
incinta Oficiului de turism al Capitalei, care 
dispune de 2 097 locuri. Restul de 1 685 
de locuri aparțin altor întreprinderi hote
liere. Dispeceratul înființat șl desființat de 
noi nu avea în evidență decît spațiul cuprins 
în rețeaua noastră hotelieră.

— Dumneavoastră, Oficiul de turism al 
Capitalei, sînteți tutelat, înțeleg eu, de către 
Ministerul Turismului?

— Nu, nu, așa cred mulți. Stăpînul nostru 
este Consiliul popular al municipiului Bucu
rești. De Ministerul Turismului aparțin hote
lurile Nord, Lido, Ambasador și Athenee 
Palace.

— Și «Intercontinental»?
— întreprindere aparte.
— Ați uitat «Hanul lui Manuc».
— Aici patronează Ministerul Comerțului 

Interior. începeți să vă amuzați?
— De fapt, nu mai înțeleg nimic sau... 

încep să înțeleg totul. înțeleg de ce nu se 
poate obține o evidență clară a spațiului 
disponibil, de ce musafirii Bucureștiului nu 
beneficiază de serviciile unor birouri de 
recepție în gări și aeroporturi. Ce mă sfă- 
tuiți să răspund cititorilor noștri?

— Că situația se va rezolva în foarte 
scurtă vreme, prin fuzionarea tuturor între
prinderilor hoteliere existente. In curînd 
deci o «întreprindere de turism, hoteluri și 
restaurante», una singură, și patronată de 
Ministerul Turismului. Cu acest prilej se va 
proceda și la o revizuire a mijloacelor prac
tice pentru informarea solicitanților noștri 
și pentru Simplificarea relației pasager-re- 
cepționer. Vă rugăm să reveniți.

— Subscriem din toată inima.

Liviu TIMBUS

Acum cîteva zile,sunîndu-l la telefon pe 
eminentul profesor universitar dr. Pop 
D Popa loan pentru a realiza împreună 
un amplu reportaj al evenimentului știin
țific petrecut în clinica de chirurgie din 
Tg. Mureș, distinsul profesor mi-a comu
nicat că dacă doresc să obțin o declarație 
a pacientului său, Popovici Deszo, va trebui 
să mă deplasez într-o comună din preajma 
Odorheiului Secuiesc, căci tinărul, pe care 
natura îl condamnase la moarte, săptămina 
viitoare se însoară!

N-am să uit niciodată vocea caldă, sin
ceră, fascinantă prin modestia pe care o 
degajau cuvintele și simt și acum acel 
fior pe care-l trăiești ori de cite ori des
coperi în contemporanii tăi măreția pe 
care sînt capabili s-o realizeze prin marile 
confruntări în care se angajează fără 
șovăire.

Un tînăr fără nici o șansă de a supra
viețui...

Un chirurg care s-a hotărît fără teamă 
de-a schimba o soartă pecetluită, de fapt 
o confruntare dintre om și destin...

Și mă gîndesc acum ce a simțit omul 
acesta cînd inima celuilalt confrate al său 
a încetat să bată? Ce-ar fi putut rosti 
el atunci despre speranță, despre puterea 
pe care sîntem capabili s-o stăpînim? 
Tînărul din fața sa era practic un om mort 
S-au rostit atunci 88 de comenzi, 30 de 
oameni, colectivul său, le-au repetat pînă 
la desăvîrșire, 3 generqtoare de curent 
electric au funcționat permanent (căci

dialog cu cititorii

Problemele luptei împotriva spiritului bi
rocratic continuă să preocupe — cum e și 
firesc — pe mulți dintre cititorii noștri, 
lată ce ne scrie, de pildă, cititorul Grigore 
Homaru din Galați: «Eliminarea excese
lor birocratice urmărește, cred eu, nu nu
mai simplificarea și accelerarea activității 
economice, sociale, administrative, .de ser
vire a populației etc.,ci și crearea unei comu
nicări mai libere, mai directe, mai omenești 
între funcționari și cetățenii care li se adre
sează... S-a mai scris despre pereții de sticlă 
sau de lemn care mai peste tot îi despart pe 
funcționari de public, despre ghișeele-ghilo- 
tină parcă anume făcute pentru a-i umili pe 
oameni silindu-i să stea într-o poziție inco
modă, nefirească, aplecați cu supunere în 
fața atotputernicilor reprezentanți ai mași
năriei birocratice, de fapt, puși acolo ca să-i 
servească ei pe cetățeni. De aceea,m-a mirat 
cînd nu demult am văzut la televizor pre
zentată elogios inaugurarea la Brașov, mi 
se pare, a unei agenții (cred că a C.F.R.-ului) 
dotate cu asemenea ghilotine. Vreo zece- 
cincisprezece cetățeni îndoiți din șale pînă 
la un unghi de aproape 90 grade își strecurau 
cu greu capetele prin ferestruicile joase în 
timp ce funcționarele (dealtfel foarte ară
toase) le răspundeau cu condescendență de 
la vreo 20 centimetri deasupra creștetului... 
Nu s-ar putea găsi soluții mai civilizate, mai 
demne, care să permită un contact neumili
tor?...» Rîndurile tovarășului Homaru ne-au 
adus aminte de o frază amară scrisă de marele 
poet francez Charles Peguy încă în 1907: 
«Nu baricada desparte azi în două poporul 
Franței,ci un obiect mai mic, dar mult mai 
răspîndit: ghișeul». Desigur, există modali
tăți de a lucra altfel cu cetățenii,trebuie nu 
mai preocupare, bunăvoință și, mai ales, 
o altă concepție asupra raporturilor cetă- 
țean-administrație.

Cititorul Tiberiu Manta din Cluj ne 
trimite cîteva aprecieri cu privire la recent 

dacă ar fi intervenit o simplă defecțiune 
pe rețeaua electrică a orașului inima 
mecanică s-ar fi oprit și...),vane cu ali
mentare cu apă ș.a.m.d.,pînă ce inima 
cea adevărată a fost deschisă, viața a fost 
reașezată cuminte la locul ei și după 45 
de minute mîinile profesorului au închis 
în pieptul unui tînăr durata care îi fusese 
furată din clipa genezei.

Multe nopți am privit luminile albastre 
ale ferestrelor din clinica aceea și mă 
gîndeam că atunci cînd îl voi putea întîlni 
pe cel fără speranță, prima întrebare pe 
care am să i-o pun va fi: «Cum ți-ai în
chipuit că va fi această primăvară pentru 
tine, Popovici Deszâ, dar mai ales cum o 
găsești ?»

Și iată-mă acum pornit la drum, căci 
inima ce și-o revendicase moartea a răs
puns acestei primăveri cu cel mai frumos 
dintre sentimente: s-a hotărît să se dă
ruiască la rîndul ei unei alte ființe umane, 
pentru care ea, acest om, reprezintă totul.

Voi scrie în această revistă nunta căci 
ea înseamnă nu numai o mare victorie, 
dar și pentru că sînt sigur că sărbătoarea 
aceasta va rămîne ca un pas al puterii 
omenești nu numai în istoria medicinei 
românești, ci chiar și-n acea secretă isto
rie a sentimentelor pe care o scriem 
zilnic pe acest pămînt unde din moși- 
strămoși destinul a fost înfruntat și-nvins 
cu hohote de rîs și săgeți albe.

Romulus GUGA

apărutul «Mic dicționar enciclopedic». A- 
precieri, desigur, elogioase în cea mai mare 
parte deși completate și de cîteva observații 
critice. Nemulțumirile privesc lipsa din dic
ționar a unor termeni și, mai ales, a unor 
nume Din păcate, acestea sînt imputări 
care se pot face oricărei lucrări avînd la bază 
o selecție atît de draconică. Nici un dicțio
nar de acest fel nu poate satisface pe toată 
lumea și singurul lucru care i se poate pre
tinde este ca cel puțin termenii absolut esen
țiali să nu lipsească. Volumul la care ne refe
rim satisface, credem, această cerință. De
altfel, poate nu e inutil de adăugat că din 
cauza dezvoltării considerabile a cunoaște
rii omenești alcătuirea unor enciclopedii 
generale, cu vocație exhaustivă, a devenit 
practic imposibilă. Era marilor enciclopedii 
(de zeci de volume) a luat sfîrșit, chiar dacă 
unele lucrări cu tradiție continuă să mai 
apară în noi ediții. Astăzi se poartă «micile 
dicționare» pentru uzul curent și,mai ales, 
enciclopediile de specialitate.

în ultimele două săptămîni ne-am trezit 
la redacție cu cîteva zeci de scrisori (din 
Adjud și din Hîrșova), redactate cu stîngă- 
cie școlărească și împănate pînă la refuz de 
greșeli de ortografie prin care ni se cere, 
cu o formulă stereotipă: «Vă rugăm să ne 
trimiteți următorii artiști...» Trebuie să fa
cem cîteva precizări: 1) nu sîntem agenție 
de impresariat ca să trimitem artiști în dife
rite orașe din provincie; 2) cu atît mai puțin, 
nu sîntem traficanți de carne omenească 
pentru a trimite ființe vii unor consumatori 
minori și agramați; 3) nici fotografii (pro
babil că despre asta e vorba) nu trimitem ci, 
eventual, publicăm. Și acum o sugestie: 
profesorii de limbă română din cele două 
localități ar trebui să acorde o mai mare 
atenție însușirii de către elevi a cunoștin
țelor elementare de scriere românească.

H. DONA

IM
t



TRADIȚII
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După o destul de lungă absență a premie
relor (două-trei luni nu sînt un fleac, și ab
sențele n-au trecut, desigur, neobservate 
de spectatori), filmul românesc a reintrat 
în actualitatea ecranelor. .Nu prin filme de 
actualitate care rămîn, în continuare, un 
sfînt deziderat, ci prin filme capabile să ne 
poarte spre lumini și umbre omenești din- 
tr-un trecut mai apropiat sau mai îndepăr
tat. A fost întîi, în maiul acesta al unor pil
duitoare rememorări istorice, premiera fil
mului Ciprian Porumbescu, evocare a tim
pului de euforie patriotică din ultimele de
cenii ale veacului trecut, în care chipul com- 
pozitorului-patriot dobîndea semnificații de 
emblemă. Și a fost, apoi, premiera filmului 
Ceața, incursiune în realitățile aspre ale 
unei epoci de amară amintire, în care, pe 
baricadele luptei ilegale, comuniștii apărau 
cu demnitate viitorul de astăzi al țării. Două 
filme foarte diferite ca gen și ca factură 
(cronicile propriu-zise au relatat despre ele 
mai pe larg),care ne permit totuși extrage
rea unor semnificații de ordin mai general.

S-o facem, din aproape spre departe. în 
Ceața, scenaristul Alexandru Șiperco și re
gizorul Vladimir Popescu-Doreanu (aș numi 
neapărat, printre colaboratorii de bază, pe 
operatorul Costache Ciubotaru și, în gene
ral, actorii,cu precădere trei: Adela Mărcu- 
lescu, Maria Rotaru și Emmerich Schâffer), 
autorii filmului deci au izbutit o reconsti
tuire veridică și tensionată a atmosferei de 
luptă revoluționară din anii dictaturii anto- 
nesciene. Ceea ce izbutește mai bine scena
riul (și apoi regia) este să ne convingă că 
realitățile filmului sînt realități trăite. Tra
dițiile luptei din ilegalitate sînt evocate, 
așadar, dinăuntru, poartă pecetea partici
pării. Este, cred, o calitate esențială a

cine, ce, unde, cînd?

• Familia Trintignant apare unita și pe platoul 
de filmare, lată, de pildă, cum sînt distribuite 
rolurile în filmul «Defense de savoir», în curs 
de producție la Lira Films: regizoare, Nadine 
Trintignant, soție; interpreți, Jean-Louis Trin- 
tignant,soț și (din nou) Nadine, fiică!
• Dedicat zile eliberării naționale a poporului 
bulgar, filmul «A venit ziua», în curs de turnare 
la Tîrnovo — vechea capitală a Bulgariei — 
frapează mai cu seamă prin tinerețea realiza
torilor și actorilor: regizorul are 29 de ani,iar 
inter preț ii principali 22 și respectiv 16 ani. 
Scenaristul filmului este scriitorul Vasil Akiov, 
un maestru al temelor antifasciste, autor și al 
scenariului filmului «Păsări și ogari», care a 
rulat și la noi.
• Anthony Quinn și-a depus oficial candidatura 
pentru rolul lui Picasso, a cărui viață va fi 
evocată,în curînd, pe ecran. «Mi-aș da bucuros 
un an din viață pentru a-l putea întruchipa 
pe marele malaguen» — a spus Quinn ^și ca 
suprem argument: «N-am jucat tot eu rolul 
unui alt pictor mare, al lui Gauguin,în filmul 
«Van Gogh ».7 

acesteia și a oricărei evocări de asemenea 
natură. Sigur, o asemenea calitate nu este 
determinată «în sine» (participarea presu
pune înregistrarea semnificațiilor moral- 
umane conținute de faptele de viață trăite 
și capacitatea de a transmite în parametri 
artistici sentimentul trăirilor respective). 
Ceața, prin suspense-ul menținut abil în jurul 
personajelor, pînă la sfîrșit, se constituie ca 
un atractiv «film de acțiune» și, chiar dacă 
în logica desfășurării intrigii intervin hiatu- 
suri, sau în replicile personajelor se fac 
auzite, cîteodată, stridențe declarative, trans
mite, mai mult decît plauzibil, sentimentul 
participării revoluționare.

Complet diferit, cum spuneam, ca factură, 
filmul Ciprian Porumbescu are ca personaj 
principal al peliculei, aș zice chiar cel mai 
important, însăși muzica, și regizorul Gh. 
Vitanidis a izbutit, prin ponderea pe care 
i-a rezervat-o în economia acțiunii propriu- 
zise și prin modul în care a integrat-o în 
intrigă, să-i sublinieze și să-i sublimeze ca
pacitățile emoționale. Autorul filmului a 
reușit, astfel, să sintetizeze un adevăr de 
esență al personajului evocat, pentru că în 
primă și ultimă instanță acesta a fost Ci
prian: un artist angajat al vremii sale, cu o 
existență zbuciumată, încheiată prematur, 
înainte ca autorul «Craiului nou» și al «Ba
ladei», al frumoaselor marșuri patriotice 
«Trei culori» și «Pe-al nostru steag» să fi 
împlinit 29 de ani. Dincolo de aceste secven- 
țe-cheie ale filmului există, e drept, și multă, 
prea multă «proză roză». Dar, s-o recu
noaștem, este și asta o «tradiție» a roman- 
țărilor biografice și nu numai a celor ro
mânești...

Călin CĂLIMAN

n Adela Mărculescu și Emmerich Schaffer în noul film românesc «Ceața».

Ciprian Porumbescu — așa cum apare pe peliculă 
în interpretarea tînărului actor Vlad Rădescu.

• Insolitul, iată elementul care caracterizează 
filmul lui Jacques Demy intitulat «Nimic grav, 
soțul dv. e însărcinat», film care a avut anterior 
titlul «Evenimentul cel mai însemnat după 
aselenizarea omului». După cum se poate 
deduce este vorba de o comedie inspirată de 
unele schimbări biologice care pot interveni 
ca urmare a explorării universului cosmic. 
Protagonist: Marcello Mastroianni, secondat 
de Catherine Deneuve, un cuplu despre care 
s-a vorbit mult în ultima vreme.
• Un «remake» ai celebrului «Till Eulen- 
spiegel» de Charles de Coster (în acest context 
reamintim creația remarcabilă a lui Gerard 
Philipe în același rol) este în curs de realizare 
la Mosfilm, sub bagheta atît de cunoscutului 
cuplu Alov și Naumov.
• Spre bucuria copiilor de pretutindeni, «Alice 
în Țara minunilor», «minunea» lui Lewis 
Carroll, va fi din nou ecranizată, de data aceasta 
în Anglia. Conducerea filmului a fost încredin
țată lui William Sterling, ajutat de o echipă 
de actori în frunte cu mult apreciatul comic 
Peter Sellers. Alice va fi micuța Fiana Fullerton.

Alfred Hitchcock, maestrul inegalabil al «thriller»-ului și-a exprimat recent, față de un 
grup de ziariști, intenția de a realiza un film de suspense, a cărui eroină să fie marea cîntăreață 
Maria Callas. «De ani de zile dorința de a turna un film cu Callas mi s-a înfipt în creier și o 
visez și noaptea»— a declarat Hitchcock.

20



de la a la z

KAZAN
Elia

Regizor american de film, 
născut E. Kazanjoglous. la 
Constantinopole, la 7 sep
tembrie 1909. Absolvent al 
cursului de artă dramatica 
de ia Universitatea Yale. 
E.K. se impune mai întîi 
în teatru, ca actor și regizor 
(Group Theatre, New York), 
apoi debutează în film cu 
Un pom crește în Brooklyn 
(1945) și înființează faimo
sul Actor’s Studio (1948) îm
preună cu Lee Strassberg 
și Cheryl Crawford, adevă
rată pepinieră de talente 
pentru film și teatru, edu
cate în spiritul metodei lui

KEDROVA 
Lila

Actriță franceză de film 
și teatru, de origine rusă, 
născută la Leningrad în 1919. 
Stabilită din 1928 în Franța 
devine una dintre gloriile 
teatrului francez înainte de 
a se afirma ca una din ma-

Stanislavski. In filmele sale 
atacă frontal o seamă de 
probleme social-politice ale 
Americii postbelice: Boo
merang (1947), Gentlemen’s 
Agreement (1948), Pinky 
(1949), Panica pe străzi 
(1950), filme concepute și 
realizate de pe o netă po
ziție progresistă a unui om 
de stînga. Din păcate con
vingerile sale nu rezistă 
«argumentelor» faimoasei 
«Comisii pentru cerceta
rea activităților antiame- 
ricane». Comportarea sa 
penibilă în acele triste îm
prejurări aruncă o umbră 
asupra întregii sale cariere. 
Fără a renunța la subiectele 
adînc implicate în realita
tea soci al-poli ti că a Ameri
cii, E.K. cunoaște mai de
parte mari succese de pu
blic și critică prin filme ca: 
Lin tramvai numit dorință 
(1951), Viva Zapata (1952). 
Pe chei (1954), La est de 
Eden (1955), Baby Doll (1956), 
A Face in die Crowd (1957), 
Wild River (1960), Splen
doare în iarba (1961), Ame
rica, America! (1963), Aran
jamentul (1969), The Visi
tors (1972). filme distinse 
în mare parte cu diverse 
premii Oscar.

rile actrițe de compoziție 
ale ecranului mondial. Du
pă o carieră strălucită pe 
scenele pariziene, unde tre
ce cu ușurință de la clasicii 
ruși la autorii moderni de 
avangardă, L.K. debutează 
în film în 1953, în Le de- 
froque, continuînd să in
terpreteze roluri de com
poziție de mare relief în 
filme ca: Futures vedettes 
(1954), Les impures (id.). 
Razzia sur la Schnouff (id.), 
Oameni fără importanța 
(1955), Strada mare (1956, 
Spania), Jusqu’au dernier (id) 
Montparnasse 19 (1957), Fi
no all’ultimo (1958, Italia), 
Mon pote Ie gitan (1959), 
Zorba grecul (1964, S.U.A.), 
High Wind in Jamaica (1965, 
S.U.A.) Penelope (1966, 
S.U.A.) etc. Pentru extra
ordinara ei creație din Zor
ba grecul, L.K. a primit în 
1964 Premiul Oscar pentru 
compoziție.

KEEL
Howard

Actor american de him șt 
teatru liric, născut Harold 
Clifford, în Illinois, Gilles
pie (S.U.A.), la 13 aprilie 
1917. Se afirmă la început 
ca stea a teatrelor muzicale 
de pe Broadway creînd cîte- 
va din marile succese ale 
anilor ’50, ca: Oklahoma și 
Carousel, de Rodgers și 
Hammerstein. Debutează 
în film la Londra în The 
Small Voice (1947), dar se 
impune de-abia în 1950. 
cînd angajat la Metro, mer- 
gînd pe linia glorioasă a 
unui Lawrence Tibbett sau 
Nelson Eddy, devine ve

deta nr. 1 a filmului mu
zical. Vocea sa de bari
ton bine timbrată este pusă 
în valoare în filme ca: 
Annie Get Your Gun (1950), 
cu muzica de Irving Berlin, 
Pagan Love Song (1950), 
Show Boat (1951), și Lovely 
to Look at (1952), după 
Roberta de Jerome Kern, 
Ride Vaquero (1953), Săru- 
tă-mă Kate (id.), musical 
după Femeia îndărătnică de 
Shakespeare, de Cole Por
ter, Calamity Jane (id.), Rose- 
Marie (1954),după opereta 
lui Frimml, Șapte mirese 
pentru șapte frați (id.), mu
sical de Stanley Donen, 
Deep in My Heart (id.), 
Jupiter’s Darling (1955), Kis
met (id.). Floods ■ of Fear 
(1959) etc Dar H.K. se 
dovedește și un excelent 
actor de comedie și dramă, 
în ultima ipostază se re
marcă din 1959, începînd 
cu filmul lui Frank Borzage: 
The Big Fisherman, conti
nuînd cu: Armored Com
mand (1961), The Day of 
the Triffids (1963), The Man 
from Button Willow (1965), 
Waco (1966), The War Wu- 
gon (1967), Red Tomahavk 
;id.), Arizona Bushwhackers 
(1969)...

KEELER
Ruby

Actrița americană de film 
și revistă, născută la Halifax 
(S.U.A.), la 25 august 1909 
Străbate etapele drumului 
către glorie pe scenele tea
trelor muzicale de pe Broad
way șifdupă o scurtă carieră 
ca dansatoare și cîntăreață 
pe scenele de revistă «cu

noaște gloria mondială din 
1932, ca star al casei Warner 
Bros? în faimoasele filme 
lirico-coregrafice ale ani
lor ’30, semnate de Busby 
Berkeley și Lloyd Bacon, 
filme devenite clasice ale 
genului, ca: Strada 42 (1932), 
Parada aurului (1933), Pa
radisul dragostei (id.). Fe
mei, femei, femei (1934), 
Nopți din Hawaiii935), Uniți 
pe vecie (id.X Casino de 
Paris (id.), Colleen (1936), 
Ready, Willing and Able 
(1937), în care făcea de 
obicei cuplu cu Dick Po
well, replica ei masculină 
de la Warner, și cu Al. 
Jolson (soțul ei în viață). 
A interpretat un singur rol 
dramatic în Cuibul fericirii 
(1938) și și-a încheiat carie
ra cinematografică cu Swee
thearts of the Campus (1941). 
film-revistă destinat tru
pelor de pe front.

Constantin POPESCU

Anda Călugăreanu, viitoare vedetă 
a unui recital A.R.I.A.?

pe cine 
promovăm? (II)
...Și A.R.I.A. poate promova ta

lente, chiar dacă menirea sa este 
îndeobște aceea de a le «vinde» 
consumatorilor de muzică. Și aceas
ta pentru că deține suficiente pîrghii 
cu ajutorul cărora poate să ofere 
sau să impună marelui public nume 
noi, să le folosească la maximum pe 
cele deja consacrate. Dar să vedem 
care sînt mijloacele prin care insti
tuția artistică de la poalele sud-estice 
ale Intercontinentalului poate ți tre
buie să promoveze talentele de care 
dispune. Principalele forme de spec
tacol cu care se lucrează la A.R.I.A. 
sînt recitalul ți turneul.

RECITALUL

Este o noțiune, pe cît se pare, 
uitată de asociația noastră de im
presariat, regăsită doar în cazul insu
lar al Aurei Urziceanu. De ce s-o fi 
uitat oare această formă, nu țtiu. 
Poate pentru caracterul său inco
mod. într-adevăr, organizarea unui 
recital reclamă multă inventivitate, 
uneori mult curaj ți încredere în 
posibilitățile unei vedete, precum 
ți foarte multă publicitate. Dar de 
ce vorbim noi despre publicitate 
cînd în prezent degetele unei singu
re mîini sînt suficiente pentru a 
nun ^ra cîntăreții de muzică uțoară 
car% beneficiază de un afiș publici
tar. în ciuda îndoielilor ce apasă 
A.R.I.A. în ce privește recitalurile 
(îndoieli neexprimate public, dar 
presupuse de noi), sîntem convinși 
că soliști ca Margareta Pîslaru. Anda 
Călugăreanu, Mihaela Mihai, Aurelian 
Andreescu și formații ca Phoenix, 
Sfinx, Mondial pot susține oricînd, 
și nu fără succes, un recital al lor 
și numai al lor. Așadar, folosind 
clasica metodă a eliminării, practic, 
cele două tipuri de spectacole 
A.R.I.A. sînt unul:

TURNEUL

La acest capitol nu ne putem plîn- 
ge de inactivitate. Indiferent de 
timpul probabil, ici-colo sau dincolo, 
toată suflarea muzicii noastre ușoa
re face turnee. Nu-i rău! Avem o 
rețea bogată de săli de spectacole, 
avem, de asemenea, un public re
ceptiv, dornic, avid chiar de noutăți, 
dar ce ne facem cînd turneul este 
organizat de-a valma (se poartă 
mixtura artistică gen formație pop- 
cîntăreți de muzică uțoară) ți cînd 
acestui public i se oferă spre ascul
tare o muzică alterată, filtrată sub
țire din punct de vedere estetic,ți 
cel mai adesea acordată după un 
diapazon contabil? Nu tăgăduiesc 
faptul că în turneele sale prin țară 
formația Savoy (am luat un exemplu 
la întîmplare) a avut succes, dar 
dați-mi voie să mă îndoiesc în pri
vința calității muzicii practicate de 
acest grup. îmi amintesc chiar că 
mai an, cineva de la A. RJ. A mi-o 
recomanda ca fiind «cea mai bună» 
formație din țară (?!). Era vorba, 
evident, despre o miopie de prove
niență comercială, corectată pro
babil între timp de ultimul turneu 
al formației Phoenix. Și atunci, ce 
ne facem? Preferăm elementul fi
nanciar celui estetic-educativ, lăsăm 
de o parte bunul-gust ți admitem 
facilul rentabil, sau — mai pe scurt:

PE CINE PROMOVĂM?

George STANCA

CINECOTA SĂPTĂMÎNII- 9 cronicari- 9 filme

Filmul Călin 
Căli
mări

Ioana Fio- Gelu 
Crean-rica lo- 
gă Ichim nescu

Magda Horia Vale- 
Mihâi- Pă- rian 
lescu trașcu Sava

Tudor D.l. 
Stă- Su- 
nescu chianu

Ceața ♦♦ ** ** ♦* * **

Ciprian Porumbescu ♦♦ ♦ ♦♦ ♦* *♦ **♦

Veronica * *♦ *♦ ** * *♦ **
Cînd legendele mor * ♦♦ *♦

Clasa muncitoare 
merge în paradis *♦* *♦* ♦♦♦ ♦♦

Fata bătrînă **♦ *♦ ** ♦♦ ♦* **
Misterul din insula Balfe O * ♦ ♦ o o ♦ **♦
Grăbiți apusul soarelui ♦ *♦ ♦♦ ♦* ♦♦

Ce se întîmplățdoctore? ♦* ** ♦* *♦ ♦*

o inutil a vă deranja
* de văzut eventual

** de văzut

Dorina Opleșcanu — Cluj, Emilia 
Adriana lonaș — Oradea. Topuri 
bune, pline de noutăți. Mircea Lumei— 
Sighetu Marmației. Considerăm nu
mai taloanele din ultimul număr al re
vistei: locul întîi — 10 puncte, locul 
doi — 9 puncte etc. Și acestea înmul
țite cu numărul de taloane. Dorin Dan- 
ciu — lași. Nu știu de cînd sîntem 
prieteni, dar văd că mă cunoașteți. 
Top-ul ierarhizează compozițiile, nu in
terpretarea, iată de ce «Zilele» a intrat 
în top. «Din nou acasă» (Sfinx) are deo
camdată șanse minime, nefiind difuzat 
la radio și TV. Francisca Dragomir — 
București. «Curierul» există, acum 
putem discuta. Dan Trif — Sinaia, 
Daniel Suciu — Timișoara, L Iones

TOP MUZICAL

Țeicu, 5. Mircea Florian. 6. Petre Magdin. 7. Marius Țeicu, 8. Valeriu Sterian și Carmen 
Marin. 9. Margareta Pîslaru. 10. Marius Țeicu.

Săptămîna 
trecută

Săptămîna 
în curs Titlul Interpretul Săptămîni 

în top

1 1 Cine te-a adus în calea mea ? Margareta Pîslaru 11
3 2 Dedicație Romanticii 5
2 3 Ai, hai Doru Stăncu lescu 8
5 4 O portocală Anda Călugăreanu 6
8 5 Opțiune pentru pace Mircea Florian 7
4 6 Vouă Dida Drăgan 10
7 7 Zilele Marina Voica 4
6 8 Soarele și luna Văii și Carmen 7
9 9 Alergători de cursă lungă Margareta Pîslaru 2

— 10 Din focul primului sărut Aurelian Andreescu 1

Compozitori : 1. George Grigoriu, 2. Teodor Tufiș. 3. Doru Stăncuiescu. 4. Marius

TOP MUZICAL „FLACĂRA" TALON NR. 15

Nicoleta GHERGHEL
*** de văzut neapărat

**** capodoperă

CURIER MUZICAL

cu — București, Lucian Biriș — 
Baia Mare Voturile dumneavoastră 
sînt inutile dacă ele nu includ zece 
melodii clasificate Simona Suciu — 
Sibiu. Nu ați greșit, top-ul dumnea
voastră este foarte corect. Livia Ciu
perca — Berești. Rubrica de «infor
mare discografică» va apărea în curînd. 
Natalia Dima — București. Reco
mandările dumneavoastră și datele pre
cise despre Eva Kiss ne-au convins, 
dar dacă ați dori-o și în top-ul nostru 
ar trebui să ne trimiteți... măcar un top I 
Radu Bobe — Cluj. Propunerea dum
neavoastră ca «tinerii interpreți de mu
zică ușoară să fie popularizați» este de 
mult în vederile noastre; n-ați observat?

S.G.



arte
poluarea folclorului (XV) cronica tv

Interlocutorul meu este un om serios, 
între două vîrste. Bine pregătit în meseria 
lui. Călătorește destul de des în străinătate. 
Se îmbracă corect. Nu poartă plete.

îmi spune (caut să reproduc aproape în
tocmai o convorbire adevărată): — Mă fră- 
mîntă un gînd. Vă înțeleg pasiunea acțiunii 
pe care o întreprindeți în privința folcloru
lui. Mă întreb însă întrucît cultivarea exce
sivă a artei populare în epoca noastră nu 
dovedește o atitudine învechită, depășită 
pentru o țară care merge cu pași repezi 
spre modernizare, spre industrializare. Oare 
a cere poporului care se străduiește să de
pășească o anumită stare de lucruri să ră- 
mînă la practicarea unei arte care nu își mai 
are justificarea, la formule artistice peri
mate, necorespunzătoare concepțiilor și 
mentalității unui om modern, nu înseamnă 
pînă la urmă a-l trage înapoi, a-l împiedica 
să progreseze? Mă întreb dacă apologeții 
artei populare nu dovedesco atitudine retro
gradă pretinzînd menținerea folclorului în 
zilele noastre. Vreau să vă fac o mărturisire: 
de curînd am rămas penibil impresionat vă- 
zînd la Cluj niște studenți electroniști mas- 
cați în straie țărănești,dansînd jocuri popu
lare. Mie, acești tineri, care s-au dedicat 
uneia dintre cele mai înaintate discipline, 
mi-au apărut — să-mi iertați expresia — 
ca niște adevărați troglodiți.

— Dar cum v-ar fi plăcut să se comporte, 
ce ar fi trebuit să facă pentru a corespunde 
cerințelor artistice ale omului modern?

— Știu eu? Să danseze și ei după muzica 
sud-americană, mexicană, africană. Desigur, 
și această muzică este de origine populară, 
dar prin prelucrările compozitorilor ea este 
prezentată sub o formă mai elevată. Cred 
că e de dorit ca tinerii noștri să petreacă 
tot așa cum petrec popoarele civilizate care 
au trecut de stadiul unei vieți patriarhale. 
Să se integreze vieții omului modern.

— Sînt bucuros că îmi mărturisiți atît de 
pe șleau nu nelămuririle dumneavoastră ci, 
dacă înțeleg bine, profunda nemulțumire.

capricii le gustului

avatarurile modei
Fenomenul modei se impune atenției pu

blice, reține atenția sociologilor și esteticie
nilor, cu deosebire în ultimul secol. E lim
pede că și înainte categoriile de populație, 
recunoscute astăzi ca fiind în primul rînd 
implicate în fenomenul modei, se dovedeau 
interesate, într-un grad mai mare decit 
copiii sau oamenii în vîrstă, de problemele 
vestimentației. De ce moda a devenit totuși 
în secolele XIX și XX un fenomen cultural 
«la modă»? Va trebui să avem în vedere, 
mai întîi, frecvența mult mai mare a schim
bărilor spectaculoase, în ceea ce privește 
vestimentația, survenite ca urmare a dez
voltării industriei textile, a industriei con
fecțiilor și a comerțului specializat. Aceste 
elemente fac posibilă o anumită stare de 
«abundență», în condițiile în care «haina» 
poate fi schimbată cu ușurință, fără să pre
supună eforturi financiare prea mari. Lumea 
descoperă, dintr-o dată, o plăcere mai greu 
încercată înainte, aceea de a se prezenta, 
în condițiile spectacolului urban, sub o mul
titudine de fațete vestimentare, condițio
nate de anotimpuri, de evenimente, de noile 
materiale textile. Un coeficient important 
de noutate și o anumită fervoare a noutății 
se introduc pe această cale în viața cetăților, 
care vor cunoaște, de acum înainte, o stare 
de animație pronunțată, o stare de ceea ce 
sociologii numesc «permanentă agitație es
tetică». Goana după noutate, în materie de 
vestimentație, determină, pe planul econo
miei, un grup de interese specifice din partea 
întreprinderilor de industrie textilă, din 
partea întreprinderilor industriei de con
fecții, din partea firmelor comerciale de pro
fil. Ceea ce apare interesant sub aspect es
tetic, în fenomenul modei, este conștiința 
efemerității formelor, a «liniei» vestimen
tare pentru care se optează acum. Opțiu
nea are loc în condițiile în care există, de la 
bun început, convingerea că mîine «linia 
modei» va fi alta, că altele vor fi formele pre
ferate, că obiectul ales acum mîine va trebui
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abandonat. Din acest punct de vedere feno
menul estetic al modei se definește din opo
ziție cu fenomenul estetic al artei, care pre
supune, invers, ambiția obiectului preferat 
acum de a se prezenta și mîine la fel, de a 
poseda si mîine aceeași importanță estetică, 
aceeași valoare, de a fi «etern», același. Ve
chiul în limitele modei, ca și în limitele de- 
sign-ului, devine întotdeauna sinonim cu 
urîtul. Chiar dacă se revine la o «linie» 
care a mai fost, în materie de modă trebuie 
avută în vedere valoarea de noutate pe care 
o presupune respectiva «revenire», prin 
opoziție cu statu quo-ul gusturilor, în mate
rie de vestimentație, imediat anterior. Moda 
ne este propusă de către casele de confecții 
prestigioase, prin intermediul reclamei, prin 
intermediul «paradelor» organizate cu parti
ciparea unor manechine celebre, prin inter
mediul publicațiilor ilustrate, prin interme
diul vitrinelor. Acest lucru însă nu se face 
întîmplător. Cei care ne dictează moda pen
tru următorul «sezon» au în vedere un com
plex de factori. Aspirațiile estetice ale popu
lației interesate de modă, dintr-o anumită 
zonă geografică, sînt primele care trebuie 
avute în vedere. Gradul de saturație estetică, 
în raport cu o anumită linie si cu anumite 
forme, condiționînd, de fapt, noile aspirații, 
nu poate fi, nici el, neglijat. Anumite res
tricții de ordin moral, care se cer înfrun
tate, anumite convenții vestimentare, care 
se cer încălcate pentru asigurarea unui grad 
mai mare de libertate a individului în mate
rie de vestimentație, anumite prejudecăți, 
la care e nevoie să se renunțe, nu pot fi, 
nici ele, ignorate. Nu poate fi ignorată, ade
seori, nici funcționalitatea noilor linii vesti
mentare. Deși universal, fenomenul modei 
vestimentare vizează întotdeauna realitățile 
sociale de pe o anumită arie geografică 
restrînsă.

Gheorghe ACHIȚEI 

în legătură cu preocupările artistice ale omu
lui «modern» pe care l-ați întîlnit în țările 
capitaliste ale Apusului ar fi multe de spus. 
Eu unul mă voi mulțumi să vă înfățișez cîteva 
împrejurări trăite, care pentru mine sînt 
cît se poate de grăitoare, de concludente.

Dar înainte de toate, privitor la felul în 
care socotiți că este nimerit să petreacă 
tînărul nostru modern, vă rog să-mi răs
pundeți întrucît trebuie socotit superior 
omul care preia și consumă, fără nici un 
discernămînt, muzica și dansurile unor po
poare nedezvoltate sau, uneori, chiar ale unor 
triburi primitive Imi vine greu să înțeleg 
de ce pentru a putea fi socotiți evoluați 
tinerii noștri trebuie neapărat să practice 
formulele artistice ale unor colectivități îna
poiate care, la rîndul lor, luptă spre a depăși 
stadiul în care se află. Tocmai tinerii noștri 
care au norocul să aparțină unui popor a 
cărui artă a atins rafinamentele cele mai 
subtile, frumusețile neîntrecute caracteris
tice uneia dintre cele mai înaintate civilizații 
rurale. Este explicabil ca popoarele care 
și-au pierdut folclorul să recurgă la tot felul 
de artificii, de împrumuturi în scopul de 
a-și îmbogăți viața. Din fericire însă aceste 
probleme nu se pun în țara noastră, atît de 
invidiată de către popoarele civilizate pen
tru frumusețile încă înfloritoarei ei arte 
populare.

Și pe mine, ca și pe dumneavoastră, anu- 
miți tineri m-au purtat cu gîndul la troglo
diți. Cu marea deosebire că acești tineri se 
numărau tocmai printre cei pe care dum
neavoastră îi socotiți a fi ultima expresie 
a omului «modern» și care trebuie să fie 
luat drept model, dacă vă înțeleg bine.

în cunoștință de cauză vă voi vorbi despre 
ei cu nădejdea că voi reuși să vă schimb 
gîndurile.

Hari BRAUNER

(Va urma)

Orice modă se proclamă «universală-». în 
realitate însă factorii de ordin local sint 
totuși cei care au «ultimul cuvînt». Cît ur
mează să producă industria confecțiilor, din
tr-o țară cum este a noastră, în consens cu 
noua linie a modei, atunci cînd nu există 
certitudinea că noile produse ar avea căutare. 
E necesară, în această privință, o cercetare 
temeinică a situației gusturilor din fiecare 
țară, atunci cînd ni se propune o nouă modă. 
Altminteri, vom ajunge să producem prea 
mult din ceea ce nu doresc cumpărătorii, iar 
cumpărătorii vor ajunge să dorească prea 
mult din ceea ce nu producem noi.

ceea ce
nu merge

în apărarea florilor, a ierbii și a arborilor 
s-au ridicat multe glasuri cu dragoste pen
tru păstrarea intactă și neștirbită a naturii. 
Pomilor din marginea drumurilor li s-au 
dedicat poeme, poeme antologice, apele 
și Carpații au devenit metafore vii, simbo
luri ale existenței și durabilității. Aerul și 
iarba, și apa, și teii, și nucii au găsit și găsesc 
în poeți și în ziariști un puternic scut 
prin stăruința și seriozitatea cu care scriu 
despre utilitatea și frumusețea lor. Apoi, 
dacă toți arborii, și toți pomii, și toate flo
rile plantate de cetățenii județelor în pri
măvara aceasta ar deveni — ca într-o le
gendă— maturi, s-ar simți imediat o schim
bare în coloritul și aerul țării. Odată cu 
această amplă manifestare a unei vechi 
iubiri pentru natură, prin plantarea de pă
duri și livezi, s-au luat măsuri drastice, 
legiferate, împotriva tuturor acelora care 
de la sine putere tăiau copaci. Cum nu-i 
plăcea unui oarecine umbra unui copac, 
cum o suprima. Cineva a tăiat cîteva mii 
de piersici plantați pe marginea drumului 
pentru simplul fapt că cetățenii luau, fără 
să dea socoteală, piersici. Și atunci? Mai 
bine să taie piersicii decît să se înfrupte 
trecătorii din fructele primăriei. Și i-a tăiat! 
incepînd din primăvara aceasta pomii, pă
durile și iarba au început să fie mai drastic 
apărate de lege și de opinia publică. Au 
apărut multe și serioase reportaje atît 
despre acțiunile de plantare și îngrijire a 
livezilor, cît și despre ignorarea de care 
vorbeam a legilor acestui pămînt. Dar iată 
că printre atîtea glasuri serioase s-a mai 
ridicat și unul... (duminică,20 mai a.c.. la 
ora 14,50, pe programului) care voia ne
apărat să facă pe «spiritualul» în spatele 
unei pelicule de «16 milimetri». Un reporter 
căptușit cu invenții verbale intenționează 
să mustre pe «vandalii suayi» care rup flo
rile și arbuștii, iar în curînd o să trebuiască 
să «jumulească pe jos» (iarba, probabil), că 
«n-o să mai aibă cum și în ce fel lua masa 
la iarbă verde». (O să fie nevoiți să ia 
«masa la asfalt». Rîdeți! n.n.) Tonul inadecvat 
al materialului, lipsa de aplicație la obiect, 
stridența limbajului și zîmbetul tîmp pe 
seama acelora care prin fatalitate ajung cu 
mașina într-un copac. Pe aceștia Marin 
Traian (reporterul) îi trece, însușindu-și 
o expresie auzită, în categoria «vandalilor 
suavi» și-i ia tare... că strică arborii de pe 
șosea. Cîți pomi s-au distrus de către ne
norociți! care șt-au făcut mașina zob îm
preună cu viețile lor și cum pot fi ei «disci
plinați» de sturlubaticul reporter care-și 
închipuie că «vandalii» aceștia în «suavita
tea» lor își zic: „la, hai să mai distrugem 
un pom și să facem în necaz celor care merg 
numai pe trotuar și nu «jumulesc» iarba... 
Ce viteză avem acum? «Viteza legală: 100!» 
Accelerează și intră acum, cît nu ne vede 
nimeni,în cel de-al 13-lea plop!“ Și la ase
menea ispravă reporterul, cu un zîmbet 
(larg) «pe (aceiași) 16 milimetri»,apare cu 
aparatul de filmat; își freacă mîinile că a 
prins pe cei care distrug natura și filmează 
epava din toate unghiurile. La grămadă 
merge... își zic unii. Nu. Nu merge! Chiar 
într-o emisiune mozaic («Album dumini
cal»), chiar dacă e plasată înaintea unui 
meci din Cupa Davis, cînd telespectatorii 
fac pronosticuri și au, firește, emoții, tot 
nu merge. Ar trebui să știe M.T. cînd să 
rîdă, indiferent de dimensiunea peliculei. 
Dinsul insă ride la vecernie și asta e... 
imixtiune nu educație.

Coman ȘOVA

PS. A început sezonul estival, în ștran
duri și pe litoral se face plajă și băi de nămol, 
temperatura aerului este de 20 de grade 
la umbră, iar pe micul ecran... «Rapsodie 
de iarnă». Capre, urși, buhai, colinde, sor
cove, urâturi și mascați,într-un decor auten
tic alpin. Dansatorii au chiciură pe mustăți. 
Toate bune și frumoase dar de ce acum, 
vara? în decembrie o să dăm reportaje 
despre băile de soare de la Costinești?
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lumea văzută de aproape

minuniîn vremea noastra...

Magul Battista vinde, pentru cine are naivitatea să creadă, o fericire ipotetică.

nea din timpurile pierdute în negura istoriei a 
I înflorit o industrie sui-generis: cea a șarlatanilor.

Naivi și creduli au existat dintotdeauna — și 
pe seama lor s-a înmulțit tagma profitorilor, a 
ghicitorilor în stele și în palmă, a prezicătorilor 
și a celor care și-au arogat harul divin de a fi moșteni

tori pămînteni ai unor forțe supranaturale.
Asemenea idei retrograde, în contradicție flagrantă 

nu numai cu adevărul, cu concluziile logice ale științei, 
dar chiar cu bunul-simț elementar, au putut rodi ca o 
ciupercă otrăvitoare pe terenul putred al obscurantismului 
și misticismului, al inculturii. Dar nu trebuie să mergem 
prea departe în trecut, la vremea oracolului din Delfi, 
ori în evul mediu. Ci, coborînd pe scara timpului, la 
secolul nostru, vom întîlni proliferate cele mai năstrușnice 
manifestări ale negustorilor de iluzii.

formele de prezentare sînt felurite. După imaginație, 
clienți, interese economice, religioase și chiar politice. 
Ba, aș spune chiar că ele diferă de la țară la țară, deși multe 
au trăsături comune. Horoscoape, bunăoară, publică ziare 
și reviste din Anglia, Franța, Italia, Statele Unite. Cărți 
despre magie și dezlegarea tainelor viselor se găsesc în 
vitrinele librăriilor de pe diferite meridiane. Și, ca o 
formă nouă, în pas, ca să zic așa, cu cererea și oferta, a 
început în ultima vreme și comerțul de tarabă cu obiecte 
destinate magiei, adepților lui Șatena ți multe asemenea 
elucubrații. Inventivi, ca orice negustor care se respectă, 
cei ce cîștigă bani grei de pe urma naivității și credulității 
semenilor lor apelează chiar la citate din literatură, fo
losind ca slogan publicitar cele scrise de Baudelaire în 
secolul trecut: «Cel mai frumos truc al Satanei e acela de 
a convinge oamenii că el nu există». Deci, nu vă lăsați, săr
mani oameni,ademeniți de trucul lui ucigă-l toaca, ci cum
părați, fără a mai sta pe gînduri, prafurile, alifiile ți obiectele 
prin care îl puteți avea, la orice oră din zi ți din noapte, 
alături de voi.

Dar apropo de horoscoape. O anchetă făcută în urmă 
cu un an în Franța demonstra că oameni de afaceri care se 
pretind serioți nu pornesc dimineața spre birou înainte 
de a vedea ce le prezice pentru ziua respectivă zodiacul, 
în urmă cu cîteva zile, vameții portului italian Cagliari au 
descoperit în carcasa din fibră de sticlă a unei ambarcații 
de agrement o cantitate de 250 kilograme de hațiț. Unul 
din traficanții arestați, englez de origine, se plîngea zia
riștilor că a avut ghinion, deoarece horoscopul Fi indicase 
«Veți avea succes în tot ce întreprindeți. O călătorie în 
străinătate vă va aduce împlinirea dorințelor».

în paginile publicitare ale revistelor italiene apare, cu 
regularitate, un anunț prin care magul scriitor Antonio 
Battiste îi vestește pe cei ce au visat urît sau frumos, pe 
cei care au dezamăgiri în dragoste, că vor găsi răspuns 
la chinuitoarele lor întrebări dacă vor cumpăra cărțile 
scrise de el (ambele volume nu costă decît 10 500 de lire, 
deci pomana pomenilor), primind în plus drept cadou și 
cîte un talisman aducător de noroc. Observați deci evolu
ția modernă de la Coco, papagalul din bîlciuri care scotea 
cu ciocul bont biletul universal valabil pentru toate marile 

probleme ale vieții, la cartea tipărită în cele mai bune con
diții grafice. Magul a sfîrșit în arestul poliției, acuzat de 
escrocherie.

Multe, chiar foarte multe miracole se promit în numele 
credinței în Dumnezeu. Mă rog, fiecare e liber să-și mani
feste cum dorește această credință. Numai că...

Numai că, adevărurile elementare ale vieții, însăși 
știința, demonstrează fără putință de tăgadă că între a da 
crezare unor precepte biblice și realitate e o cale foarte 
lungă. Să ne aducem aminte numai de șarlatania,purtînd 
girul regal, cu «minunea de la Maglavit» care a făcut atîta 
vîlvă la noi, acum vreo patru decenii. In perioada aceea de 
cumplită exploatare a maselor burghezia și moțierimea 
aveau nevoie de o asemenea mistificare pentru a arunca 
praf în ochii mulțimilor, de o diversiune pentru a abate 
atenția de la gravele probleme de ordin social. Așa a ajuns 

Făcătorul de minuni, canadianul Gilles Davis (în sutană de preot),n-a mai putut repeta și cu pro
pria persoană o minune, lată-l în momentul arestării pentru escrocherie.

ciobanul sifilitic ridicat la rang de tămăduitor al suferințe
lor. Tristă comedie.

După cum tot o trista comedie este și cazul escrocului 
canadian Gilles Davis, arestat în mica republică din America 
centrală, ,Salvador. Davis era urmărit în țara de origine 
pentru găinării — printre altele uitînd să mai restituie o 
limuzină închiriată de la o agenție de turism. Dealtfel, 
îmbrăcind sutana de preot a călătorit la bordul acestei 
mașini prin Nicaragua, Honduras, Salvador, încasînd 
20 000 de dolari de la diferite societăți de binefacere. 
Banii îi lua sub formă de împrumut, promițînd că îi va 
folosi pentru fericirea nevoiașilor. Cert este că bieții 
țărani, cu mintea acoperită de pîcla misticismului, îi ascul
tau cuvintele mieroase și mulți, aflînd că a fost arestat.
s-au rugat pentru eliberarea îngerului despre care spuneau 
că l-au văzut cu un nimb de flăcări în jurul capului.

în presa clericală din Occident se duce o vastă campanie, 
cu argumente pro sau contra, în legătură cu tema dacă 
vor ajunge în paradis sau în infern nou-născuții decedați 
înainte de botez. în revista «Civilizația catolică» unii călu
gări iezuiți afirmă că miracolul scăpării de păcatul ori
ginar nu se poate produce decît prin botezul clasic și 
că acceptarea teoriei contrare ar duce la grave pierderi 
pentru biserică. Doar anual se nasc atîția copii, iar botezul, 
după cum se știe, se plătește. Drept argument, apărătorii 
miracolului divin folosesc chiar spusele Sfîntului Augustin — 
potrivit căruia nu există poziție intermediară între rai și 
iad — și că cine nu a primit botezul călătorește fără drept 
de apel printre diavoli.

Pornind de la aceste contradicții religioase unii, mai 
întreprinzători, folosindu-se și de experiența trecutului, 
cînd afacerile cu vînzarea de penitențe era în floare, s-au 
gîndit că n-ar strica să se cîștige ceva promițîndu-le părin
ților ai căror copii s-au săvîrșit de pe lume neapucînd, 
dintr-un motiv sau altul, botezul, că aceștia vor putea 
beneficia în infern de un tratament mai favorizat, cu pe
depse mai dulci și nu la cazanul cu smoală, dacă se vor face 
slujbe speciale. Se înțelege, plătindu-se.

Deși,vorba poetului,«minuni în vremea noastră nu văd 
a se mai face» se mai găsesc totuși astăzi unii — nu numai 
pe meleaguri îndepărtate,ci și la noi — care dau credit 
moral șarlatanilor. Emisiunea recentă de la televiziune — 
mă refer la anchete intitulată «Capcana» — arată limpede 
că oameni care se pretind serioși se lasă prinși în pînza 
de păianjen a mîntuitorilor de trei lulele care, pentru 
bani, găini sau damigene cu vin, le promit succese în viață, 
în dragoste sau îndulcirea șefilor exigenți și a colegelor 
bîrfitoare. Ceea ce este mai grav însă e faptul că practicienii 
unor secte religioase, precum și făcătorii de minuni găsesc 
vad comercial. Practici ce poartă pe ele pecetea celei mai 
cumplite ignoranțe se cer stăvilite de oprobriul opiniei 
publice.

în fond, omul a coborît pe Lună transportat de aparate 
pe care tot oamenii le-au făurit. Se schimbă inimile bolnave 
prin minunile științei medicale, pămîntUrile devin mai 
roditoare sub efectul binefăcător al tehnicii. Aici, pe pla
nete Pămînt, viitorul poate fi mai bun și mai frumos nu 
așteptînd să se împlinească ce spun stelele și visele, ci 
luptînd, muncind pentru zămislirea lui, popoarele unindu-și 
eforturile și inteligența pentru o lume de mîine mai dreap
tă, întemeiată pe echitate și justiție socială.

Ion MĂRGINEANU



viața literară
scriitori de azi vorbiți și scrieți românește

mihai beniuc

Născut la 20 noiembrie 1907. in Sebiț, 
județul Arad, din părinți țărani. Școala pri
mara m localitatea natală. Cursurile secunaa- 
re la Liceul «Moise Nicoară» din Arad, in vara 
anului 1928 trece bacalaureatul la Timișoara, 
in toamna anului 1928 se-nscrie la Facultatea 
de litere ți Filozofie din Cluj. înainte de a-și 
susține teza de licență fiincționează ca pre
parator la Institutul de psihologie, condus 
de Fiorin Ștefănescu-Goangă. in vara anului 
1931 obține titlul de licențiat cu specialitatea 
principală: psihologia. Din anul următor îl 
găsim, ca bursier, la cursuri de specializare 
la Universitatea din Hamburg. Devine cola
borator permanent in «Institut ffir Umwelt- 
forschung» al biologului lacob: von Uexkiill. 
Aid elaborează primele lucrări de biologie 
pe care le publică în revistele de specialitate 
germane. începe să-ți pregătească teza de 
doctorat, dar la sflrțitul anului 1933 e re
chemat în țară, bursa fiindu-i întreruptă. 
Iți susține doctoratul la Cluj, în anul 1934, 
cu teza «învățare ți inteligență la animale». 
Stagiul militar la un regiment de infanterie 
din Arad (1934-1935). După terminarea sta
giului militar începe o intensă activitate lite
rară. publicistică, științifică. Obține prin 
concurs titlul de conferențiar universitar 
pentru psihologie experimentală, la Univer
sitatea din lași. După eliberare, îi aflăm între 
anii 1946 ți 1949 consilier la Ambasada ro
mână din Moscova. In anul 1949 îți reia acti
vitatea didactică, de data aceasta în calitate 
de profesor de psihologie la Universitatea 
din București. In anul 1968 devine șeful ca
tedrei, calitate ce o deține pînă în prezent. 
E membru al Academiei R.S.R. din anul 1955.

După eliberare deține funcții de condu
cere în Societatea Scriitorilor din România 
ți, apoi, in Uniunea scriitorilor ca secretar 
ți președinte pînă în 1966.

Debutează cu versuri originale în anul 
1928 în revista lui Tudor Arghezi: Bilete de 
papagal, iar editorial cu volumul de poezii 
Cintece de pierzonie,ln anul 1938 în editura 
Miron Neagu din Sighișoara,la îndemnul lui 
N.D. Cocea, Emil Giurgiuca ți al primului 
său editor, in 1939 e secretar de redacție la 
publicația Țari nouă. Colaborează la Abece
dar, Pagini literare, Gînd românesc, Viața ro
mânească, însemnări ieșene, Vremea, Revista 
fundațiilor etc. După eliberare îi aflăm cola
borator la numeroase reviste din Capitală 
ți provincie.

Opere. Foarte prodigios, are tipărite (edi
ții prime sau reeditări) 42 de cărți de poe
zie, 4 de proză. 2 de teatru, 5 de critică lite
rară si eseistică. Mai notăm circa 20 de lu
crări științifice A tradus din Apollinaire, 
A.S. Puștan, Karel jonckheere, jozsef Attila 
ța. Csteva titluri: Cintece de pierzanie (1938); 
Cintece noui (1940); Orașul pierdut (1943); 
Poezii (1943); Un om așteaptă răsăritul (1946); 
Mirul de lingă drum (1954); Inima bătrînuiui 
Vezur (1957): Ataterfe ți visele (1961); Pe 

coardele timpului (1963); Arderi (1972); Turn 
de veghe (1972).

Poezia lui Mihai Beniuc e de o mare spon
taneitate. Impresia e — fie-ne îngăduită 
comparația —■ de «blitzfang», ideea ți senti
mentul găsindu-ți într-o uimitoare simulta
neitate expresia adecvată. Mihai Beniuc face 
parte dintre acei poeți, nu prea numeroși, 
în creația cărora nu se fee deloc simțite ur
mele travaliului de laborator. Dată fiind a- 
ceastă constantă caracteristică se poate a- 
firma. acum i după îndelungata activitate a 
poetului, că versurile din 1937: «Cînd voi 
izbi odată eu cu barda,/ Această stîncă are 
să se crape/ Și va țîșni din ea șuvoi de ape!/ 
Băeți, aceasta este arta!» nu erau rezultatul 
unui gest capricios și voit spectaculos, ci 
exprimau ți anticipau, printr-o perfectă in
tuiție a propriilor particularități tempera
mentale ți de expresie, modalitatea de fiin
țare a unei poezii ce nu-ți va dezminți 
punctul de plecare. Nici mai tîrziu, cînd poe
zia beniuciană devine mai reflexivă, carac
terul ei spontan nu suferă diminuări. Vom 
observa ca și în piesele lirice în care, din cauza 
împrejurărilor, trebuia disimulat scopul pen
tru care erau scrise, deci e de presupus un 
proces mai accentuat de elaborare, nici în 
acest caz, spunem, nu poate li vorba de o 
scădere a gradului de spontaneitate. Ne 
gîndim, de pildă, la poemul Ursul românesc 
purtînd data anului 1937, cînd nu se puteau 
spune lucrurilor pe nume și, mai ales, de 
către un poet comunist. Se știe: «ursul 
românesc» simbolizează poporul ținut în 
lanțuri. Sensul parabolic al poemului nu i-a 
alterat prospețimea, directa-i tonalitate, 
spontana lui cantabilitate.

Credem că e inutil a mai spune că în ceea 
ce 8 privește pe Mihai Beniuc această spon
taneitate a versului său nu e efectul unei 
obnubilări a lucidității; ea e doar semnul 
cert ai unei autentice trăiri. Cînd însă in
tensitatea acestei trăiri slăbește, poezia lui 
Mihai Beniuc cade într-o versificație facilă, 
cam prea «ocazională». Dar în cea mai mare 
parte a creației sale lirice, poetul îți trăiește 
cu acuitate «motivele» poeziei sale. Patria, 
partidul, dragostea, senectutea, extincția, 
toate acestea care într-o lirică de contra
facere sună, după caz, lozincard, afectat, 
exterior, livresc, în creația tui Mihai Beniuc 
prezintă organicitatea unpr date biografice.

S-a observat, ți pe drept cuvînt, reluarea 
de către poet a unor teme ți simboluri ex
primate în diferite ipostaze. Să spunem însă 
numaidecît că aceste reveniri sînt făcute 
nu dintr-o precaritate a fanteziei, ci pentru 
că îl reprezintă cel mai adecvat pe poet, 
lată unul dintre aceste simboluri: «mărul 
de lingă druin»,care-l definește în trăsătura 
lui cea mai profundă și anume în aceea a ne
voii de comunicare și dăruire.

Scria Mihai Beniuc in unul din anii de res- 
trițte pentru poporul nostru (1942): «Hei! 
fraților, la mine-n singe/ Istoria contempo
rană plînge». Autorul Chivirei roșii a fost 
martor ți participant la evenimentele tim
pului său, la contemporanele prefaceri re
voluționare. Răsăritul socialismului în țara 
noastră l-a găsit la post. în poezia lui Mihai 
Beniuc nu există numai jubilație. Versul său 
evoluează de atîtea ori sub semnul tristeții, 
al nostalgiilor, al amarului sentiment al 
curgerii ireversibile a timpului. în esență, 
lirica lui Mihai Beniuc este însă optimistă: 
dar nu convențional optimistă. încrederea 
într-o așezare mai dreaptă a lumii, pe care 
a profețit-o ți pentru care a militat, îi dimen
sionează pasionant, autentic, optimismul.

O antologie, desigur nu prea indulgentă, 
din creația lirică a lui Mihai Beniuc. va indica 
o operă ce va rezista la dintele vremii. Prin 
aced parte durabilă din această operă. Mihai 
Beniuc se situează în primele rînduri ale 
creatorilor noștri de literatură.

Traian STOICA

gramatica, 
profesorii și elevii

Citez cîteva observații ale unui coleg din 
învățămîntul mediu, publicate în Săptămîna 
de vineri, 4.mai (p. 15, col. 1-2) ți referitoare 
la lucrarea Sinteze de limba română, coor
donatori Theodor Hristea ți Grigore Brâncuși 
(Radiotelețcoali, Bucurețti, 1973).

Se spune acolo: «Vocalele sînt redate intr-un 
triunghi ți sînt clasificate in deschise, închise 
ți mijlocii, apoi anterioare, mediale ți poste
rioare», se face trimiterea la pagină ți apoi 
se exclamă... academic «Cui prodest?» Mai 
departe: «La consoane o altă grupare (pag. 35), 
absolut inutilă».

Mai jos se spune că «ar trebui desființat 
(sic!) genul neutru», pentru ca să aflăm mai 
departe, că «împărțirea» (sic!) propozițiilor 
după scopul comunicării, după forma pozitivă 
ți negativă, după alcătuire sau structură 
«sînt toate (care «toate»??) împărțiri com
plicate care duc la confuzii în mintea elevilor».

întrerup aici seria citatelor ți nu pot să nu 
mărturisesc că pasajele menționate (ți nu 
numai ele) m-au cam pus pe gînduri ți, de 
multe ori, mi-au stirnit un sentiment de invidie: 
colegul meu deține certitudini fundamentale 
care-i permit nu numai să ia decizii esențiale, 
dar, mai mult, să le recomande ți altora.

De exemplu, colegul meu are certitudinea 
că clasificarea sunetelor este absolut inutilă. 
D-sa știe probabil ți de ce anume această 
clasificare este inutilă, in timp ce, să zicem, 
clasificarea cuvintelor în părți de vorbire 
este, eventual, mai utilă. Mai mult: d-sa deține 
nu urj criteriu de evaluare, ci Criteriul de 
evaluare a utilității unor cunoțtințe lingvistice 
pe care alții, care s-au mai ocupat de lucruri 
de felul acesta, mărturisesc cu oarecare jenă 
ci nu îl dețin. Este păcat că nu ni-l face cu
noscut si nouă. E păcat, dar e totuși explicabil: 
secretele de mare valoare nu se divulgă cu

o revistă de cultură: 
«vatra»

— Stimate Romulus Guga, iată că 
noua serie a «Vetrei» a împlinit, la 8 mai, 
doi ani de apariție. Ca redactor-șef al a- 
cestei reviste fondate în 1894 de I. Slavici, 
I.L Caragiale și G. Coțbuc, ce ne puteți 
spune despre cele 25 de numere ale acestei 
serii noi?

— Consider că am reușit să fim ceea 
ce stă înscris pe banderola primei pa
gini: c revistă social-culfurală. Propu- 
nîndu-ne de la bun început să fim cu 
adevărat o prezență activă în publicis
tica românească, ne-am îndreptat aten
ția spre principalele izvoare care pot da 
sensul, traiectoria unei reviste. Aceste 
izvoare se numesc istoria veche ți cea 
contemporană a României. în acest sens 
am publicat materiale care prezentau 
mari oameni de faptă și cultură din tre
cutul mai îndepărtat sau mai apropiat, 
dar ți pagini dedicate figurilor repre
zentative ale culturii actuale. în acest 

cadru au apărut materialele documen
tare despre A. Papiu llarian. Petru Ma
ior, numărul închinat lui N. lorga, do
cumentele legate de mișcarea munci
torească din România etc. De asemenea, 
am căutat să dezbatem probleme ale 
actualității social-culturale. Aici aș men
ționa discuțiile despre satul contempo
ran sau cele despre reportaj.

— Nu este vorba despre un compli
ment determinat de momentul aniversar al 

«Vetrei», ci am convingerea că revista din 
Tîrgu Mureș a reușit să evite acel aer de 
provincialism pe care destule publicații, 
chiar dintre cele centrale, îl au. fi asta 
in condițiile în care «Vatra» păstrează, 
după opinia mea, un raport de 70 la sută 
față de 30 la sută între colaborările locale 
ți cele din afară.

— Mă bucur că eforturile noastre de 
a ne ridica la o scară de interes național 
sînt înregistrate. Dealtfel, am avut plă

mare ușurință.
Am aflat, iarăți, că în puterea lingvistului 

nu stă numai clasificarea, caracterizarea ți, 
eventual, explicarea unor fapte de limbă, ci ți 
desființarea lor. Să «desființăm» neutrul că 
ne aduce necazuri. Nu vreau să cred că autorul 
articolului confundă — în focul discuției — 
o chestiune de terminologie (să numim o clasă 
de substantive neutre sau cu alt termen?) 
cu o chestiune de descriere a faptelor (există 
sau nu există o a treia clasă de substantive 
care prezintă anumite proprietăți gramaticale 
care o disting de clasa masculinelor ți femini
nelor?). Nu vreau să cred ți, chiar dacă aș 
vrea, n-aș putea.

In sfîrșit, colegul meu introduce un principiu 
pedagogic interesant și la care trebuie să 
reflectăm cu toată seriozitatea: lucrurile com
plicate «duc la confuzii în mintea elevilor»; 
ce trebuie să deducem de aici? Desigur că 
trebuie să le scoatem din manuale. Și cînd mă 
gîndesc cite confuzii ar mai fi putut fi oprite 
de a se instala în mintea așa de... inconsistentă 
(căci prea ușor intră în derută!) a bieților elevi, 
dacă d-sa «ar fi avut cuvîntul» cu un ceas mai 
devreme. Poate că eu n-aș mai fi apucat să 
învăț despre sinus și cosinus, despre logaritmi 
și nici despre complicatele formule de chimie 
organică, ți mintea nu mi-ar fi fost pîndită 
la fiecare pas de confuzii...

Nu mă îndoiesc că ideile atît de clare, de 
ferme și de pertinente expuse de colegul meu 
și din care, cu regret, n-am putut cita decît 
cîteva au să fie considerate cu toată seriozita
tea de către cei care vor reforma — în sfîrșit —; 
programa de limbă ți literatură română, izgo
nind din ea, cum se exprima colegul meu, 
«rutina» ți aducînd «noul».

Emanuel VASILIU

cerea de a citi în multe din publicațiile 
noastre note pozitive semnalînd reuși
tele noastre de a depăși condiția unei 
reviste de grup cu caracter provincial. 
Consider că ne-am orientat bine, asi- 
gurîndu-ne, atît pe plan local cît și din 
alte puncte ale țării, colaborarea unor 
condeie prestigioase, lipsite de vani
tatea măruntelor dispute de grup care 
nu ajută nimănui.

— Ce scriitori a propus «Vatra» ?
— Mara Nicoară, Zeno Ghițulescu, 

Viorica Mereuță, Mihai Sin, Ion Ifie 
Mineșan. Deocamdată.

— Ce-ți propune «Vatra» acum, cînd 
a intrat în cel de-al treilea an de activi
tate?

— Să nu se abată de la statutul pe 
care și l-a creat. Ne vom strădui să fim 
ți mai prezenți în problemele județului, 
dar ți în cele ale țării,, să depistăm ți să 
promovăm artiștii acestui colț de țară, 
să colaborăm, ca ți pînă acum, cu colegii 
noștri maghiari, germani pentru ca re
vista să fie o oglindă fidelă a vieții și 
culturii de pe aceste meleaguri. De a- 
semenea, vom trece la patronarea unor 
asociații culturale din județ, ca ți din 
Bistrița, Sălaj, Harghita. Vom fi prezenți 
în uzine, țcoli, institute pentru a fi con
vinși că ne îndeplinim cu adevărat man
datul social încredințat.

— Cine sînt cei cărora cititorii revistei 
«Vatra» le pat adresa cu acest prilej ură
rile lor de bine?

— Alături de cititori țin să mulțu
mesc colectivului redacțional, format din 
Dan Culcer, Mihai Sin, Atanasie Popa, 
Gavril Șetran, Cornel Pogăceanu, loan 
Pianoff, loan Popa, Teofil Tănăsescu, 
pentru modul exemplar, consider eu, 
în care slujește interesele revistei.

Dorin T.
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sport
accente 87 de rînduri

mîine vom fi, din nou, 
o singură inimă

de la constantin tească

Am asistat la ultimele două partide Ro- 
mânia-R.D.G., jucate în preliminariile olim
piadei mexicane. Primul meci, la Berlin, 
aproape fără istoric. Un penalty dictat îm
potriva echipei noastre în minutul 2 de 
arbitrul cehoslovac Davidek a hotărît soarta 
și scorul întîlnirii. La sfîrșitul ei, jucătorii 
noștri erau totuși dacă nu veseli, în orice 
caz optimiști. «0-1 poate fi ușor recuperat 
acasă» — gîndea toată lumea. La București 
însă, în fața unor tribune înnegrite de ciudă, 
piesa se repetă. Echipa R.D. Germane în
scrie tot pe la începutul meciului, jucătorii 
noștri ASEDIAZĂ LA DISPERARE poarta 
adversă, dar nu se mai schimbă nimic. «Un 
adevărat blestem!» — s-au grăbit unii să 
«interpreteze fenomenul». O fi fost, poate, 
și blestem, dar nu în timpul jocului, ci înain
tea lui. Pentru că atunci — adică înainte — 
s-a pierdut partida. Venind cu două argu
mente folosite, altminteri, nu o dată în 
fotbal. FORȚA MUȘCHILOR și FURIA, 
echipa noastră avea aprioric cauza pierdută, 
pentru că întîlnea exact genul de adversar 
cu totul remarcabil la aceste două capitole.

Am urmărit pe micul ecran ultimele 
transmisii ale partidelor echipei R.D. Ger
mane (cu Cehoslovacia, Albania, Ungaria). 
Adversarii noștri sînt aceiași (forță atletică, 
determinare, angajament). Ne place însă 
să credem că jucătorii noștri nu mai sînt ei 

angelo ni cu le seu urează succes 
naționalei române

aceiași de acum 5-6 ani. în orice caz, mîine 
trebuie să fie alții.

Un fotbalist rapid ist îmi povestea că în 
timpul meciului-tur cu Leeds «...săream Io 
cap cu ei și ne trezeam pe jos; parcă ne loveam 
de cite un dulap». Problema partidei de mîine 
este cam la fel. «Luindu-ne la luptă cu ei», 
cum se spune adeseori în limbaj fotbalistic, 
sîntem dinainte pierduți. Șansa noastră este 
EVITAREA ȘOCULUI DIRECT, șansa noas
tră sînt demarcările, șansa noastră este... 
ristul exterior al lui Dobrin, Dumitru sau 
Dumitrache și, poate mai presus de toate, 
șansa noastră este jocul pe extreme, căci 
acolo se află cu adevărat cheile victoriei. O 
victorie care ar aconta biletele pentru 
Munchen.

Ar mai fi, poate, de adăugat că reprezen
tativa României s-a mai aflat în ultimii ani 
în fața unor asemenea partide importante 
(cu Elveția. Portugalia sau Cehoslovacia),ca 
și aceea de mîine. in acele meciuri, «11»-le 
nostru a fost o singură inimă, puternică, 
la ale cărei bătăi ne-am conectat inimile 
noastre, ale tuturor celor care sîntem atașați 
fotbalului românesc.

Mîine vom fi din nou, cu toții, o singură 
inimă.

Marius POPESCU

De cînd mă știu am spus lucrurilor 
pe nume pentru că am crezut în adevăr 
și în fotbal. S-ar fi putut ca punctul meu 
de vedere să nu coincidă cu al altora. Insă, 
el a apărut întotdeauna ca un verdict 
al experienței. Al omului ce a lucrat ca 
ucenic, calfă și maistru, de jos pînă sus 
și invers, fie (ă a fost vorbe de Capitală 
sau de provincie (Bacău, Cluj, Pitești, 
Iași, Galați etc.), la eșaloane ce s-au 
înscris pe spirala juniori-echipa națio
nală. De aceea,am rămas surprins citind 
în săptămînahil «Flacăra» nr. 21 un 
răspuns prin care eram acuzat că dezin
formez opinia publică.

De la început subliniez că eu n-am cerut 
profesionism, nici deghizat, nici direct, 
deoarece trăiesc într-o țară în care toți 
avem obligația să ne profesionalizăm com
petitiv. Am pledat. însă pentru ca și 
vîrfurilor fotbalistice să li se creeze 
condiții de amatori pe calapodul, de 
exemplu, al tenisului de cfanp. Căci dacă 
doi inși (acum trei-patru) au ajuns — 
luptînd contra amatorilor — pînă în 
finala Cupei Davis de două ori, de ce 
n-ar putea și 11 virtuoși fotbaliști — 
care se înfruntă numai cu profesioniști 
— să ajungă măcar Analiștii Europei?

Aș dori să mai cred că nu mi se poate 
refuza creditul de a nu cunoaște preocu
pările deosebit de valoroase ale Federa
ției de fotbal prin înființarea si subven
tionarea centrelor de copu și juniori, 
ale secțiilor de fotbal din școlile sportive 
ș.a. Vreau însă să reliefez slaba contri
buție a acelora cărora li s-au încredin
țat aceste pepiniere, deoarece multe aso
ciații și cluburi nu au pus încă la dispozi
ție bazele necesare instruirii, antrenamen
telor și chiar jocurilor. Dealtfel, ureînd 
pe scara performanței este nemaiîntîlnit 
ca să înființezi un club eminamente 
de fotbal, de circa doi ani — cum este

F.C. Galați — și care să nu aibă nici 
pmă în momentul de față în dotare un 
sediu, teren de joc și antrenament, 
mijloace de a produce venituri ș.a. in 
schimb,echipe de județ, orășenești sau 
de categoria C dețin în plină proprieta
te baze sportive peste valoarea lor. Ima- 
ginați-vă un teren de 20 000 de locuri pe 
care proprietarul «Constructorul» din 
Galați nu a făcut nici o singură foaie 
materială de încasări, neavînd plătitori 
fa jocurile categoriei C.

In mod destul de avizat — zic eu — tot 
pe această cale, informez (și nu dezin
formez!) opinia publică de «momentul» 
de incoerență și dezechilibru al ritmici
tății calendarului, al nerespectării lui, 
datorită fricii de rezultate pentru echipa 
națională (vîrful piramidei), în detri
mentul restului cluburilor divizionare.

Este posibil ca pentru cîteva meciuri 
ale echipei naționale să obligăm 16 clu
buri divizionare A, dintre care unele 

luptă să ocupe locuri fruntașe, urmînd 
să ne reprezinte — tot internațional/— în 
Cupa campionilor, Cupa cupelor etc., 
altele să supraviețuiască în categorie,să 
joace ultimele șase etape în intervalul 
3 iunie — 20 iunie și în continuare unele 
calificate în «Cupă» fa 24 iunie, 27 iunie 
și 1 iulie? Poate și pe o vreme toridă?!

Dar pentru că mîine jucăm un meci 
deosebit de important pentru ocuparea 
locului prim în seria calificărilor pentru 
viitorul campionat mondiaL să ne unim 
cu toții gîndurile pentru asigurarea li
niștii necesare marii bătălii. Și în nici 
un caz să nu le «ordonăm» victoria, 
fiindcă ea nu vine decît dacă fotbaliștii 
noștri au fost învățați să se dăruiască 
pasionat și responsabil, confirmînd di
mensiunile majore ale politicii noastre 
socialiste în hune.

Am avut, așadar, o duminică fără meciu
rile diviziei A, dar care încheia o săptămînă 
(14-20 mai) cu un bogat florilegiu de eveni
mente sportive: etapă «plină» miercuri, 
16 mai, transmisie directă pe «micul ecran» 
a partidei de fa Salonic în finala trofeului 
european «Cupa cupelor», iar în seara de 
20 mai, «Selecțiuni» din meciul — care 
ne interesa în cel mai înalt grad — R.D.G.- 
Ungaria, disputat tocmai în cadrul pregă
tirilor adversarei noastre de mîine.

lată cîteva constatări de ordin general — 
după etapa de la mijloc de săptămînă — 
binevenite, credem, acum, în preajma parti
dei cu reprezentativa R.D.G.:

— a crescut nivelul de joc, ceea ce denotă 
că jucătorii noștri foc progrese numai prin 
meciurile din campionat, iar nu la antrena
mentele propriu-zise;

— ritmul de joc este ceva mai accelerat;
— se manifestă tendințe îmbucurătoare de 

a se lărgi zona de acțiune și de a se diversifica 
rolurile in cadrul echipei și ol aceluiași meci;

— domină spiritul jocului ofensiv, afirmat 
chiar și in partidele disputate in deplasare;

— actele de indisciplină sînt mai rare, ca 
și frecvența scoaterii la iveală, de către 
arbitri, a cartonașelor galbene și roșii;

— jucătorii selecționați se află intr-un vădit 
progres al formei sportive.

Dar... Există și acest «dar», dublat de 
«totuși»: apărătorii noștri sînt încă defici
tari la capitolul marcajului om la om, com
binat cu cel pe zonă (să luăm exemplu, în 
special la «dublaj», de la apărarea irepro
șabilă a italienilor, care practică și ei tot 
un fotbal latin...); pregătirea atacurilor nu 
se face printr-un joc constructiv prea clar; 
precizia paselor, mai ales a celor «lungi», 
date la întîlnire, lasă încă de dorit; presin
gul atacanților asupra apărătorilor adverși 
n-a ieșit din faza formalismului; șutul ia 
poartă, din mișcare, este ori anemic, ori 
imprecis; demarcările și schimburile de 
locuri, ath de rapide ți de spontane la 
marile echipe, n-au intrat încă m reflexul 
jucătorilor noștri; elasticitatea jocului, cu 

treceri fulgerătoare din apărare în atac și 
din atac în apărare, este realizată precar.

DOUĂ MECIURI
INTERNAȚIONALE

Multe exemple pozitive la aceste capitole 
ne-au fost furnizate de televiziunea noastră 
prin transmiterea integrală .a meciului 
A.C. Milan-Leeds United și a rezumatului 
partidei R.D.G.-Ungaria.

Am putut astfel urmări «în direct» în
verșunarea cu care Analiștii «Cupei cupe
lor» au știut să atace (englezii) și să se 
apere (italienii). Ne-am convins, încă o dată 
(dacă mai era nevoie), că nu obții nimic 
numai prin dezlănțuirea oarbă în atac cu 
acțiuni stereotipe, cu driblinguri prelun
gite, fără provocarea jocului exploziv, sin
gurul generator de surprize și de— goluri.

Meciul de la Karl-Marx-Stadt ne-a arătat, 
la momentul oportun, caracteristicile de 
joc ale echipei remaniate tactic și organiza
toric de Buschner: la vechile calități atle
tice, el a adăugat jocul în viteză al aripilor 
Lbwe și Streich, schimbările de direcție 
realizate de Lauck ți Seguin și o apărare 
neiertătoare prin Ganzera, Bransch și Sam
mer. Deși condusă, echipa est-germană a 
reușit să egaleze și să obțină apoi victoria, 
prin infiltrațiile inspirate ale lui Streich.

Dacă într-un meci amical echipa R.D.G. 
a jucat cu atîta ardoare, este de așteptat 
ca mîine, în cel oficial — hotărîtor pentru 
calificarea unuia dintre cei doi adversari — 
ea să dovedească și mai mult aplomb și o 
mai mare insistență.

Datoria jucătorilor noștri este una sin
gură: după 10 zile de pregătire în comun, 
să arate că au reușit să realizeze un singur 
bloc de voință, de gîndire și de acțiune.

Miile, zecile de mii de glasuri și de inimi 
din tribunele stadionului «23 August» îi 
vor încuraja și vor bate pentru ei, pentru 
băieții noștri, care ne-au adus, cînd s-au 
mobilizat, unele mari, neuitate satisfacții...

confidențial
o Atrăgeam atenția săptămînă trecută 

asupra pericolului meciurilor trucate, pe
ricol care bate, ca și un vînt, și prin cam
pionatul nostru în perioada încheierii con
turilor. Pînă la probe materiale incontesta
bile, — se vor ivi, credem, și ele, în pofida 
drăgălașei naivități a federației noastre de 
specialitate, care ASCULTĂ și dă din umeri 
la capitolul acesta —, vă oferim o recentă 
mostră de «luare de contact» în* vederea 
ajungerii la un numitor comun înaintea 
unei partide «decisive».

— Cu tovarășul antrenor C., vă rog.
— Cine-I caută fa telefon?
— Din partea doctorului J...
Legenda (adevărată): doctorul J. a ope

rat-o, cîndva, pe soția antrenorului C., iar 
cel care vorbea «din partea» nu era altul 
decît un distins reprezentant al unei echipe 
în suferință în această primăvară.

După cîte știm, «luarea de contact» n-a

cititori — comentatori

hai, juniorii!
Acum 11 ani, mai precis în aprilie 1962, 

țara noastră găzduia competiția supremă a 
juniorilor, turneul U.E.F.Â. Ne vom aminti 
mereu, cu plăcere ți bucurie, că reprezen
tativa noastră de juniori a cîțtigat turneul 
învingînd în finală, elegant ți categoric, 
echipa Iugoslaviei. După cîțiva ani, muhi 
dintre adolescenții de atunci deveneau com
ponent! ai reprezentativei noastre de se
niori.

Dar făcînd cale întoarsă, trebuie să recu- 
noațtem că, ani la rînd, juniorii noștri n-au 
mai strălucit. Au fost ani cînd nici nu s-au 
calificat în turneele finale, iar atunci cînd 

prins. Dar dacă prindea?
• Ați auzit de «schema de gol» a antre

norului Gică Nuțescu? Probabil că nu. 
Există însă doi fotbaliști care nu numai că 
au auzit de ea, dar au și învățat-o perfect. 
Este vorba de Dumitru și de Oblemenco. 
Pe acești binecunoscuți fotbaliști, G. Nu
țescu, fost, succesiv, antrenor al lui Oble
menco ți ai lui Dumitru, i-a învățat secre
tele loviturii libere dintr-o anume pozi
ție. Dumitru — șutind cu piciorul drept, 
cu ristul exterior, din stînga careului de 
16 m, Oblemenco — cu piciorul stîng, tot 
cu ristul exterior, din dreapta careului. 
Ușor de scris, mai gr*» de realizat. Dar 
iată că acești valoroși fotbaliști îți dove
desc eficiența în materie prin numeroase 
asemenea goluri. Ultima atestare, golul 
marcat de Dumitru (la 0-0) în partida de 
la Tirana, un gol foarte binevenit.

M. P.

s-au calificat, n-au mai ajuns nici măcar în 
semifinale.

Acum, din nou sîntem în rîndul echipelor 
ce-și dispută finala U.E.F.A. Avem din nou 
băieți buni, talentați, în care ne investim 
speranțe mari, de la portarul Ciurea fa foarte 
dotatul și (poate prea mult) lăudatul Rădu- 
canu. Sîntem încrezători în străduința ți 
priceperea celor doi antrenori C. Arde- 
leanu și Ion Voinescu. Dorim ca după 11 ani, 
11-le de juniori să cucerească din nou 
prestigiosul turneu.

Miron ȚIC
Ilia

Cupon de participare la Concursul nostru de
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LA RimDRANTULBERLIN
UN VAD AL BIȘNIȚARILOR'

Reporterii noștri însoțesc lucrători ai Serviciului eco
nomic din Inspectoratul municipiului București al 
Ministerului de Interne.

SALATA BUCLUCAȘĂ
Sîntem o delegație de «străini» și n-avem 

masă. Privirile ne rătăcesc curioase prin sala 
imensă, prost luminată, îmbîcsită de fum de 
țigară. Restaurantul e arhiplin. Murmur in
distinct de glasui*i, tradiționalul «Vine...e..e» 
al chelnerilor, ochi anonimi care ne măsoară 
fix, mini-jupe, blugi, «hot pants». în sfîrșit, 
ni se rezolvă «problema»: două mese puse 
cap la cap. Tacîmurile, de o curățenie în
doielnică.

— Ce-ați dori? ne întreabă, indiferent, 
un ospătar subțiratic, cărunt, c-un zîmbet 
sceptic în colțul gurii.

— / want..., începe «oaspetele englez». 
Traduc conducătorului «delegației»: 50 de 
grame de coniac, cîte-o pereche de cren- 
vurști, un mușchi de vacă cu salată de fiecare 
persoană și-o sticlă cu vinul casei.

Crenvurștii sosesc relativ repede. Semi- 
încălziți. O garnitură, amestec de maioneză 
cu cartofi. înfig de cîteva ori furculița în 
ea. Nu-mi place. O las în farfurie aproape 
întreagă: îmi rezerv forțele pentru lupta 
cu mușchiul de vacă. Ori cuțitul nu taie, ori

ORIGINALĂ CONTABILITATE 
ÎN PARTIDĂ DUBLĂ

«Turistul străin» ce eram la restaurantul 
«Berlin» în seara de 17 mai a trebuit,la un 
moment dat, să lepede pielea de «turist» și 
să intre puțin, alături de organele de stat 
competente, în controlul activității econo
mice, în alt rol: cel de verificator al notei de 
plată și,implicit, al corectitudinii ospătarilor 
Constantin Călin și llie Fuior.

Desigur că pentru a constata că am fost 
întăreați la plată cu trei chifle (1,50 leii și 
cu 8,10 lei la salate, nu era nevoie să fi 
absolvit Academia de studii economice. Era 
însă nevoie să descifrezi un original calcul.

La ospătarii citați noțiunea de «partidă 
dublă» are, fără îndoială, altă sferă de înțe
legere decît în contabilitatea clasică. La ei, 
prin «partidă dublă» se înțelege că unul este 
prețul de pe listă, altul cel pe care-l trec 
în nota de plată; una este cantitatea consu
mată, alta cea pentru care se pretinde 
plata. 

Ce vom spune cînd se deschide ușa? Cum putem s-o întoarcem ca să iasă bine? (Ospătarii Con
stantin Călin și llie Fuior.)

carnea-i prea tare. Probabil și una și alta. Cert 
e că ofensiva durează circa 20 de minute.

— Termină odată chinul acela — mi se 
adresează conducătorul «delegației» — ca 
să putem face nota de plată.

Orchestra începe să-și acordeze instru
mentele. Peste puțin timp muzica inundă 
sala: canțonete și arii din opere și operete. 
Interpretarea însă lăutărească.

Ospătarul se apropie de masa noastră. 
Mai comandăm încă o sticlă cu vinul casei 
«pentru hotel». Ne întinde nota de plată: 
431 de lei.

Orele 20 și 5 minute. Organele de control 
de la Serviciul economic din cadrul Miliției 
Capitalei intră în acțiune. Ne «demachiem». 
Aflăm că salata costă de fapt numai 4 lei și 
65 de bani. în chip miraculos noi am plătit 
6. Ni se explică că «fetele» de la bucătărie 
au adăugat și ardei gras. E o diferență... 
Salată buclucașă!

Iulia MOLDOVEANU

Tot în asemenea «partidă dublă» se pare 
că preferă să contabilizeze și bufetiera Vero
nica Stan. în lista de gramaje și prețuri, o 
salată figura cu prețul de 4,60; totuși, Vero
nica Stan primește pentru cele șase salate 
ridicate de ospătarul llie Fuior un bon de 
numai 24,65 lei, adică mai puțin cu 0,50 lei 
la fiecare porție. Cum e posibil așa ceva! 
Lucrează Veronica Stan în... pierdere plani
ficată? Nu! Tot de un fel de contabilitate 
în «partidă dublă» e vorba: salata, care în 
conformitate cu rețetarul ar fi trebuit să 
conțină — pe lîngă celelalte — și 100 grame 
de roșii, nu cuprindea decît patru felioare 
subțiri. Ținînd seama de prețul de restau
rant al acestei legume — încă trufanda — 
rezultă o diferență de circa 2 lei la fiecare 
salată, diferență sustrasă din buzunarul con
sumatorului. Din ea, Veronica Stan își re
ține numai trei sferturi, 0,5S lei de porție, 
cedîndu-i ospătarului complice.

Cînd prepari salate trebuie să ai fantezie. 
Rețetarul e numai pentru proști. Cel puțin așa 
credea bufetiera Veronica Stan.

Șeful de unitate Berbec pare a spune: «Un 
fapt vă rog să notați. Nu există (încă) dioptrii 
pentru miopia de care sufăr!»

Ospătarul are o muncă grea, dar bine re
tribuită: pe lîngă salariul de bază, el 
beneficiază de jumătate din remiza încasată, 
ca să nu mai vorbim de bacșișuri, nu tot
deauna pretinse, dar, de obicei, discret lă
sate pe masă. Or, cînd cei doi ospătari în 
cauză au fost invitați să-și predea serviciul 
pentru lămurirea încurcatelor lor socoteli, 
au făcut și totalul sumelor pe care trebuiau 
să le depună pentru încasările din acea zi. 
Ei bine, numai pînă la ora 20, deci cu mult 
înainte de închiderea localului (și se știe 
că «bătaia peștelui» e la orele cele mai înain
tate, cînd consumatorii, în aburii alcoolului, 
sînt mai neatenți la socoteli și mai generoși 
la bacșiș), realizaseră peste 2 000 lei. Soco
tind că la masa noastră încărcaseră nota de 
250 lei cu 10,160 lei (1,50 4- 8,10*4- remiza 
corespunzătoare), putem trage concluzia că 
la cei peste 2 000 lei ce-i aveau de depus.

ÎN LOC DE UN «MULȚUMESC»

Joi, 17 mai, la ora 23, Constantin Călin și 
llie Fuior, ospătari la restaurantul «Berlin», 
se întrebau cu amar de ce-o fi căzut măgă- 
reața tocmai pe capul lor. Acum au aflat: 
pentru că o mulțime de cetățeni au sesizat 
Serviciul economic din Inspectoratul Munici
piului București al Ministerului de Interne 
că la «Berlin» ospătarii obișnuiesc să încarce 
notele de plată și că și alți salariați se dedau 
la operații ilicite.

Semnînd procesul-verbal întocmit de ofi
țerul care ne însoțea am acuzat doi oameni 
despre care nu știu nici acum nimic decît că 
în seara aceea m-au înșelat cu o anumită 
sumă de bani, că au fost în interval de o oră 
stăpînii unor bani ce nu le aparțineau, dar 
și umiliții acestor bani.

Am asistat la încercările lor stîngace de 
a ne «dovedi» că sînt cinstiți și că au greșit 
din întîmplare. Și, deși lucrurile erau clare, 
cîteva clipe m-am întrebat dacă nu cumva 
cei doi ospătari nu erau niște oameni cin
stiți care au greșit prima oară și din neaten
ție. Și totuși llie Fuior a încercat sub ochii 
mei și ai celorlalți cinci comeseni să 
modifice sumele scrise tot de el pe nota de 
plată, iar după ce s-au declarat nevinovați, 
cei doi au căutat să ne convingă de... vinovă

au putut realiza prin manevre asemănătoare 
circa 100 lei. Și că, dacă și-ar fi continuat 
activitatea încă vreo 5 ore cîte le mai stă
teau în față pînă la închiderea localului, ar 
mai fi adăugat vreo 200 lei, «agonisind» ast
fel circa 300 lei, adică vreo 150 lei de căciulă1

Dacă la venitul lor lunar (salariul de 
bază plus jumătate din remiză) mai adău
găm celelalte mii realizate din «micile ciu
peli» amintite, ne explicăm ușor autoturis
mele și apartamentele, frigiderele și magne
tofoanele, persanele și'chiolhanurile mul
tora.

Partida dublă a contabilității unor ospă
tari, explicată prin «mici neatenții» de or
dinul cîtorva lei la fiecare consumator — 
iată mijlocul prin care se adună zeci și sute 
de mii. lată sursa atîtor «agoniseli» ilicite.

V. SAVIN

ția lor, dar gîndind cu glas tare la zitala «o 
greșeală recunoscută e pe jumătate iertată». 
Numai că dacă toți cei care fură și recunosc 
după un timp sau altul (lucru lipsit de impor
tanță atîta vreme cît actele confirmă săvîr- 
șirea furtului) ar fi iertați «pe jumătate», 
ce ne-am face?

îmi place (cum ne place tuturor!) să intru 
într-un restaurant și să mănînc o friptură 
pregătită de mîini cinstite și adusă la masă 
de mîini cinstite. Și joi, 17 mai, deși intrasem 
în restaurantul «Berlin» ca membru al unui 
colectiv de anchetă speram că n-am să văd 
in fața mea chipuri umilite. Dar am fost 
obligat să întîlnesc privirea speriată a doi 
oameni ferindu-se din fața aparatului de 
fotografiat.

în loc de un «mulțumesc» adresat oame
nilor care ne-au servit la masă a trebuit să 
iscălesc în subsolul a 14 pagini de proces- 
verbal, subsol în care se repeta invariabil: 
Organ de miliție. Martori, Șef unitate. Ospă
tari, Bufetieră.

Nu acuzațiile ar trebui să ne amintească 
să fim cinstiți!

Dorin TUDORAN
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PSEUDODIALOG 
ÎNTRE DOI PSEUDOSTRĂINI 
(redactorii noștri Delia ȘTEFAN și Eugen IAROVICI)

— Good evening! Have you got meetchee- 
tey?

Iertați-ne începutul acesta în engleză, de 
vină e seara de la restaurantul «Berlin» 
cînd, pe post de străini, ne-am obișnuit să 
vorbim englezește și am încercat să adop
tăm optica (sau ce ne închipuim noi a fi 
optica) unui oaspete de peste hotare.

— Știi, de fapt, am observat mai demult 
cum, însoțind cu diverse ocazii cîte un străin, 
simți efectiv că ți se ascute spiritul critic

— Ai dreptate, Delia. De pildă, aici sînt 
multe lucruri care încep să mă supere mai 
mult ca înainte privindu-le prin personalul 
pe care îl încarnez. Ospătarul afișează o poli 
tețe prefăcută, care distonează cu obrazul 
prost ras și cu plictiseala din ochi. Dintr-o 
dată atitudinea ospătarului mă face să nu 
mă simt bine.

— Drept să-ți spun, nu știu dacă sinceri
tatea politeții contează chiar așa de mult, 
dar obrazul ras — asta e o chestie de civili
zație elementară care ar fi bine să se res
pecte, și nu numai în restaurantele frecven
tate de străini.

— Hai să trecem peste amănunte.
— Ba să nu trecem. Nu există amănunte 

— totul e important. Și mutra acră a ospă
tarului, și felul neglijent în care îți trîntește 
tacîmuriie pe masă, chiar și faptul că mesele 
sînt prea înghesuite, băgate una într-alta. 
E o falsă funcționalitate. Adevărata funcțio
nalitate ar fi tocmai suma amănuntelor care 
creează o ambianță agreabilă.

— Mi-aduc aminte de un restaurant din 
Salzburg, «Teufel’s Wirt» — Hangiul diavo
lului—- unde se servesc numai găluște: felul 
întîi, cu pește sărat, felul doi,cu ciuperci sau 
cu carne; felul trei, cu brînză sau cu dul
ceață. Și o bere!

— Foarte frumos, dar ce-i cu asta!
— Aveau flori pe masă...
— Bine-bine, dar îți atrag atenția (dacă 

mai e nevoie) că nu mai ești la Hangiul dia
volului și că mi-e foame. Vezi ce poți co
manda.

Din păcate, nu se prea poate comanda 
mare lucru. Sortimentul mîncărurilor e des
tul de limitat. Mai tîrziu, am putut constata

NEA MITICĂ, BARMANU’

— Da, tovarășe, imediat, trebuie să fie, 
nu există, ce dracu’, chiar 25 dechile de vin 
nu pot lipsi. Uite, vedeți, nu mi-am dat sea
ma: erau bonurile în cui, m-am zăpăcit, nu-i 
ușor să ai atîția în control.

— Nea Mitică, dă-mi o ladă cu bere.
— Tu nu vezi, am control, nu-ți dau nici 

o sticlă. Să aștepte, trebuie să le dau tovară
șilor la mînă ce-mi cer.

Nea Mitică se agită pe un metru patrat, 
între stivele cu sticle, dîndu-ne,rînd pe rînd, 
la solicitarea noastră, sortimentele de bău
turi pentru inventariere prin sondaj.

— Nea Mitică, de cîți ani lucrezi la bar!
— De 7 ani, tovarășă, dar nu-i ușor.
Barmanul Dumitru Calciscă fNea Mitică) 

Alarmă în bucătărie: «Șase, e control!»

că și calitatea lăsa destul de dorit.
— Uite, friptura asta de vacă e complet 

uscată!
— A mea e de porc; se cheamă că ar fi 

cotlet, dar numai cotlet nu e. Parcă aș mînca 
gumă de mestecat. E și grasă!

— Uite, iar îmi toarnă vin în pahar! Parcă 
ne-ar obliga să bem. Și lucrul ăsta ține de o 
anumită lipsă de civilizație. Coboară localul 
la rang de circiumă, unde vii să-ți bei mințile, 
nu să petreci o seară plăcută, de destindere, 
în compania unor prieteni cu care vrei să 
stai de vorbă.

— Conversație? Simt că am și răgușit. Or
chestra cîntă așa de tare incit, ca să 

mă fac auzită de vecinul de vizavi, trebuie 
să strig. Orchestrele astea care te asurzesc 
sînt o adevărată pacoste a restaurantelor 
noastre.

— Crezi că atmosfera din local influen
țează serviciul sau viceversa!

— Mai curînd viceversa.
— Adică!
— Este cert că restaurantul nu mai e ce 

era la început. Am impresia că toți cei care 
vor să petreacă o seară într-o atmosferă 
civilizată, să se simtă bine, să fie bine serviți, 
au dezertat.

— Tu ce părere ai, ce a fost mai întîi, oul 
sau găina!

— Ah, dragul meu, întrebările astea ale 
tale! Dar judecind după felul cum am fost 
serviți noi astă-seară (deși sper că ne-am 
jucat bine rolul de străini și ne-am bucurat 
poate și de puțină atenție suplimentară), de 
vină în degradarea localului este o anume 
concepție a responsabililor de restaurante: 
vor să aibă dever mare fără să depună efor
turi. Calitatea serviciului, calitatea și sorti
mentul mîncărurilor și băuturilor, atmo

sfera trec pe planul trei.
— Apropo de calitate, pe tine nu te doare 

capul!
— La ora asta este, pot să spun, cea mai 

puternică amintire a serii de la «Berlin».
— Vinul, bineînțeles. Păcat, ar fi putut să 

fie o seară foarte plăcută. Și dacă am fi fost 
străini cu adevărat, cu ce impresii am fi 
plecat?!

este un om între două vîrste, agil, curteni
tor (are experiență), face tot ce e posibil 
pentru a convinge că totul este în ordine.

Mă uit la barman și încerc un sentiment 
greu de definit. Este intimidat de prezența 
noastră sau se jenează pentru dezordinea 
din barul de zi al unui restaurant de renume! 
Oare ia ce etaj o avea biroul responsabilul 
restaurantului? Ce distanță are de parcurs 
între bar și birou?

Am ieșit încercînd să-mi limpezesc impre
siile asupra barmanului: cinste și timiditate 
sau teama de a nu fi descoperit?

Marga NEDELEA

Portarul Ion Moldovan, un bun prieten al bișni
țarilor. A fost o prietenie foarte bănoasă.

La mine e ordine poate doar să fi scăpat 
cite ceva (gestionarul magaziei de alimente, 
Alexandru Gavrilă)

EPILOG ÎN SPATELE SCENEI
in cele de mai sus v-am relatat impresii 

culese de reporterii noștri în restaurantul 
«Berlin» în noaptea de 17 spre 18 mai. 
După cum ați văzutei au jucat diverse roluri. 
Acum urmează, ca în multe piese de teatru, 
epilogul, de data aceasta interpretat de per
sonaje reale, care nu se mai pot ascunde în 
dosul aparențelor.

Cine sînt aceste personaje și de ce s-au 
făcut vinovate?

Ilie Fuior, în vîrstă de 23 de ani, ospătar; 
a pretins și încasat suprapreț, comițînd — 
în termeni tehnici — «infracțiunea de înșe
lăciune in dauna unor persoane și fals mate
rial in acte publice».

Alexandru Gavrilă (57 de ani), gestio
nar al magaziei de produse alimentare. Re
ținut pentru infracțiunea de delapidare și 
pentru faptul că a înstrăinat alimente din 
gestiune, prejudiciind avutul obștesc.

Un grup aparte, reținut pentru.speculă, 
se compune din Constanța Țupea (31 de 
ani), garderobieră. Ion Moldovan (50 de 
ani), portar, Alexandru Poliac (64 de ani), 
fost portar. «Aprovizionați» de Alexan
drina Paula Wallas (53 de ani) și Vasile 
Suchiu (45 de ani), ambii fără ocupație, ei 
au valorificat în mod ilegal în perioada 1972- 
1973 peste 200 cartușe conținînd 2 000 pa
chete țigări străine, în valoare de peste 
40 000 de lei, pe care le-au introdus în local 
fără acte.

După cum ați putut constata la lectură, 
aceasta nu reprezintă decît înșiruirea fapte
lor seci, consemnate în procese-verbale, 
așa cum au rezultat dintr-o atentă verificare 
a organelor de miliție. Realitatea a fost însă 
mult mai colorată. «Vizita» noastră la «Ber
lin» nu a fost întîmplătoare, ci o urmare a 
unui număr apreciabil de sesizări venite din 
partea consumatorilor în ultimele luni. «Ciu
peala» unor ospătari, în conivență cu bufe
tiera și magazionerul, se poate însuma după 
principiul picătură — strop-cu-strop la multe 
mii de lei pe seară.

Dar ceea ce dădea un anumit inedit, deloc 
de invidiat, acestui local era atmosfera de 
«tîrg internațional» sui-generis. Adesea aci 
se puteau vedea ultimele tipuri de umbrele, 
se puteau asculta magnetofoane portative 
de mărci celebre și nu rare erau colecțiile 
de inele, verighete și ceasuri care, cotate 
la cursul zilei, treceau din mînă în mînă. Am 
întrebuințat termeni eufemistici, dar în fapt 
era forma de comerț ilicit sadea, de speculă 
și contrabandă.

în lumea bișnițarilor holul «Berlinului», 
unde acționa cu eficiență grupul format din 
cei doi portari și garderobieră, reprezenta 
o piață ideală de desfacere pentru țigări

Fotografii de
Elena GHERA 

și Radu CONSTANTINESCU

străine care nu trecuseră prin vamă. «Efi
ciența» grupului rezultă, de pildă, și din cele 
constatate de organele de miliție la descin
derea efectuată la domiciliul lui Alexandru 
Poliac: casă personală, lucruri de valoare, 
cele mai moderne aparate electrocasnice 
— toate acestea... dintr-o leafă sub o mie 
de lei. Ieșit de curînd la pensie, «dorul» il 
ducea mereu... la «Berlin». Doar «relațiile 
de afaceri» nu se puteau abandona cu una, 
cu două.

Dealtfel, pentru a ne face o idee despre 
nivelul relațiilor din sînul acestui grup, 
este elocventă «corespondența de afaceri» 
Nu vom întreprinde o analiză mai amânun 
țită a formei și conținutului misivelor adre
sate de «Creierul» (fostul portar Poliac) 
succesorului său la «firmă». Ion Moldovan. 
Ne mulțumim să reproducem textual două 
din ele:

Dragă lone
Să ști că am Vândut Țigările însă Ce 

se întîmplă mea'venit cu mărfii și nu 
mea ajuns bani și a trebuit să Bag în 
mărfii Deci te rog țeam lăsat 35 de 
Pachete de acolo sați scoți Bani tăi și 
Tot odata Vezi ce poți sa Bagi și Cît 
se poate mai multe să am și eu bani 
Ca de seară Vine iară cu mărfii să am 
Bani — să mai cumpăr — mărfii — 
scoți Bani tăi și ce țiam lăsat eu că am 
Nevoie de Bani asta seară.

lone .
De bine de rau Tov. Cristescu mea 

lăsat luni marfă de am scos de o Bere 
— dar serba de Simoneti nu mea lasat 
Nimic a plecat la ora patru și a Venit 
la ora 8 15 și Când a Venit a Vândut ca 
la foc dar eu nici nu am discutat cu ea 
Nimic.

Holul și incinta restaurantului deveniseră, 
așadar, un vad bun, căutat de bișnițari de 
ambele sexe, majoritatea fără profesie, ah- 
tiați după cîștiguri nemuncite. Curios 
este faptul că șefii de unitate. Berbec și Popa, 
au suferit în ultimii ani de un anumit tip de 
miopie, necunoscut manualelor medicale. Ei 
nu vedeau ce vedea toată lumea, deși sarcina 
în primul rînd a lor și apoi a organelor de 
miliție era să mențină în local și în jurul lui o 
atmosferă de cinste și corectitudine. Ei nu 
se vor putea apăra cu nici un «certificat 
medical».

Și așa s-a terminat povestea «vadului bun». 
Personajele principale se află în cercetarea 
organelor competente.

Eugen IAROVICI 
Lionel NIȚESCU

P.S. Amîntîlnit și ospătari cinstiți. Destui.
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10 zile dintr- un an
(23 mai — 1 iunie)

vă sînt suficiente pentru inițierea copiilor dumneavoastră 
în tainele abecedarului eleganței.
Patru atribute:
Practice, Rezistente, Elegante, Moderne
pentru
miile de sortimente de confecții
pe care Centrala industriei confecțiilor — București
le realizează pentru
milioanele de copii de toate vîrstele!



cronica satirică cuvinte încrucișate

idioțenie si mîndrie * *
Cu ani în urmă, un individ pe care îl cu

noșteam foarte bine, într-o împrejurare 
oleacă dificilă, mi-a replicat tăios ca Napo
leon:

— Eu am ridicat problema, eu o bagate
lizez...

Pentru el problemele dezvoltării institu
ției erau proprietate personală. De aceea 
le putea ridica, le putea coborî, le putea 
sublima, le putea bagateliza, le putea ana
liza, le putea amîna, le putea da chiar cu 
împrumut. După cum se vede, între prostie 
și vanitate n-a fost niciodată un război de 
moarte. Idioțenia și vanitatea au făcut casă 
bună, s-au ajutat reciproc, au fost alături 
la bine și la rău. Idiotul consideră inepția o 
realizare de care e greu să se despartă. Era 
desigur problema lui, avea dreptul juridic 
de a o bagateliza, așa cum tatăl are dreptul 
de a-și trage odrasla de urechi.

Prostul dacă nu-i fudul, nu-i șade bine, 
înseamnă că nu și-a dus opera pînă la capăt 
Numai sprijinită de brațele vînjoase ale în- 
gîmfării prostia poate străluci în toată splen
doarea. Alții sînt chiar mîndri de prostia lor.

O socot o realizare demnă de toată conside
rația.

— De douăzeci de ani n-am citit o carte. 
Vă dau cuvîntul meu de onoare.

Nu era nevoie să-mi dea asemenea asigu
rări dramatice. Fața lui tîmpă demonstra 
fără nici un echivoc că de foarte mulți ani 
nu s-a mai abătut asupra lui nici măcar um
bra unui gînd. Nu-i facem nici un reproș... 
N-o să-i punem cartea cu forța în mînă. 
Amorul și cultura nu se pot face în silă. 
Ignoranța, ca ignoranța. Da de unde atîta 
mîndrie? De unde putere de a-ți striga ig
noranța în gura mare?

Da de unde convingerea că prostia ta tre
buie răsplătită?

E aproape sigur că prea multe lucruri nu 
se pot face în acest domeniu... Am putea 
pretinde însă numai puțină modestie, o oare
care sfială, o anumită discreție... Măcar s-o 
ascundă și el. Să n-o mai fluture mîndri 
ca un curcubeu.

Teodor MAZILU

starea comerțului

împotriva curentului
Mai zilele trecute am întîlnit-o la magazi

nul «Model» din str. Beldiman. pe gospodina 
Felicia Roșală, funcționară, iși exprima re
gretul că nu mai găsea ciorbă de burtă in con
serve. Acest nou produs fusese prezentat în 
timpul recentei «săptămîni sucevene», o reu
șită acțiune promoțională și de testare orga
nizată de Departamentul industriei alimen
tare, menită să contribuie la diversificarea 
produselor alimentare. Totuși acum gos
podina Felicia Roșală nu mai găsește ciorba 
de burtă care îi plăcuse atît de mult.

Plecînd de la acest caz, în aparență banal, 
am aflat că el nu este izolat. Am vrut neapă
rat să văd fișa de testare, ca să verific gustu
rile gospodinei și-— de ce să nu mărturisesc 

ale mele personale (și eu gustasem ciorba 
și îmi plăcuse). Directorul adjunct al între
prinderii de prezentare din cadrul Departa
mentului industriei alimentare. Teodor Ște- 
fănescu, mi-a arătat concluziile testării pri
vind ciorba de burtă. în fișa cu rezultatele 
degustării făcute pe un eșantion de popu
lație nu apare nici un răspuns negativ. Deci, 
produsul a plăcut și s-a vîndut.

— De ce nu se află pe piață? Răspunsul 
tovarășului director Ștefănescu m-a umplut 
de mirare:

— A fost respinsă de comisia de omolo
gare I

într-adevăr, în ședința din 16 aprilie 1973 
a comisiei permanente de omologare din 
care fac parte ca beneficiari delegați ai Mi
nisterului Turismului si ai Ministerului Co
merțului Interior, ciorba de burtă în con
serve a fost respinsă cu majoritate de 
voturi. Unul din motivele menționate în pro
cesul verbal este: «calitatea sub orice cri
tică»!

Foarte curios! Pe de o parte,nici unul din
tre consumatorii care au participat la testare 
nu au avut vreo obiecție în ceea ce privește 
calitatea. Pe de altă parte, forul specialiștilor 
găsește calitatea sub orice critică și barează 
accesul spre public al acestui produs gustos 

și practic (se poate servi în cîteva minute 
doar încălzindu-l, se păstrează perfect timp 
îndelungat și se poate transporta fără a fi 
nevoie de instalații frigorifice).

Diversificarea produselor este una din 
cerințele de bază ale comerțului modern. 
Nu putem spune că producătorii ne răsfață 
făcînd eforturi deosebite în această direcție. 
Dar și atunci cînd lansează un produs nou, ei 
sînt nevoiți să intre într-o cursă cu obstacole 
care adesea contribuie la «îmbătrînirea» 
produsului înainte ca acesta să poată ieși 
pe piață. în nici un caz nu sîntem de partea 
acelora care neagă necesitatea unui control 
asupra produselor. Ba, dimpotrivă, sîntem 
de părere că statul are obligația de a veghea 
ca produsele să nu fie nocive, să fie la un înalt 
etalon de calitate și la prețuri accesibile.

Obiecția noastră se referă doar la înceti
neala nejustificată cu care se trece prin dife
ritele etape și, uneori, la respingeri de pro
duse care au întrunit adeziunea publicului.

Rămînînd în sectorul industriei alimen
tare, iată cîteva exemple de tergiversări care 
ni se par nejustificate. De astă dată este vorba 
de produse omologate, însă care au fost 
«îmbătrînite» înainte de aprobarea prețu
rilor. Drobul Vîlcea, de exemplu, a fost 
omologat la 5 ianuarie și a trecut de comisia 
de prețuri abia la 13 aprilie! Bomboanele 
praline mentolate au parcurs același traseu 
între 5 ianuarie și 10 martie și drajeurile cu 
interior crocant, între 13 ianuarie și 26 mar
tie. Un record este bătut de băutura răcori
toare «Stena». în curînd va împlini un an 
de la începerea cursei cu obstacole! Nu e 
oare posibil să se introducă mai multă ope
rativitate și un ritm mai alert în îndeplinirea 
acestor formalități? N-ar trebui să se țină 
seama și de părerea consumatorilor? Sîn
tem convinși că nu există nici o contradicție 
între operativitate și eficiență.

metale
ORIZONTAL: 1) Cîntăreț căruia 

Apolo i-a dăruit o liră de aur, la su
netele căreia pietrele veneau și se 
așezau singure, înălțînd zidurile Te 
bei (mit.) — Monstru fantastic,cu 
trup de leu și cu aripi, cu cap și gheare 
de vultur, care păzea zăcămintele de 
aur din extremul nord al Asiei (mit.). 
2) De fier (fem.). 3) Calea... ferată 
— încăpere centrală a unui templu — 
Autorul romanului «Vîrsta de aur» 
(Corneliu). 4) Semicerc! — Personaj 
din piesa «Recolta de aur» de Aurel 
Baranga — Lac... gol! 5) Ființa pen
tru care am da tot aurul din lume — 
Scund! 6) A prelucra într-un anume 
fel metalele — Se fac din bronz sau 
din marmură. 7) Argonauții au plecat 
în Colchida pentru a o căuta pe cea 
de aur (mit.) — Poet sovietic, auto 
rul poeziei «S-au pus la sfat meste 
cenii de aur». 8) Coautor al romanii 
lui satiric «Vițelul de aur» — Loca
litate în U.R.S.S. — Se mai încurcă 
uneori. 9) Luat la mijloc! — în as
cuns — Țară asiatică. 10) «Fier» pe 
drumuri — Autorul tabloului «Vițe
lul de aur» — A existat și una de 

Dezlegarea jocului «PRIN FOC Șl PARĂ», apărut în numărul trecut

ORIZONTAL: 1) PARA — EPIGON. 2) APOLO — ADORA. 3) RUSINOS 
— D — R. 4) ISIS — TABARA. 5) SU — AMERICA. 6) RA — ALEE — II. 7) 
RIMINI — TS —■ L. 8) U —O —ITA — ATU. 9) BARBU — HAFIZ. 10) 
IP — I — LUMINI. 11) NERONE — EROI.

Recviem foto pentru un sărman Trabant sau prilej de meditație 
pentru copiii mari care se bucură de jucăria secolului.
București, Piața Scînteii, 20 mai, ora 15,00.

bronz. 11) Bate fierul cît e cald (sing.) 
— Vulpea argintie, de exemplu.

VERTICAL: 1) Autorul volumului 
de versuri «Porțile de aur». 2) Ar
gint viu — Oțel tăios. 3) Fecior — 
Localitate în Elveția — Aur. 4) De 
mii de ori mai mare (pl.) — Șuviță 
subțire de metal strălucitor, între
buințată la cusături de podoabă. 5) 
Odinioară (abr.) — Cositor. 6) La 
25 de ani de la căsătorie se serbează 
cea de argint iar la 50 cea de aur — 
A sufla... tematic. 7) Devine argin
tiu în toamna vieții — Unul din cei 
trei băieți care apar în povestea 
«Pasărea de bronz» de A. Rîbakov. 
8) Plumb (pl.) — Monedă japoneză 
divizionară. 9) Diferență — Cîștigă- 
torii medaliilor de aur — Esteri! 
10) Pană de despicat lemne — Iubi
torii frumosului. 11) Rîu în Maroc — 
Trece pe la Porțile de Fier. 12) Me
tal rezistent și elastic — Doi roman 
— Vale lîngă Innsbruck. 13) Cu capul 
de plumb (pl.) — Personaj feminin 
din nuvela «Mărgele de plumb» de 
C. Ignătescu.

Adam STOICA

Dicționar: IUM, BALF, FAL, 
ARL.

Eugen IAROVICI
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A DOUA DIN ȚARĂ DE ACEST GEN:
• prelucrează zilnic zeci de mii de metri țesături:
• produce anual sute de mii de costume;
• exportă in patru continente paltoane, mantouri, rochii, 

costume bărbătești, rochițe și costumașe pentru copii.
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universul
semnal extern mapamond '73

românia 
si italia

De aproape 19 veacuri, mai precis de 
1860 de ani, actul ce atestă zămislirea po
porului român, Columna lui Traian, pe ale 
cărei metope sînt încrustate încleștările 
daco-romane, se înalță la Roma, fiind astăzi 
acolo monumentul cel mai intact dintre 
vestigiile antichității. O atare ascen
dență era de natură să anticipeze în ordine 
istorică aura cu care a fost înconjurată vizita 
oficială făcută pe pămîntul italian în această 
săptămînă de către președintele României 
socialiste, tovarășul Nicolae Ceaușescu. Mi 
se pare deplin grăitor în acest sens că nu 
numai istoria noastră veche se dezvăluie 
Italiei, de pe Columna lui Traian, ci și 
istoria noastră cea nouă este înfățișată publi
cului italian prin glasul celui mai autorizat 
exponent al poporului român, din ale cărui 
scrieri alese a apărut la Roma,chiar în ajunul 
vizitei, volumul al treilea, in ordine afectivă 
poporul român se simte apropiat de cel 
italian, și cît este de reciprocă o asemenea 
apropiere a dovedit-o la dimensiunea unu 
pe unu vizita abia încheiată. Ea a adunat în 
rezultatele dialogului româno-italian la ni
vel înalt, ca și în călduroasele manifestări 
de prietenie care au înconjurat-o, substanța 
argumentelor istorice, sentimentale, po
litice.

Propulsate de pe o asemenea trainică 
bază de pornire,rezultatele vizitei — cunos
cute pe larg opiniei noastre publice — sînt 
de natură să ne facă să ne gîndim la o nouă și 
prodigioasă etapă în relațiile româno-italie- 
ne. Ceea ce domină raporturile Republicii 
Socialiste România cu Republica Italia este 
— dincolo de diferențierile știute pe planul 
orînduirii sociale, politicii, ideologiei, alian
țelor militare — progresul continuu. 
Pe locul doi între partenerii comerciali 
din rîndul țărilor capitaliste (și pe locul 
5 în comerțul exterior românesc global). 
Italia se recomandă a fi țara cu care România 
poate diversifica prin noi căi și mijloace 
ample relații economice, o fructuoasă coope
rare industrială și tehnică, ce se află în 
atenția comisiei mixte romăno-italiene. Ro
ma este singurul loc pe glob unde ființează 
o Academie Română și acesta este doar un 
singur semn al excelentelor schimburi cul
turale, turistice, sportive. în toate aceste 
domenii de colaborare se deschid acum, 
după importantul eveniment al acestei săp- 
tămîni, noi perspective de dezvoltare.

Totalitatea contactelor, întrevederilor, 
convorbirilor avute de președintele nostru, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, cu ocazia aces
tei vizite, punînd cu claritate în lumină 
valoarea principiilor ce guvernează rapor
turile dintre țara noastră și Italia (respecta
rea independenței și suveranității naționale, 
deplina egalitate în drepturi, neamestecul 
în treburile interne, avantajul reciproc),ne 
determină să afirmăm că principala influență 
pe tărîm extern a mersului ascendent al 
relațiilor bilaterale româno-italiene se e- 
xercită în direcția adîncirii cursului și cli
matului internațional nou din Europa și din 
lume, climat la a cărui promovare este 
necesară contribuția tuturor statelor.

Dintre miile de,comentarii care au prefa
țat, însoțit și concluzionat vizita șefului 
statului nostru în Italia îmi îngădui să rețin 
la capătul acestor rînduri cuvintele titula
rului diplomației italiene: «Personal — 
spunea Giuseppe Medici — consider a- 
ceastă vizită un eveniment istoric nu 
numai pentru că ea este prima vizită 
a unui șef de stat român în Italia, ci și 
pentru că ea continuă vechi și trainice 
legături tradiționale dintre țările și 
popoarele noastre».

Cristian POPIȘTEANU

a trăi cu poluarea?

în cartea sa «Pe-asta n-o s-o înghițiți!», 
apărută în editura pariziană «Albin Mi
chel», publicista franceză Fanny 
Deschamps «s-a amuzat» inventariind 
cele mai recente naufragii provocatoare 
de «maree negre», adică acele sinistre 
deversări de hidrocarburi de felul celor 
prin care uriașul petrolier «Torrey Ca
nyon» și-a cucerit o tristă celebritate, 
lată-le: Florida, ciocnirea a două vase 
în apropierea coastei — 400 kilometri 
patrați de maree neagră; Bretagne — 
nava «Gironde» acoperă cu bitum 5 kilo
metri de plaje; Pas de Calais — vasul 
«Pacific Glory» (72 000 tone) este stră
puns, provocînd o maree neagră întinsă 
pe 200 kilometri patrați; Sardinia — 
«Universe Patriote» se scufundă lăsînd 
la suprafață o pată de țiței de 220 kilo
metri patrați; Pas de Calais — «Hamil
ton Trade»; Golful Mozambicului — 
supertankerul petrolier «Macra»; Coasta 
Norvegiei, «King Haakon» — toate 
trei explodate. Acest întristător inven
tar al uciderii mărilor cuprinde numai 
nenorocirile întîmplate după naufragiul 
lui «Torrey Canyon», cînd toate com
paniile de transporturi maritime decla

raseră sus și tare că «asta n-o să se mai 
repete». Dar s-a repetat. Și nu o singură 
dată, ci de șapte ori. Asta n-o să se mai 
repete, aia n-o să se mai repete, cei 
care știu să exploateze constatarea că, 
dincolo de 500 000 tone pe navă, trans
portul tonei de țiței revine la o jumă
tate din preț, dau asigurări; iar doi sa- 
vanți oceanologi de renume mondial, 
Cousteau și Bombard, arată că Meditera- 
na, devitalizată pînă acum într-o pro
porție de 40 la sută din pricina canalelor 
de deversare și a apelor reziduale, ar 
fi ucisă prin naufragiul unui singur pe
trolier de o jumătate milion de tone. 
Avertismentul poate părea exagerat, 
dar sursele de poluare majoră au în
ceput de mult să atingă punctul critic, 
dincolo de care remediile apar impo
sibile.

O uriașă termocentrală din Marti- 
gues-Port-de-Bouc elimină zilnic aproxi
mativ 2 000 tone de bioxid de sulf care, 
adăugate la celelalte emanații ale in
dustriei locale, de peste 550 tone în 
24 de ore, constituie pentru un simplu 
punct al Franței, relativ restrîns, mai 
mult de jumătate din cantitatea de bioxid 

de sulf care poluează întreaga regiune 
Lacq, sau mai mult de o treime din cîtă 
materie poluantă de acest gen emană 
regiunea pariziană în care s-a concen
trat 35 la sută din potențialul industrial 
al Franței, lată de ce, atunci cînd se 
vorbește despre limita de toleranță, o 
simplă depășire a nivelului considerat 
deja critic poate crea situații irever
sibile.

Brîurile de pădure ale unor masivi 
muntoși considerate inalterabile, cum 
sînt cele din jurul Alpilor, se pot trezi 
brusc amenințate prin depășirea limi
tei de exploatare care mai menținea 
încă echilibrul regenerării naturale, sau 
dirijate, a codrilor. Se poate trăi și fără 
păduri? Posibil, numai că, trebuie ținut 
cont de faptul că, pentru a putea respira, 
fiecare om are nevoie de cel puțin doi 
metri patrați de spațiu verde. Și că nu 
este vorba numai de sănătatea alveole
lor umane, ci și de plămînii miliardelor 
de alte viețuitoare care își duc viața 
pe uscat. Sigur că am putea exista chiar 
și fără păduri. Dar oare, cît timp?

Da, se poate trăi și cu poluarea, cu 
cadmiul, cu mercurul și cu plumbul în 
apă, cu anhidrida sulfuroasă în nas, și 
cu șapte mii de microbi pe metrul cub 
de aer. Dar ce viață ar mai fi asta?

loan GRIGORESCU

R.D.VIETNAM

în locul armei: 
cărămida, sapa, 

târnăcopul

Eroismului din lupta împotriva agre
siunii străine i-a luat în prezent locul, 
în R.D. Vietnam, eroismul în bătălia 
reconstrucției. La Hanoi (în fotografia 1)( 
ca și în restul țării, se lucrează cu inten
sitate pentru restaurarea locuințelor, a 
edificiilor industriale, a drumurilor afec
tate de bombardament (în fotografia 2 
tinere lucrînd la refacerea unei șosele 
în districtul Vinh Linh).
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elvira popescu

Elvira Popescu este născută în 1896, 
are deci exact vîrsta mea, 77 de ani. 
Asta nu e singura asemănare în biogra
fiile noastre. Dacă amintirile mele despre 
cele ce se petreceau pe scena Teatrului 
Național încep de cînd aveam vîrsta 
de 4 ani — fiindcă tatăl meu a fost 
actor — Elvira e nepoata marelui lancu 
Niculescu, creatorul lui Cațavencu, și 
a crescut în casa acestuia, deci în umbra 
teatrului.

Prototipul româncei frumoase, prin
tre primele roluri în care s-a relevat 
a fost cel din poemul lui Victor Eftimiu 
«înșir’te mărgărite». Apoi, spre norocul 
lui Mihail Sorbul, jucînd pe Tofana din 
«Patima roșie», deschide strălucită ca
rieră atît piesei cît și autorului.

Părăsește în curînd prima scenă a 
țării pentru a întemeia, împreună cu 
lancovescu și Mihalescu, Teatrul Mic. 
Cei trei directori au pornit cu dreptul. 
Doi ani de zile Teatrul Mic a avut numai 
săli pline. Punctul de atracție pentru 
public era Elvira. lancovescu și Miha- 
lescu erau și ei iubiți de spectatorii 
Capitalei, dar Elvira începuse să fie di
vinizată.

La Paris, Louis Verneuil, autorul care 
domina scena franceză cu piesele lui 
bulevardiere, prezintă o nouă premie
ră: «Ma cousine de Varsovie». Holul 
titular, rolul verișoarei din Varșovia, 
era jucat de o actriță poloneză stabilită 
la Paris.

în seara premierei, în seara repetiției 
generale — cum e numită premiera în Sică ALEXANDRESCU

capricioasa primăvară 
si urmările sale*

ÎN ALPI

în timp ce la poalele Alpilor elvețieni natura 
este în floare, sus, pe înălțimi, zăpezile căzute 
din abundență în această primăvară au îngropat 
aproape complet cabanele turistice.

...Șl ÎN BANGLADESH

Mai întîi, o furtună violentă s-a abătut asupra 
a 14 localități din districtul Dacca, soldîndu-se 
cu distrugerea completă a 12 localități, moartea 
a peste 1 000 persoane și rănirea gravă a altor 
cîtorva mii. Apoi, la scurta vreme, ploi torențiale 
au provocat grave inundații in districtele Comilla 
și Feni, situate la răsărit de capitala Republicii 
Bangladesh — orașul Dacca — inundînd întinse 
suprafețe de culturi de orez și izolînd peste 
10 000 locuitori pentru a căror salvare au fost 
formate echipe speciale.

lumea teatrală pariziană — se prevede 
un foarte mare succes piesei «Ma cousine 
de Varsovie». Un succes care va ține 
afișul cîțiva ani. în fața acestei perspec
tive, actrița poloneză anunță că înainte 
de a începe seria reprezentațiilor tre
buie să se ducă acasă, în Polonia, pentru 
două zile. Plecă și nu se mai întoarse. 
Nu s-a aflat niciodată ce s-a întîmplat 
cu ea. La Paris, dezastru. Louis Verneuil 
a rămas cu piesa în drum.

Robert des Flers, care fusese cîtva 
timp consilier cultural pe lingă ambasada 
franceză din țara noastră, îl sfătuiește 
pe Verneuil să o angajeze pe Elvira 
Popescu. Urmează un schimb de tele
grame, oferte generoase, mari stăruințe. 
Elvira nu se poate decide. Nu vrea să-și 
părăsească tovarășii, lancovescu și Mi
halescu, pe care succesul Elvirei îi 
umbrea, o îndemnau să plece:

— Du-te Elvira, nu fi proastă!
— Voi ziceți să mă duc?
— Cu așa pleașcă nu te mai întîlnești.
— Și voi ce faceți?
— Ne descurcăm noi. Du-te.
— Bine.
Și a plecat. Fără ea Teatrul Mic a dat 

faliment, și-a închis porțile. Iar Elvira, 
la Paris, a început marea ei carieră. A 
făcut o serie nesfîrșită cu «Ma cousine 
de Varsovie» și n-a trecut multă vreme 
și Elvira a ajuns cea mai iubită actriță 
a Parisului. Pînă și șoferii de taxiuri 
cînd vorbeau de ea, spuneau «notre 
Elvire» (Elvira noastră). După cîte o 
premieră, cronicarii scriau: «Piesa de 

aseară a avut succes. Va rămîne pe afiș 
cît va binevoi Elvira s-o joace». Era cu 
adevărat regina neîncoronată a Pari
sului. Louis Verneuil a luat-o de soție. 
A fost cîțiva ani bărbatul ei. S-au despăr
țit. Verneuil, după mai mulți ani, s-a 
sinucis, lăsînd Elvirei toată averea lui. 
drepturile lui de autor și contractul 
cu Theatre de Paris pe care-l mai avea 
pe încă 48 de ani.

Cînd am jucat «Scrisoarea pierdută» 
la Paris, Elvira a suspendat spectacolul 
în teatrul ei ca să asiste la reprezentația 
noastră. Parcăo văd într-o lojă din fundul 
sălii. îmbrăcată într-o toaletă superbă, 
gri-verde. Cînd m-am dus să-i sărut 
mina și i-am spus două cuvinte despre 
rochie: «Am comandat-o la Dior pen
tru spectacolul vostru».

A doua zi ne-a invitat pe toți, vreo 
30, cîți eram, la castelul său din Me- 
lun, la 60 km de Paris. A invitat și 30 
de francezi, ziariști și artiști. Dejunul 
ne-a fost servit la mese mici, în parcul 
castelului.

Peste cîteva zile am rugat-o să ia 
prînzul cu noi la un mare restaurant. 
Pe meniu mi-a scris cu amabilă ironie: 
«Te aștept să pui în scenă la Paris o 
piesă, și să mă-nveți să joc».

Cariera Elvirei s-a desfășurat mai de
parte cu aceeași strălucire pînă la bătrî- 
nețe. «La Mamma» a fost cel din urmă 
triumf. Elvira acum nu se mai urcă pe 
scenă. Cu greu se mai poate mișca. Au 
părăsit-o picioarele.

O mare artistă, un suflet generos, 
dragoste, pasiune, devotament. A jertfit 
tot pe altarul scenei: frumusețe, sănă
tate, viață.

dipoli și hofburg

Convorbirile multilaterale de la Helsinki 
și Viena sînt părți ale aceluiași întreg — 
edificarea securității și cooperării în Europa. 
Obiectul negocierilor de la Dipoli — pregă
tirea conferinței general-europene — este 
diferit de obiectul consultărilor de la 
palatul Hofburg— reducerea armamentelor 
și trupelor în Europa centrală — dar scopul 
lor constă în crearea de condiții pentru o 
securitate europeană reală, clădită pe un nou 
sistem de relații inspirate din principiile 
inalienabile ale independenței și suveranității 
naționale, egalității în drepturi, neamestecu
lui în treburile interne, avantajului reciproc, 
nerecurgerii la forță ori la amenințarea cu 
forța în reglementarea problemelor inter
naționale. Desigur, negocierile de la Dipoli 
se află în faza finalizării, ele se vor încheia la 
1 iunie spre a permite convocarea conferin
ței generale a statelor la sfîrșitul lunii 
viitoare, în timp ce discuțiile de la Hofburg 
de-abia au demarat. Există însă o legătură 
indisolubilă între subiectul politic de la 
Dipoli și subiectul militar de la Hofburg.

Țara noastră a subliniat în repetate rînduri 
că nu se poate concepe o securitate reală 
fără măsuri hotărîte în direcția dezangajării 
militare, a dezarmării. în dezbaterile genera
le, publice, atît de la Helsinki cît și de la 
Viena, reprezentanții a numeroase state au 
relevat legătura organică dintre aspectele 
politice și militare ale securității-europene, 
interdependența lor. S-a subliniat că, pentru 
a fi efectivă și durabilă, securitatea conti
nentului trebuie să beneficieze și de funda
mentul solid al măsurilor de dezangajare 
militară și dezarmare.

Consecventă acestui principiu, țara noas
tră a avansat un program amplu și coerent 
de măsuri, inspirat dintr-o viziune de an
samblu asupra problematicii securității euro
pene și ținînd cont de interesele tuturor 
statelor de pe continent. Intervenția repre
zentantului român la convorbirile de la 
Viena definea astfel acest program cuprin
zător: reducerea și retragerea tuturor tru
pelor străine de pe teritoriile altor state în 
limitele frontierelor lor naționale; lichidarea 
bazelor militare aflate pe teritoriile altor 
state; renunțarea la manevre militare, la 
demonstrațiile de forță, la concentrarea de 
trupe la frontierele altor state; reducerea 
bugetelor militare, începîndu-se cu bugetele 
țărilor mari, puternic înarmate și încetarea 
cursei înarmărilor; trecerea treptată la 
reducerea trupelor și armamentelor aflate în 
dotarea armatelor naționale; crearea de 
zone denuclearizate în diferite părți ale 
Europei și asumarea de către puterile pose
soare de arme nucleare a obligației de a nu 
folosi aceste arme împotriva statelor care 
fac parte din asemenea zone; pregătirea 
condițiilor pentru desființarea blocurilor 
militare și, în ultimă instanță, lichidarea 
acestora; adoptarea neîntîrziată a unor mă
suri eficiente de interzicere a armelor 
nucleare și a tuturor celorlalte arme de 
distrugere în masă, încetarea producției, 
reducerea stocurilor existente și eliminarea 
întregului arsenal de mijloace de nimicire 
în masă: nucleare, chimice, bacteriologice, 
și de alt tip.

Este vorba în ultimă instanță de lichidarea 
tuturor mijloacelor de lichidare în masă, de 
eliminarea instrumentelor celor mai brutale 
ale recursului la forță, de instituirea pentru 
totdeauna, în teoria și practica relațiilor 
între state, a forței dreptului și normelor 
de etică internațională. în planul dezangajării 
militare și al dezarmării s-a făcut încă 
puțin. Interesele supreme ale popoarelor 
europene și de pe alte continente reclamă, 
de aceea, trecerea imediată și fără echivoc de 
la declarații la acțiuni efective, în beneficiul 
tuturor țărilor, al securității și cooperării — 
problema cea mai urgentă a actualei ordini 
de zi internaționale.

Ion CÂRJE
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atentîe la
E vremea să acționăm cu multă grijă, noi 

toți, absolut toți oamenii. Nu e vorba nu
mai de mine sau numai de dumneata. E 
vorba de omenire.

Trebuie să veghem la fiecare mișcare 
Trebuie să ne uităm la dreapta ți la stingă, 
în sus ți în jos. nu doar cînd trecem strada 
sau luăm avionul, ci chiar cînd despăturim 
șervetul, ațezîndu-ne la masă. Fiindcă nu< 
putem ști care ne e gestul semnificativ ți 
care nu. S-ar putea ca toate gesturile noastre, 
de oameni, să fie semnificative ți atunci ce 
ne facem?

Va trebui să mergem cît mai mult în vîr- 
ful picioarelor, pentru a nu trezi ce nu 
trebuie trezit. Va trebui să ne privim și 
în față, ți chiorîț, ți din spate chiar, ți să ne 
atragem atenția, frățește, dacă ni se pare 
ceva ciudat la fratele nostru, omul. Și să-i 
spunem fratelui nostru, omul, care sună 
atît de mîndni ca parte de cuvînt:

— Omule, nu te supăra, fratele meu 
Mielu. ai grijă cum calci, cum pășești, cum 
te comporți, cum dai șase-țase, cum faci 
poartă în casă, cum scoți om în stradă, cum 
ieși din garaj și atîtea altele... Căci te vede 
maimuța! Te vede ți te imită!

Nu e glumă, fratele meu. Nu ne spionează 
marțienii și nici alte galaxii. Nu ne amenință 
nimic Doar maimuțele stau cu ochii pe 
noi și ne imită. Ne îngînă. Ne maimuțăresc 
Ne iau gesturile noastre semnificative si 
fac din ele harcea-parcea, dacă nu mai mult. 
Ne iau gesturile noastre nesemnificative și 
fac din ele simboluri, dacă nu chiar semne.

oameni despre care se vorbește
GEORGES POMPIDOU (n. 1911),președintele Franței, 

referindu-ae la situația din Orientul Apropiat — în cadrul 
dineului oferit cu prilejui vizitei regelui Feisal al Arabici 
Saudite la Paris — a declarat că o pace durabilă în această 
regiune «trebuie să se bazeze pe respectul integrității 
teritoriale a diverselor state în cauză. Ultimele eveni
mente din Liban — a menționat șeful statului francez — 
arată cit de gravă continuă să fie situația în zonă».

WILLY BRANDT (n. 1913), cancelarul Republicii Fede
rale Germania, a subliniat într-un interviu acordat ziarului 
sovietic «Izvestia» — în preajma vizitei secretarului gene
ral al C.C. al P.C.U.S.,Leonid Brejnev, in R.F.G. — că 
guvernul vest-german acordă o mare însemnătate bunelor 
relații cu toate statele socialiste europene. Cancelarul și-a 
exprimat speranța că va putea fi încheiat în curînd tratatul 
dorit cu Cehoslovacia și că se va netezi calea spre stabili
rea de relații diplomatice cu Ungaria, și Bulgaria.

LE DUC THO (n. 1910), membru al Biroului Politic, 
secretar al C.C. al Partidului celor ce muncesc din Viet
nam, reprezentantul guvernului R.D. Vietnam la convor
birile vietnamezo-americane, s-a întîlnit în aceste zile, la 
Paris, cu Henry Kissinger, consilierul special al președin
telui S.U.A. pentru problemele securității naționale. 
Obiectul întrevederilor l-a constituit abordarea proble
melor legate de îndeplinirea Acordului de la Paris cu pri
vire la încetarea războiului și restabilirea păcii în Vietnam.

KAKUEI TANAKA (n. 1918), primul ministru al japo
niei, se va întîlni la 31 iulie si 1 august, ta Washington, cu 
președintele Nixon — s-a anunțat oficial în cele două ca
pitale. De asemenea, la Tokyo s-a făcut cunoscut că pre
mierul japonez va întreprinde m toamnă, intre M septem
brie ți 5 octombrie, un turneu vest-european cuprinzind 
Franța, Anglia și R.F. Germania. Kakuei Tanaka urmează 
să viziteze în acest an și Uniunea Sovietică.

Dr. ADDEKE BOERMA (n. 1912), directorul general al 
Organizației pentru alimentație și agricultură (F.A.O. — 
organism specializat al O.N.U.), a avertizat recent asupra 
lipsei de alimente cu care este confruntată o bună parte 
a omenirii. Boerma a arătat că el consideră ca «o obligație 
morală» a țărilor bogate să ajute pe cei ce au de suferit 
de pe urma capriciilor naturii. Directorul general al FA.O 
preconizează ca la conferința organizației din acest an să 
se elaboreze un program internațional in acest sens.

CHRISTIAAN BARNARD (n. 1922), celebrul chirurg 
sud-african, a efectuat la spitalul Groote Schuur din Cape 
Town o nouă operație, de o factură deosebită. în inima 
unui băiat de șase ani, suferind de tulburări ale ritmului 
cardiac, dr. Barnard a implantat — pentru prima dată 
unui pacient la o asemenea vîrstă fragedă — un stimulator 
funcționînd pe bază de energie izotopkă ce prezintă avan
tajul de a funcțiune pe o perioadă de 18-18 ani, față de cele 
cu pile de mercur, a căror înlocuire se impune U aproxi
mativ doi ani.

coborîre!
Nu vreau să creez panică — doar un singur 
exemplu: pe celebra șosea franceză cu nu 
mărul 7, o maimuță a apărut pe o bornă 
kilometrică și a început să facă șoferilor 
cunoscutul semn al autostopului, semnul cu 
degetul gros de la mîna dreaptă, adică «mă 
iei, fratele meu?» și celelalte șlagăre. Ața 
văzuse ea că fac semenii ei mai grăbiți în 
cpborîtul de pe creangă pe șosea — ți poate 
că-i plăcuse gestul, poate c-o amuzase, poate 
c-o înălțase sufletește, dar cine poate ga
ranta ce-i în capul unei maimuțe rătăcite 
prin pădurea noastră de simboluri?

...Și dacă mîine trece la imitarea altei 
minuni omenești? Dacă începe să-mi citească 
ziarul peste umăr, ziarul meu peste umărul 
meu, cum fac atîția în troleibuz — gest 
care mă înnebunește și mă face să mă dau 
jos la prima... Dacă maimuțele se hotărăsc 
că le place să coboare cu toatele la prima? 
Dacă vin după mine să citească ziarul meu. 
peste umărul meu? Dacă încep să citească 
cu toatele ziarele mele, descoperind că-i 
ușor, plăcut și vesel? «Dacă ne putem 
aștepta la orice?» — vorba tatălui meu, 
cînd mă plesnea că-l imit cum mănîncă 
ți cum doarme: «Dată începi ața, mă pot 
aștepta la orice de la tine» — zicea bătrînul 
ți m-atingea fără milă.

De aceea, fratele meu. Mielule, îți spun 
— coboară încet, pățește ușor, să nu tre 
zești maimuța!

Radu COSAȘ U

400 mărturii
ale unei străvechi civilizații

Unul din punctele de atracție de la Petit Palais din Paris — care găzduiește începînd de 
la 9 mai și pînă în septembrie o expoziție de artă veche chineză, cuprinzind 400 obiecte 
prezentate în mod obișnuit la Palatul Imperial din Pekin — este acoperămîntul mortuar 
al prințesei Teu Wan, alcătuit din 2156 plăcuțe de jad, cusute cu fir de aur și descoperit 
cu prilejul unor cercetări arheologice efectuate în 1968, la 150 kilometri de Pekin.

peste,sau sub 
apele 

canalului mînecii?
Deși proiectul tunelului sub Canalul Mî

necii se apropie de transpunerea în fapt — 
Societatea franceză a Tunelului ți British 
Channel Tunnel Company înaintînd guver
nelor celor două țări concluziile cu privire 
la aspectele tehnice, economice ți financiare 
ale acestei construcții ce urmează a fi dată 
în exploatare în 1980 — continuă să se facă 
auzite în Franța, dar mai ales în Anglia, 
numeroase voci care-ți exprimă rezerve 
față de această modalitate de stabilire a unei 
legături directe între insula britanică ți 
continent, respectiv Franța. în Anglia a 
fost chiar făcută o contrapropunere — un 
grup de ingineri ai «Corporației britanice 
a oțelului» (B.S.C.) prezentînd proiectul 
unui pod care să facă legătura între un punct 
situat pe malul britanic intre Dover ți 
Folkestone ți un punct pe coasta franceză 
între Calais ți Boulogne. Podul, urmînd a 
avea o lungime de 40 km. ar trebui să se 
sprijine pe 22 piloni construiți pe insule 
artificiale. Vor putea circula pe pod apro
ximativ 120 000 autovehicule pe zi precum 
și trenuri pe cele două linii de cale ferată.

de la lume adunate
GARA CARE VA DEVENI MUZEU. 

Noul ministru al culturii din Franța, cu
noscutul scriitor Maurice Druon, a declarat 
presei că intenționează să achiziționeze gara 
d ’Orsay din Paris pentru a o transforma 
într-o anexă a Luvrului. în incinta fostei 
gări vor fi expuse picturi ți sculpturi din 
secolul al XlX-lea.

CONDUCTA PENTRU GUNOAIE. 
La Moscova s4 hotărît construirea primei 
conducte pentru transportul reziduurilor 
menajere în conteinere cu ajutorul aerului 
comprimat. Noua cale de degajare a restu
rilor menajere pare a fi foarte eficientă 
din punct de vedere economic, dacă avem 
în vedere că în acest scop sînt folosite în 
prezent 1 500 autocamioane.

UN ADEVĂR AMAR. Ziarul vest- 
german «lllustrierte Wochenzeitung» rela
tează următoarea întîmplare: la un tribunal 
din Montreal (Canada) se judeca procesul 
unui falsificator de bani. întrebat de jude
cător ce sumă de bani a reușit să falsifice, 
acesta a dat un răspuns plin de tîlc: «Am 
atîția bani îneît pot redeveni om cinstit».

TRĂIASCĂ BICICLETA! In Japonia.

țară în care circulația rutieră devine un 
coșmar și unde, ca urmare, se dezvoltă inte
resul pentru ciclism, s-a hotărît construirea 
unei piste cidabile lungă de 1 200 kilometri 
și lată de 3 metri, de-a lungul litoralului 
pacific între prefecturile Chiba ți Wakayama. 
Se preconizează construirea unei rețele 
de drumuri cidabile în lungime totală de 
circa 30 000 kilometri.

OLE, ANGELITA! Un tribunal din 
Madrid a recunoscut sexului așa-zis slab 
(mai ales în acest context) dreptul de a 
cobori în arenă ți de a lua parte la coride. 
Prima spaniolă care a obținut licența de 
matador este Angelica Hernandez, o blondă 
voinică de 25 de ani. Ded în curînd. ole, 
Angelica!

PENTRU REABILITAREA UNOR 
MARTIRL în statul Massachusetts (S.U.A.) 
se desfășoară în prezent o largă campanie 
pentru ca tribunalul din acest stat, în care 
au fost judecați și condamnați la moarte 
în 1921 Sacoo și Vanzetti, să fie declarat 
monument național. Un act de reabilitare 
morală, dar. din păcate, tardiv.



serial «flacăra»
DIN DOSARELE
MARILOR PROCESE POLITICE*)

A
 doua jumătate a secolului al 
XVI-lea din istoria Angliei este 
dominată de personalitatea regi
nei Elisabeta.

Născută în 1533. fiică a regelui 
Henric al Vlll-lea al Angliei, a fost 

declarată copil nelegitim cu prilejul decapi
tării mamei sale,Anne de Boleyn, pierzînd 
astfel dreptul la succesiunea tronului țării. 
A urcat totuși pe tronul Angliei, la 17 noiem
brie 1558, în urma decesului surorii sale vi
trege, regina Mary Tudor, avînd apoi o 
domnie de aproape o jumătate de secol, 
pînă în 1603, cînd a murit la vîrsta de 70 
de ani.

în timpul îndelungatei sale domnii, Anglia 
a cunoscut o dezvoltare impetuoasă, deve
nind unul din statele cele mai puternice 
ale lumii.

PENTRU SPANIOLI, «FIICA 
DIAVOLULUI»; PENTRU ENGLEZI, 

UN SUVERAN RESPECTAT
Personalitate cu o inteligență vie, vastă 

cultură și o intuiție subtilă pentru pulsul 
maselor, regina a reușit să cîștige simpatia 
poporului încă din primii ani ai domniei și 
să-i impună, fără prea mari eforturi, voința 
ei de fier. La Londra ca ți în cursul călătorii
lor ei regulate prin localitățile regatului se 
manifesta volubilă, spirituală, apropiată de 
oameni și totuși impunîndu-le un adînc 
respect; făcea complimente unui primar 
pentru cunoștințele sale de limbă latină, 
dar și unei gospodine pentru gustul buca
telor pregătite...

Avea un temperament năvalnic, iute la 
mînie, lovea cu pumnul în masă dacă o su
păra cineva ți rîdea în hohote cînd se distra. 
Puterea ei de muncă era de neîntrecut: se 
întîmpla adesea să lucreze cu secretarii ei 
timp de patrusprezece ore în țir! Foarte 
cultă, vorbea latina, franceza, italiana ți 
spaniola ți se distra cu traducerea în limba 
engleză a versurilor poetului latin Horațiu.

Nu dispunea decît de o gardă personală 

foarte redusă ca număr ți trecea cu trăsura 
prin mulțimea care o înconjura aclamînd-o: 
«Dumnezeu să Vă aibă în pază. Maiestatea 
Voastră!», iar ea răspundea: «Dumnezeu să 
blagoslovească poporul meu». Deși miloasă 
din fire, aceasta nu înseamnă că, mai ales 
mai tîrziu, în anii ei de domnie, nu au căzut 
victimă fanatismului (de astă dată celui cal
vinist, îndreptat împotriva catolicilor) zeci 
ți zeci de preoți, gentilomi ți alții, executați 
din ordinul Consiliului reginei, care o con
vinse de pericolul recrudescenței influenței 
papale în Anglia.

Cu toate acestea, în marile probleme a 
învins întotdeauna rațiunea ei lucidă ți cum
pătată, într-o epocă în care aveau loc cioc
niri între rivali de o violență teribilă: națio 
nalismul francez ți cel spaniol, Roma ți cal 
vinismul. Părea că oricare din acețtia, în 
oricare moment, i-ar putea zdruncina pu
terea din temelii. Dar nu s-a întîmplat ast
fel, căci Elisabeta a știut să ocolească pri
mejdiile oricărei angajări riscante ți n-a cedat 
extremelor. A căutat să evite Războaiele, în 
acest scop fiind dispusă chiar să mintă, să 
jure unui ambasador că nu știa nimic despre 
o problemă pe care o cunoștea prea bine, 
ori, dacă era oportun, să transpună discuția 
pe plan sentimentaL folosind tot arsenalul 
farmecului feminin.

Consilierii ți i-a ales ți din rîndurile clasei 
de mijloc, remarcabili nu prin titlurile lor 
de noblețe, ci prin inteligență; în locul vir
tuților cavalerețti ori al demnităților ecle
ziastice, atît de importante pentru a ocupa 
funcții înalte în conducerea statului, ea cerea 
calități de alt ordin: respectarea intereselor 
statului, capacitate de organizare.

«Această țară — scria despre Anglia am
basadorul Spaniei — a căzut în mîinile unei 
femei care este Fiica diavolului».

DE CE NU S-A CĂSĂTORIT 
REGINA

Sub un singur aspect regina Elisabeta nu 
s-a conformat dorinței poporului englez ți 

a cercurilor conducătoare: a refozat să se 
căsătorească. Problema avea o deosebită im
portanță, căci trebuia asigurată succesiunea 
la tron. Or, dacă Elisabeta murea fără urmați, 
devenea vacant tronul, ceea ce putea să pro
voace lupte crîncene între diverși preten- 
denți. Poporul englez îți amintea însă de 
suferințele îndurate dm cauza unor aseme
nea lupte ți dorea să le evite.

Dar regina refuza să se căsătorească, deși 
avusese, firește, numeroși pretendenți stră
ini ți englezi, ți mulți dintre acețtia îi erau 
ți ei pe plac. A fost cerută în căsătorie de 
Filip al ll-lea, regele Spaniei, de prințul 
moțtenitor a! Suediei, de arhiducele Aus
triei, de ducele de Alențon ți a manifestat 
sentimente de mare tandrețe față de unii 
nobili englezi, printre care amiralul Sey
mour, Leicester, Walter Raleigh. A jucat 
cu fiecare din ei jocul cochetăriei, a schim
bat mesaje drăgăstoase, poetice, pentru ca 
pînă la urmă să nu se căsătorească cu nici 
unul.

este aproape sigur, în măsura în care poate 
exista certitudine în asemenea probleme — 
după cum remarcă scriitorul francez Mau
rice Sou lie — că n-a fost de fapt amanta 
nici unuia dintre ei.

NOUL FAVORIT:
ROBERT DEVEREUX, CONTE DE 
ESSEX, VICONTE DE HEREFORD 

Șl BOURSIER, BARON DE FERRAR 
$1 DE CHARTLEY

Robert Devereux, conte de Essex, vi- 
conte de Hereford ți Boursier, baron de 
Ferrar ți de Chartley, s-a născut la 10 noiem
brie 1567, într-una din cele mai distinse fa
milii nobile din Anglia. Tatăl său, Walter 
Devereux, viconte de Hereford, a primit 
în 1572 titlul de conte de Essex pentru 
merite deosebite față de coroana Angliei.

Printre strămoșii săi se numărau Eleonora 
de Bohun, sora reginei Maria, soția regelui 
Henric al IV-lea; un alt strămoș, Anne de

*) Sub acest titlu va apărea la Editura «Dacia» din Cluj o carte semnată de George Bianu, volumul II 
al lucrării cu același titlu apărută anul trecut în Editura politic* și care s-a bucurat de mare succes. 
Redăm în cele ce urmează, cîteva capitole din noua lucrare.

ESSEX Șl ELISABETA (i)
Ce dorea ea? Să moară virgină? Se pare 

că regina avea certitudinea că nu va putea 
deveni mamă. Și o căsătorie fără moțtenitor 
ar fi pus-o în mod inutil sub puteiea unui 
soț ți ar fi privat-o de prestigiul de care se 
bucura ca «regină virgină».

Ca femeie, susțin numeroți istorici, ea îți 
merita numele de regină virgină și nu atît 
datorită dorinței sale, cît unei defecțiuni 
fiziologice, așa cum s-a destăinuit ea însăși 
unor confidenți. Acesta pare a fi fost moti
vul pentru care a refuzat numeroasele cereri 
în căsătorie.

Suferea ți de serioase infirmități psihice. 
Ca tînără fată i-a fost dat să asiste la condam
narea ți executarea mamei sale, Anne de 
Boleyn, ți să sufere apoi timp îndelungat 
persecuțiile mamei sale vitrege, Jane Grey ți 
ale surorii sale vitrege Marv. Prima ei dra
goste fusese amiralul lord Seymour, care a 
fost acuzat de conspirație împotriva regelui 
ți decapitat în fața ei. Dealtfel ți Elisabeta 
însăți fosese implicată în acest proces de 
conspirație ți arestată timp de mai multe 
luni, scăpînd numai datorită perspicacității 
ți abilității de care a dat dovadă în timpul 
anchetei la care a fost supusă.

Șocurile prin care trecuse i-au provocat 
puternice tulburări nervoase, care cu timpul 
i-au cauzat o gravă isterie, o instabilitate 
psihică de pe urma căreia a suferit mult, 
dar care s-a manifestat mai mult pe plan 
sentimental.

Regina Angliei dorea dragostea, dar în 
aceiași timp simțea o teamă de neînvins în 
fața bărbaților. A avut numeroți favoriți în 
cursul vieții sale, începînd de la lordul 
Seymour ți sfîrțind cu contele de Essex, dar

Robert Devereux, conte de Essex, după 
o gravură de epoca.

Woodrille, a fost sora soției regelui Eduard 
al lll-lea. iar bunica sa a fost sora Annei de 
Boleyn, mama reginei Elisabeta.

Tatăl său, Walter Devereux a fost ucis 
de contele de Leicester, amantul mamei sale, 
unul din favoriții și consilierii reginei Elisa
beta. Contele Leicester s-a căsătorit cu vă
duva lui Walter Devereux și s-a ocupat 
de educația fiului vitreg. In 1585 Robert a 
luptat alături de Leicester în Olanda, unde 
s-a distins prin fapte de arme. In 1588 contele 
de Leicester a murit ți tot atunci tînărul 
conte de Essex a devenit principalul favorit 
al reginei.

Deți avea pe atunci cincizeci ți cinci de 
ani, regina Elisabeta era încă o femeie atră
gătoare, înaltă, zveltă, cu fața prelungă ți 
albă, buzele subțiri ți voluntare, mîinile cu 
degete lungi, vestite în toată Europa pentru 
frumusețea lor.

Purta o perucă rație, giuvaere numeroase 
ți se îmbrăca cu rochiile cele mai elegante 
și extravagante ale vremii, adesea atît de 
decoltate, încît îi punea în încurcătură pe cei 
care îi vorbeau. Astfel, ambasadorul Franței 
la curtea regală a Angliei, contele de Maise, 
aflîndu-se în fața reginei, care purta o rochie 
adînc decoltată, nu știa încotro să se uite 
în timp ce vorbea cu ea...

Așadar, la vîrsta de cincizeci și cinci de 
ani (1588) Elisabeta s-a îndrăgostit de.Robert 
Devereux, conte de Essex, un tinar de 
douăzeci și unu de ani. îl îndrăgi la prima 

vedere, cînd el îți făcu apariția la curte, îm
brăcat într-o pelerină de velur brodat cu 
aur, purtînd o pălărie înaltă împodobită cu 
un lanț de aur, cu două perle mari în urechi, 
afițînd o miră veselă, grațioasă ți plină de 
sine...

George BIANU
(Vo urma)
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sedentarismul- 
factor de risc

Dintre cei. «3 S» (sedentarismul, supraponderea corpo
rală, suprasolicitarea psihică— «stress» —), sedentarismul 
pare a fi incriminat cel mai profund în grupul factorilor 
nocivi, susceptibili de a leza integritatea morfo-funcțio- 
nală a omului.

Studii recente arată că organele și sistemele corpului 
omenesc (mușchi, inimă, plămîni, creier etc.) au nevoie de 
mișcare pentru buna lor funcționare, absența acesteia 
(hipokinezia) cauzînd tulburări organismului.

In condițiile progresului tehnic impresionant al zilelor 
noastre, cînd ziua de lucru se scurtează neîncetat, cînd 
facilitățile modului de viață își intră în drepturi, omul 
este tentat sau uneori constată că volumul activităților 
fizice reprezintă o cotă extrem de redusă în bugetul celor 
24 de ore sau chiar săptămînal.

Consecințele hipokineziei se traduc practic prin tulbu
rări endocrino-metabolice (obezitatea reprezentînd forma 
cea mai evidențiabilă, alături de aterosderoză, îmbinate 
cel mai adesea cu excesul alimentar sau cu o alimentație 
vicioasă), prin dereglări neuropsihice sau cardiovascu
lare etc.

Dacă ne-am referi numai la afecțiunile cardiovasculare, 
în care sedentarismul cu cortegiul său de urmări nefaste 
apare implicat prioritar, vedem că în diferite țări ale 
lumii mortalitatea prin boli cardiovasculare raportate la 
coeficienții mortalității generale reprezintă cote extrem, 
de ridicate (Scoția: 54,7%; Irlanda: 54,5%; Australia: 
53,8%; Suedia: 52,7%; Anglia: 51,8%. Legat de acest 
aspect dăunător ni se pare extrem de interesantă o dia
gramă a cercetătorului Stamler care arată că dacă în anul 
1850 omul producea circa 13% din bunurile materiale, 
munca animală circa 52,4% și cea mecanică 34,6%, peste 
un secol, în anul 1950tomul nu mai producea decît 0,9% 
prin activitate directă, fizică mai ales; munca animală 
0,6%, iar munca mecanică ajunge 98,5%, deci a preluat 
integral producția directă de bunuri materiale. Este de 
asemeni cunoscut faptul că munca profesională a omului, 
ilustrată prin eforturi musculare, poate reprezenta cel 
mult 20-25% din capacitatea sa aerobă (CO2 max.),în 
timp ce restul de activitate rămîne azi irosită. De asemeni, 
se cunoaște faptul că activitatea fizică (antrenamentul 
sportivilor oferă «modelul optim» în acest sens) poate 
ameliora funcțiile fiecărui sistem cu circa 20-30%, putînd 
ajunge global pe ansamblul întregului organism pînă la 
peste 100% (cazul sportivilor de performanță).

La noi în țară studii epidemiologice,efectuate de acad. 
A. Moga și colaboratorii la Cluj, arată că cei cu activitate fizi
că susținută prezintă procente mult mai scăzute de morbi
ditate cardiovasculară (miocardiopatie ischemică, hiper
tensiune arterială etc.) sau de valori ale colesterolului 
seric comparativ cu cei cu activitate sedentară, chiar în 
condițiile unei supraalimentări. De asemeni s-a pus în 
evidență faptul că activitatea fizică reușește să’ coboare 
valorile colesterolului seric la persoane cu cifre crescute 
față de normal.

lată deci cîteva argumente care justifică de ce «sedenta
rismul» ocupă un loc bine definit în grupa așa-zișilor 
«factori de risc» pe care medicina modernă, din ce în ce 
mai orientată spre profilaxie, îi abordează prioritar in 
procesul sanogenezei. । DRĂGAN

doctor în științe medicale, 
directorul Centrului de medicină sportivă

sfaturi pentru 
tinerele mame

După o perioadă destul de grea — în care teama și 
speranța se împletesc cu suferințe și transformări fizice, 
care culminează cu momentul nașterii — tînăra mamă, 
deși încă nerestabilită, uită totul fiind cuprinsă de un 
elan de dragoste caldă și dorință de ocrotire pentru co
pilul pe care l-a adus pe lume.

Multe din frămîntările primelor zile ar putea fi evitate 
dacă mama care vine să nască ar avea toate pregătirile 
făcute în ceea ce privește camera copilului, pătuțul, tru- 
soul. Căci pregătirea trusoului minim pentru primele 
luni este adesea lăsată după nașterea copilului pe seama 
celorlalți membri ai familiei, ceea ce denotă multă lipsă 
de prevedere, căci cine poate pregăti mai bine decît 
mama copilului lucrușoarele trebuitoare?

Acest trusou minim al nou,născutului trebuie să cuprindă: 
3 cămășuțe, 3 pieptărașe, 2 jachetele din bumbac sau 
lînă, 3 bonețelet 3 perechi de botoșei, 20 scutece pătrate 
din finet, 20 cîrpe dreptunghiulare din tetra, tifon, finet, 
20<cîrpe triunghiulare, 3 scutece din molton sau păturele 
din bumbac.

Copilul nou-născut se va îmbrăca deci cu cămășuță și 
pieptăraș și dacă timpul este mai rece și cu o jachețică 
de bumbac sau lînă; pe capto singură bonețică ce se 
poartă numai în prima lună,apoi ea nu se va pune decît 
după baie sau cînd ieșim afară cu copilul. Copilul va fi 
înfășat apoi în modul cel mai simplu cu putință: scutecul 
dreptunghiular se va împături și se va pune între picioa
rele copilului; el va fi menținut fie cu ajutorul unei cîrpe 
triunghiulare, fie cu un mic chiloțel de bumbac, nu de 
plastic; apoi copilul se va înfășa de la subsuori în jos, deci 
lăsînd totdeauna mînuțele afară, cu ajutorul scutecelor 

pătrate, in piciorușe, chiar dacă este înfășat, este bine ca 
să poarte botoșei. Scutecul pătrat se va lăsa cît mai lejer 
cu putință la partea inferioară, pentru ca piciorușele 
copilului să aibă cit mai multă libertate. Dacă în casă nu 
este destul de cald (temperatura optimă 22°) copilul 
se va înfășa și într-un scutec de molton sau într-o pătu-
rică de bumbac.

Dr. Ioana BOJINCĂ 
medic primar pediatru, 

Maternitatea Spitalului Brîncovenesc

vă cunoașteți trupul?
Trupul omenesc este un mecanism (complex, în apa

rență doar, cum vom vedea îndată) teribil de rezistent, 
care suportă timp de mulți ani cele mai rele purtări fără 
să protesteze: este lipsit de aer curat sau chiar îmbîcsit 
cu tutun, este slab hrănit cu elemente nutritive adecvate 
ori, dimpotrivă, este prea îndopat, nu i se dau suficiente 
exerciții fizice medicale, în timp ce nervii săi suportă 
(din ce în ce mai greir!) «bombardamentul» de tensiuni 
din afară care, astfel, îi atrag atenția aproape exclusiv în 
exterior... Și astfel, pe nesimțite, organismul degenerează 
sau devine prielnic dezvoltării microbilor! Trupul se 
«adaptează»,dar. într-o zi dă semnalul de alarmă: prima 
durere! Bolnavul aleargă speriat la medic, cerîndu-i aju
tor... Dar cum ar putea medicul să vindece dintr-o dată 
o stare care este rezultatul greșelilor adunate în atîția 
ani, greșeli care au rupt echilibrul sănătății? Totuși, bolna
vul este atunci repede pus în prezența unei armate de 
mașini care îl «cercetează»... După care, fără îndoială, 
medicul va prescrie un medicament ce va calma cele mai 
alarmante semne ale bolii, dar... după cîtva timp de «li
niște», aceleași cauze din trecut vor face să reapară ace
leași îmbolnăviri sau, mai grav, încă altele! Și astfel...

Medicina modernă, psihosomatică— reconsiderînd unele 
principii terapeutice tradiționale — arată posibilitatea 
evitării acestor situații, sfătuind omul de azi: «Cunoaște-te 
pe tine însuți!» lată cîteva dintre aceste legi fundamen
tale.

Pe de o parte trebuie să ne dăm seama că, fiind una dintre 
verigile unui lung lanț biologic al organismelor vii din 
univers, omul nu poate evita influența tuturor ființelor 
care, precedîndu-l, l-au creat într-un fel sau altul, prin 
acumulările cantitative și transformările calitative de 
adaptare, de evoluție, ale energiei universale. Pe de altă 
parte, este necesar să devenim conștienți că organismul 
omului — «produs» specific al energiei generale nespeci
fice cu care este în permanentă interdependență — are o 
structură tripartită (fizică, psihică, mentală) ca «instru
mente» de lucru. în sfîrșit, o ultimă lege fundamentală 
a construcției mecanismului uman: toate organele din 
corpul omului se află într-o strînsă corelație, oricît de 
distanțate ar părea, fiind supuse unor influențe reciproce, 
atît prin rețelele de nervi și vase sanguine,cît și prin undele, 
vibrațiile, emise de funcționarea fiecărui organ.

Această complexitate face ca un organ bolnav să ma
nifeste cele mai deosebite semne (nu doar pe cele carac
teristice lui) și invers, semne asemănătoare pot fi urmarea 
alterării sau compensării unor organe diferite. Aceste 
semnale pot apărea modificate, de la un om la altul sau

urechea de rezervă
Protezele auditive au însemnat un mare pas înainte pe 

calea remedierii deficiențelor auzului. Grație acestor 
aparatei zeci și sute de mii de oameni pot duce o viață 
perfect normală. Ele au însă un serios inconvenient: sînt 
inestetice. După cercetări îndelungate, o firmă din Mun
chen, «Siemens AG», a găsit o rezolvare fericită, dezvol- 
tînd o lucrare de precizie în greutate de numai opt grame, 
care conține două inovații. Amplificatorul este construit 
în formă de «sandviș»: două plăcuțe din material plastic 

chiar, la același bolnav, se pot prezenta diferit în mo
mente deosebite,în funcție de alte cauze supraadăugate 
celei inițiale — după cum modificările acestea pot fi pro
vocate de fazele unei evoluții ori să reprezinte apariția 
neașteptată a unor stări latente moștenite din familie sau 
chiar mai dinainte ori urmele unor altor boli trecute...

După această etapă de autocunoaștere aprofundată, 
medicina modernă — constatînd că prin intermediul 
respirației conștiente se pot influența atît stările psihice, 
procesele mentale și funcțiunile fizice (care toate, în mod 
obișnuit, se produc inconștient!) — a început să reco
mande pentru prevenirea sau tratarea multor maladii 
(reumatisme, ulcere digestive, tulburări colecisto-hepatice. 
alterări endocrine, astenii nervoase etc.) unele din pro 
cedurile unui antic sistem medico-filozofic cunoscut sub 
numele de Yoga — despre care vom vorbi altă dată.

Dr. I.N. RIGA

urgențe rezolvate 
de miercuri pînă miercuri

INTERVENȚIE DE ULTIMĂ ORĂ LA SPITA
LUL CLINIC DE OBSTETRICĂ Șl G INE COLO 
GIE «FILANTROPIA»; Carapănceanu Liana Emilia, 
21 de ani, este internată în spital la 22 mai 1973 cu sarcină 
în luna a 9-a, cu membranele rupte de 14 ore. Se va pierde 
sarcina? Intervenția promptă a medicului Gavrilă Milică 
a făcut ca fătul să se nască viu. Să trăiască si să fie sănătos!

SE ÎMPRUMUTĂ UN ANESTEZIST PENTRU 
A ALINA DURERILE UNUI OM.

Orele 23.15 — Andrei Bănțoiu în vîrstă de 43 de ani, 
lăcătuș la Depoul București-Triaj este adus la Spitalul 
C.F.R. nr. 2 cu un abdomen acut. La orele 24.00 este operat. 
La operație se constată că bolnavul avea ulcer perforat. 
Pentru că durerile erau deosebit de puternice este nevoie 
să se aducă anestezistul de la spitalul C F R nr. 1. — «Acum 
unde e bolnavul?» — întrebăm. (Sîntem in 23 mai) «Acum? 
A plecat acasă!» — ne răspunde Isar Nicolița, asistentă 
la camera de eardă. cu tonul cel mai firesc din lume.

ÎN TIMP CE MERGEA SPRE SPĂLĂTOR A CĂL
CAT DIN NEATENȚIE ÎNTR-O STICLĂ PISATĂ. 
Este vorba de Emil Holban, elev al școlii profesionale 
«Giulești», în vîrstă de 19 ani, care se afla în orele de prac
tică la Depoul București-Triaj. Plin de sînge, cu plăgi mul
tiple la piciorul drept e adus la dispensarul depoului cu 
Salvarea. Imediat, doctorul Dima Lucia i-a făcut sutura 
plăgilor, urmată de un tratament cu antibiotice. în prezent, 
Emil Holban se află în afara oricărui pericol.

LUPTA CU TIMPUL PENTRU O COMOȚIE 
CEREBRALĂ. Plecată la piață c-un grup de prieteni, 
dintre care unul cu mașină personală, Lepădatu Mariana, 
21 de ani, casnică, este accidentată grav și adusă la camera de 
gardă a Spitalului C.F.R. nr. 2 de către șoferul Draghialon, cu 
autoturismul propriu. Prietenii au rămas la locul accidentu
lui. I se constată un traumatism cranio-encefalic și o comoție 
cerebrală. Fiecare minut e prețios: i se face toaleta plăgilor, 
i se pune un pansament, apoi e transportată de urgență 
la Spitalul nr. 9. Lupta cu timpul pentru salvarea Marianei 
continuă.

dintre care fiecare poartă un amplificator parțial, sînt 
suprapuse ca două felii de pîine. Prin aceasta se dublează 
suprafața de bază necesară minusculelor elemente con- 

» stitutive ale instalației de amplificare. în microfonul 
miniatural sînt introduse electrete — materiale sintetice 
speciale care, odată încărcate într-un cîmp electric, păs
trează indefinit încărcătura. Microfonul este caracterizat 
prin calitatea excepțională a înregistrării ți face aparatul 
insensibil la lovituri, căderi și zgomot de pași. Cît despre 
aspectul estetic, puteți judeca singuri, privind fotografia. 
Firește, aparatul care apare în imagine este de fapt «invi
zibil», fiind mascat, în mod normal, de ureche.
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războiul sănătății
9

controlul medical 
preventiv

In progresul oricărei societăți umane concură, în princi
pal, două elemente: situația tehnico-materială, pe de o 
parte,și forța umană pe de alta. Referindu-ne la cel de-al 
doilea element, pe lîngă nivelul educațional general și 
specific tehnic, starea de sănătate — deci capacitatea de 
muncă — reprezintă factori cu rezonanță în întregul 
proces economic. Productivitatea muncii, indicator impor
tant al progresului economic, are o relație strînsă cu 
aspectele de ordin individual care asigură participarea 
integrală a muncitorului în procesul muncii. Acesta este 
motivul major care a impus întreprinderilor capitaliste 
să organizeze instituții medicale speciale care urmăresc 
starea de sănătate și capacitatea de muncă a muncitorilor, 
considerînd organismul ca o mașină care, dacă este bine 
întreținută, are o valoare mai mare în raportul investiție- 
profit.

în societatea noastră socialistă condițiile de viață ale 
tuturor sînt ridicate la nivel de scop, toate măsurile între
prinse de partid și de stat tinzînd spre asigurarea rezol
vării favorabile a cerințelor mereu crescînde ale populației.

Un rol de seamă revine sectorului sanitar în suprave
gherea stării de sănătate a populației.

în acest context, îndeosebi în perspectiva vieții active, 
examinarea periodică este o condiție sine qua non, în- 
cepînd de pe băncile școlii și continuînd cu viața activă în 
procesul productiv și chiar prelungindu-se la vîrsta bătrî- 
neții.

O primă etapă a acestor examene medicale o constituie 
supravegherea gravidelor și a copiilor mici. Se continuă 
apoi cu examinarea periodică a școlarilor și studenților, 
aceasta în vederea stabilirii capacităților de perspectivă 
ale tînărului, investigînd elementele de ordin medical, 
psihic, de aptitudini particulare care vor contribui la diri
jarea lui spre profesii în care întreaga personalitate se 
poate dezvolta armonios, factor de mare importanță 
pentru evoluția în ansamblu a individului, cu repercusiuni 
în starea lui de sănătate.

în perioada vieții active, controalele medicale periodice 
au o importanță deosebită pentru depistarea precoce a 
unor stări de boală sau pentru stabilirea eventualelor 
aspecte de inadaptare la factorii mediului de muncă și 
de viață, implicînd probleme de reorientare profesională 
și în anumite cazuri de recuperare medicală sau medico- 
socială.

Nu mai puțin important este controlul periodic al unor 
bolnavi cronici, chiar și la vîrste mai înaintate, cu scopul 
prevenirii decompensărilor și al prelungirii unei vieți 
normale a acestor bolnavi. Merită să fie menționat faptul 
că examinările medicale periodice nu au în vedere numai 
prevenirea unor îmbolnăviri. Menținerea unei integrități 
psihice și funcționale a organismului — mai ales pentru 
unele categorii de populație cu solicitare deosebită în 
viața economică și socială — se înscrie printre scopurile 
importante ale acestei supravegheri medicale active.

Eficiența controlului medical periodic nu este depen
dentă numai de posibilitățile de realizare a acestuia de 
către unitățile sanitare. Participarea populației în mod 
conștient la succesul acestei supravegheri medicale di
namice are o importanță deosebită. Aceasta se referă la 
necesitatea prezentării la examenele medicale periodice, 
la aplicarea prescripțiilor referitoare la tratamentul indi
vidual, cît și la respectarea prescripțiilor sanitare privind 
igiena condițiilor de mediu care fac eficiente acțiunile 
întreprinse.

Extinderea controlului medical preventiv, perfecționa
rea lui metodologică și tehnică, reprezintă o sarcină 
permanentă a organelor medicale, fiind un element prin
cipal în complexul de măsuri medicale și economico- 
sociale pe care statul nostru le ia în scopul realizării unei 
profilaxii active, al promovării și dezvoltării stării de sănă
tate a populației.

Dr. Alexandru CALOMFIRESCU 
prim-adjunct al ministrului sănătății

CĂTRE DIRECTORII DE SPITALE 
DIN ȚARĂ. La rubrica noastră «Urgențe 
rezolvate de miercuri pînă miercuri» 
vom publica săptămînal coresponden
țele dumneavoastră (care nu trebuie să 
depășească mai mult de opt rînduri) și 
care pot fi transmise fie prin poștă, fie la 
telefonul 17.78.82, cu taxă inversă, în 
fiecare marți între orele 10 și 16.

promisiunile electronicii
Electronica a realizat un miracol: un orb din naștere vede grație 

unui dispozitiv electronic! El distinge conturul obiectelor nu cu 
ajutorul ochilor (nervii săi optici fiind complet distruși), ci prin 
stomac! Pare de necrezut, dar eadevărat.

Timp de noua ani a durat punerea la punct a complexului sistem 
care a redat vederea infirmului. Ochiul artificial este o microca
mera TV care transforma imaginile în impulsuri. Acestea din urma 
sînt transmise — prin intermediul unui dispozitiv atașat de cen
tura — nervilor stomacului, extrem de senzitivi, care la rîndul 
lor «informează» creierul. Astfel, se reconstituie imaginea.

Firește, prea succinta noastră explicație nu descrie mecanismele 
complexe, fiziologice și electronice, care stau la baza uluitoarei 
invenții. De asemenea trebuie spus că imaginea reconstituită în 
creier este, se pare, încă foarte nebuloasă (dealtfel, chiar cerce
tările sînt abia la început). Promisiunile electronicii sînt însă clare: 
puteți judeca privind fotografia de sus.

Pacientul este un student al Universității Pacificului din San 
Francisco. El vede pentru prima oară în viață.

dosar

infarctul miocardic, 
boala secolului? (II)

BOALA: SUBSTRAT, MANIFESTĂRI. Infarctul are ca 
substrat, de cele mai multe ori, cardiopatii ischemice (din 
grecescul iskhaimos — «care oprește sîngele»), respec
tiv tendința unei micșorări a aportului de sînge în muscu
latura inimii. Arterele care asigură circulația în inimă, 
denumite «coronare», pot să suporte o îngustare (sclero
zare de obicei) pînă la aproximativ 50-60% din lumerul lor 
fără nici o consecință. Dacă îngustarea progresează pot să 
apară tulburări în funcțiile inimii, mușchiul se degradează, 
nu se mai contractă cu aceeași forță, bătăile inimii pot deveni 
neregulate, propagarea influxului nervos se face cu greu
tate. In această etapă apare angina pectorală, tulburările de 
ritm, insuficiența cardiacă. Dacă circulația a fost compro
misă în întregime prin astuparea vasului, țesutul care pri
mea sînge prin acest vas se mortifică (necrozează) și apare 
consecutiv, prin fibrozare, o cicatrice... Acest întreg pro
ces, de la ischemizare pînă la alterarea țesutului cardiac 
(leziune) și cicatrizare,se numește infarct. Frecvent în 
acest proces intervine și o tulburare în coagularea sînge- 
lui, o tromboză de unde și denumirea sub care este discutat 
uneori infarctul și anume tromboză vaselor coronariene.

Principala manifestare sub care se prezintă boala o repre
zintă criza dureroasă. Durere vie, insuportabilă, în regiu
nea inimii, care durează mult timp (de la 20—30 minute 
pînă la ore întregi) și care nu cedează la repaus, nitroglice
rină, antispasmodice sau medicamente vasodilatatoare 
coronariene. Se știe că, spre deosebire de infarct, angina 
pectorală survine de obicei la efort, durează cîteva minute 
(maximum 10-20), cedează prompt la nitroglicerină sau 
repaus. Infarctul, care pune în mod serios — și imediat — 
în pericol viața dacă nu este tratat corespunzător, poate 
să aibă și alte forme de manifestare, mai ales de tipul unor 
stări grave de șoc, apărute în plină și aparentă sănătate. 
Din acest motiv cunoașterea acestor simptome și a cauzelor 
și condițiilor care pot favoriza apariția și dezvoltarea bolii 
permit prevenirea acestui grav accident, iar atunci cînd 
apare, a recunoașterii lui în timp util și a instituirii de 
urgență a unui tratament adecvat, care poate salva viața și 
îndepărta pericolul unei invalidități viitoare.

Despre cauzele și condițiile care duc la apariția și dezvol
tarea bolii cît și despre posibilitățile de tratament și pre
venire, într-unul din numerele viitoare.

Dr. I. ORHA-A.S.C.A.R.

medicul vă sfătuiește
aparatul digestiv, 
un mecanism delicat (II)

Regimul bogat în legume nu este însă ușor suportat de 
persoanele care, din cauza nefolosirii lor cronice, nu mai 
au echipamentul enzimatic necesar. Pentru a-l putea ajuta 
să revină la hrana potrivită, cu o cantitate suficientă de le
gume, fructe și came, nu este posibil să o facem deodată, 
suspendîndu-i făinoasele de pe o zi pe alta. Reechilibrar ea 
alimentației se va face în timp. Natural, idealul este ca să 
o tăcem copiilor. Pe acest regim mixt se pot suprapune 
apoi orice indicații speciale necesitate de nevoia de a 

cruța tubul digestiv sau organismul întreg de efectul dău
nător al unor alimente sau mai ales al modului de pregă
tire a alimentelor.

Bolnavilor cu ulcer duodenal și celor cu gastrite le vom 
administra legume fierte și pasate sau numai rase pe râză
toare. Atît lor, cît și hepaticilor și vezicularilor le vom in
terzice orice mîncăruri prăjite, precum și bulionul de carne 
au tomate, condimentele, murăturile, înăcritul ciorbelor 
cu oțet, sare de lămîie sau suc de roșii, permițînd numai 
borșul, sucul de lămîie și zerul — iaurtul. Este bine ca mai 
ales în perioadele dureroase ulceroșii să consume carnea 
fiat ta, înăbușită sau grătarul numai după trecerea prin ma
șina de tocat, opărită în prealabil.

In orice regim de cruțare vom pleca de la reglementarea 
igienei alimentației, oferind cinci mese pe zi, la interval 
de trei ore, și totdeauna la aceeași oră, avînd în vedere be
neficiul realizat de ritmicitatea alimentației. Vom inter
zice, pe lîngă consumul de băutuu alcoolice sau excitante 
(pepsi-cola, coca-cola etc.),și consumul de apă, recoman- 
dînd ceaiuri — de flori de tei, mușețel, sunătoare, cozi de 
cireșe — la sfîrșitul meselor sau la cel mult o oră după 
mese, interzicînd consumul lor înainte de mîncare sau în 
cursul mesei. CeloT trecuțj de 40 de ani, precum și celor 
cu suferințe cardiovasculare la orice vîrstă, — și mai ales 
hipertensivilor—, nu le vom îngădui nici un consum de li
chide după ora 6—7 seara, pentru a nu trebui să se scoale 
în cursul nopții.

Celor cu constipațu rebele le vom recomanda regimul 
de crudități, luînd ca prim fel de mîncare, de trei ori pe zi, 
cîte 150 grame din cel puțin trei feluri de legume crude 
rase pe răzătoarea de sticlă (varză, conopidă, morcovi, 
țelină, pătrunjel, păstîrnac, gulii, dovlecei, ridichi etc.) sau 
tăiate ca pentru rațe (salată verde, untișor, lăptuci, ștevie, 
lobodă, spanac). Așezate în rozetă pe farfurioară, le garni
sim cu o lingură de miere de stup, fructe crude zemoase 
(fragi, căpșuni, zmeură, pepene galben și roșu, struguri, 
caise, piersici, mere și pere rase pe râzătoare) sau fructe 
din compot (a se evita însă cireșele, vișinele, gutuile, afinele, 
coarnele) sau dulceață, marmeladă (inclusiv de prune, tre
cută cu puțină apă prin sită), gemuri, spumă de albuș de 
ou dată cu zahăr pudră, iaurt îndulcit, frișca dulce. Natural, 
le vom interzice cu desăvîrșire orice brînzeturi (a nu se 
uita că brînza de vaci constipă și eal), orez, conserve de 
carne și pește, alimente stătute.

Starea de bună dispoziție este legată în primul rînd de 
funcționarea tubului digestiv. De aceea’trebuie să fim atenți 
ce mîncăm, cît și cum.

Profesor dr. docent Alexandru CIPLEA

ce este nou?
• ALERGAȚI 5 MINUTE! Medicina preventivă acordă o 
deosebită importanță unor metode de a prezerva sănă
tatea, cum ar fi «alergarea pe loc timp de cinci minute». 
Un antrenament de felul acesta sau altul analog nu combate 
doar stările proaste, ci contribuie la asigurarea unui somn 
adînc și liniștit. Drept test de condiție, medicii sportivi 
din Koln recomandă o alergare de 12 minute. Cine străbate 
în acest timp distanța de 2,8 kilometri, poate fi mulțumit 
de randamentul său!
• 55 000 DE COBAI UMANI asupra 'cărora au fost 
experimentate medicamente dăunătoare în S.U.A. Acu
zația a fost formulată de către un institut de cercetări 
medicale care, citînd denumirea a zece produse farmaceu
tice puse în circulație, a arătat că ele ar putea produce 
cancer, ca și diferite afecțiuni oftalmologice și renale. 
• AL TREISPREZECELEA TRANSPLANT DE INI
MA IN FRANȚA a fost efectuat recent asupra unui 
bolnav de 26 ani suferind de cardiomiopatie. Din cei 13, 
doar un supraviețuitor:Emmanuel Vitria, operat la 28 
noiembrie 1968.
• «MEDICI VOLANTI»: așa sînt supranumiți medicii — 
albi și negri — care lucrează în Africa răsăriteană pe o 
suprafață de 1 500 000 kilometri pătrați. Numai în 1971 
această bravă echipă, compusă din 50 oameni (medici, 
infirmiere, îngrijitori, piloți) și înzestrată cu opt avioane, 
a parcurs în zbor 550 000 kilometri pentru a îngriji 26 000 
pacienți, foarte mulți dintre ei răniți de animalele junglei.
• AU FOST DESCOPERITE BAZELE CHIMICE 
ALE TOXICOMANIEI. Autorii descoperirii, chimiștii 
Solomon Snyder și Candace Pert de la Universitatea Johns- 
Hopkins (S.U.A.), care în prezent lucrează la găsirea anti
dotului adecvat. Methadona, produsul cu care fuseseră 
tratați anterior în numeroase clinici și închisori americane 
65 000 de drogați, nu a dat rezultatele așteptate.
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Complexul de hoteluri și res
taurante Lido vă invită să 
vizitați:
— HOTEL-LIDO — cu came

re confortabile și elegante
— RESTA URANT-LIDO — 

serviciu ireproșabil, atît in 
localul propriu-zis, cit și 
pe terasa din jurul bazinu
lui

— BAR-LIDO — BIROU DE 
SCHIMB Șl MAGAZIN 
ARTIZANAL.
în cadrul I.H.R.-Lido mai 
sint și alte unități de ali
mentație publică ce și-au 
dobindit un prestigios re
nume:

— Restaurantul și restauran
tul cu AUTOSERVIRE din 
incinta Gării de Nord

— Restaurantul PARC și res
taurantul DEBARCADER 
de pe lacul Herăstrău

— Barul CONTINENTAL — 
funcționează după orele 23

Barul de zi UNIC
Barul MELODY de la Ma
maia care funcționează 
in perioada estivală

— I. H.R.-Lido a deschis ia 
Hamburg, Gulckstrasse— 
2—4, R.F. Germania, în co
laborare cu firme locale, 
un restaurant cu specific 
românesc
în Berlin, pe Bismarch- 
strasse m. 102, a luat ființă 
de asemenea un complex 
comercial românesc, care 
cuprinde și un restaurant 
de mare lux — braserie, 
cofetărie, magazine de 
desfacere a produselor 
alimentare, confecții și ar
tizanat

— I. H. R. -Lido
București, Bulevardul Ma- 
gheru 5
Telefon 14.49.30—16.00.00 
Telex 161, 165.
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